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În ediția iunie 2020 a publicației
Lady Lawyer editată de grupul
Universul Juridic am avut
onoarea să dialoghez cu o serie
de doamne avocat cu
experiență, pe care clienții lor
(companii, instituții, ONG-uri,
persoane fizice) se pot baza. 
Prezentăm mai jos o selecție,
câteva gânduri ale acestor Lady
Lawyer, cărora le mulțumim
pentru încredere și cărora le
dorim să aibă o viață cât mai
frumoasă alături de familie,
prieteni, colegi și bineînțeles,
alături de clienți.
daniela rădac-rațiu, avocat
partener, cabinet individual
rădac daniela: Am avut o serie
de surprize extrem de plăcute,
ca și magistrații tineri să pre -
zinte maturitatea necesară
pentru a soluționa cauze
complexe.
ana maria loredana ciobotaru,
avocat Titular, cabinet de
avocat ciobotaru ana maria
loredana: “Leadership-ul”
înseamnă pentru mine
exemplul personal de exigență,

rigoare, coordonare și excelență
profesională. 
anamaria Borș, avocat Titular,
cabinet de avocat anamaria
Borș: Valorile pentru care
clienții lucrează cu mine:
comunicarea onestă, loialitatea,
discreția, încrederea.
minerva ioniță, legal and
compliance manager, arctic sa:
Un avocat in-house este cel care
simte cel mai bine businessul în
care activează, este cel care
poate anticipa și poate înțelege
toate aspectele unei situații ce
trebuie rezolvate. 
Elena popa, avocat Titular,
cabinet de avocat popa Elena
carmen: Pentru mine succesul
înseamnă clienți mulțumiți și
menținerea credibilității atât
față de clienți cât și în cadrul
comunității profesionale.
alina armeanu, avocat
partener, „armEanu &
parTnErs – cabinete grupate
de avocați”: Atunci când
avocatul și clientul fac împreună
o echipă întemeiată pe
încredere și comunicare, vor fi
cu siguranță învingători.
ioana Bădrăgan, avocat
partener, Bădrăgan și asociații:
O activitate independentă,
desfășurată în raport cu un
agent economic – inițial, în baza
unui contract civil – poate fi
reconsiderată dependentă,
dacă întrunește anumite criterii.
cătălina Bordianu calangiu,
avocat Fondator, Bordianu și
asociații: Oamenii rămân cea
mai valoroasă resursă a
antreprenoriatului, acesta este
un principiu care trebuie
respectat de ambele părți ale
acestei relații.

Florentina Frumușanu, avocat
partener, Budușan & asociații:
Procesul legislativ în România
are, din păcate, un ritm care nu
se află tocmai în concordanță cu
nevoile societății.
laura gîlcevescu, avocat
partener, cabinet avocat laura
gîlcevescu: Mecanismul statal
este total neputincios în ceea ce
privește protecția efectivă a
minorului.
raluca simion, avocat Titular,
raluca simion cabinet
individual: Vom asista la o
epidemie de plângeri vizând
răspunderea medicală, cazuri în
care se vor ridica noi și noi
întrebări, deopotrivă de natură
medico-legală dar și pur
juridică.
sorina-gabriela ioanițoaia,
avocat Titular, c.a. ioanițoaia
sorina gabriela: Este foarte
important ca firmele din toate
domeniile să înțeleagă
necesitatea consultării unui
cabinet de avocatură.
carmen mincic, avocat Titular,
cabinet de avocat mincic ana-
carmen: Eu am un motto după
care mă ghidez inclusiv pe plan
profesional: „Fii genul de
persoană pe care ți-ar plăcea să
o întâlnești!”
lavinia gheorghe, avocat
Titular, „lavinia gheorghe”
cabinet de avocat: B.V.B. poate
deveni un instrument foarte
eficient în finanțarea
economiei, prin facilitarea
accesului la resursele de capital
necesare companiilor,
indiferent de dimensiunea și
profilul afacerii acestora.
minuca pârvulescu, avocat
Titular, cabinet individual

minuca-catrinel pârvulescu:
Ariile de practică ne-au permis
atragerea şi deservirea unei
clientele în egală măsură
străine, colaborările
desfășurându-se cu cetățeni şi
societăți comerciale de
naționalitate daneză, turcă,
cipriotă, elenă, germană, letonă
şi nu în ultimul rând britanică,
cu interese pe teritoriul țării
noastre.
ana-maria moise, avocat
Titular, moise c. ana-maria-
cabinet de avocat: Realitatea
ne-a demonstrat că un nou Cod
Comercial este cu adevărat
necesar, astfel încât, în prezent,
se lucrează la elaborarea acestui
nou Cod.
silvia păun, avocat partener,
sca podoleanu păun: Din
păcate asistăm la concentrarea
întregului capital farmaceutic în
portofoliul a trei mari jucători
de pe piața de distribuție en-
gross.
cosmina simion, managing
partner, simion & Baciu:
Existența unei mărci distinctive
este o necesitate, fără
construirea și promovarea
brandului nu exiști in online.
simona pirtea, managing
partner, Enache pirtea &
asociații: Cred că ar fi
important și recomandat ca
rolul ONPCSB să fie unul mult
mai vizibil și în componenta sa
de investigație, mai ales în
colaborare cu Ministerul Public.
liana iacob, avocat partener,
Budușan & asociații: Paradoxal,
criza COVID-19 a avut și un
efect benefic, și anume, a
accelerat procesul de
informatizare a instanțelor.

Doamnele au cuvântul
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aveți o experiență de 22 de
ani, specializându-vă în
drept civil și procedură ci-
vilă, drept penal, dreptul
muncii, contencios admi-
nistrativ și Fiscal, dreptul
Familiei, dreptul comercial,
etc. cât de importantă este
încrederea, credibilitatea și
notorietatea profesională
pe care o transmite avoca-
tul clienților săi?

Aşa este, această experiență
de 22 de ani, în această
frumoasă profesie,
avocatura, m-au făcut să
înțeleg că unele aspecte se
întrepătrund cu meseria
noastră, și fără acestea,
profesia de avocat nu poate
exista.
Dacă este să vorbim despre
încredere, bineînțeles de
încrederea pe care ți-o
acordă clientul, acest CEC în
alb din punct de vedere
profesional, putem spune că
aceasta ține de esența
profesiei de avocat.
Însă încrederea deplină a
clientului se dobândește
foarte greu, de cele mai
multe ori ea are la bază
notorietatea și credibilitatea
profesională deținută de
către avocat și ulterior
aceasta se dezvoltă,
evoluează într-o încredere
deplină a clientului, odată ce

acesta observă felul în care îl
consultăm, stabilim strategia
pe fiecare dosar în parte și
felul în care ne pregătim și
pledăm în fața magistratului
pentru a-i proteja interesele.
După cum spunea marele
Nicolae Iorga – „Încrederea
nu se pierde decât odată”,
de aceea spuneam că
încrederea se dobândește
greu dar se pierde destul de
ușor, iar odată pierdută,
relația dintre avocat și client
nu mai poate exista,
indiferent de notorietatea
profesională deținută. Sunt
de părere că încrederea
reprezintă esența,
fundamentul, ține de
substanța profesiei de
avocat.
Încrederea clientului cât și
credibilitatea avocatului au și
un substrat de natură legală,
după cum bine cunoașteți,
avocatul este ținut de
secretul profesional, care din
punctul meu de vedere este
cea mai sacră dintre
obligațiile profesionale ale
avocatului, dar și în această
ipoteză existența secretului
profesional este doar un
catalizator pentru relația
avocat-client, care se
desăvârșește prin muncă,
multă muncă și studiu
individual particularizat pe
fiecare problemă litigioasă în
parte.

cum au evoluat cerințele
clienților și complexitatea
dosarelor la care ați lucrat,
în ultimii ani? 

Fiecare problemă juridică
are circumstanțele ei
speciale care o fac să fie
unică și care presupun un
oarecare studiu individual și
aprofundat a normelor
juridice incidente.
Este adevărat că în prezent
am observat o tendință de
standardizare la nivelul
instanțelor de judecată, în
sensul că în multe dintre
hotărârile judecătorești
pronunțate întâlnim aceleași
argumente de natură
juridică, însă aceasta nu
diminuează cu nimic gradul
de complexitate al fiecărui
litigiu în parte.
Am observat faptul că din ce
în ce mai mult clienții caută
avocatul care este
specializat pe domeniul
juridic care a generat
problema cu care se
confruntă, specializarea
fiind o garanție a
profesionalismului.
Dar în același timp, clientul
dorește o soluționare rapidă
și eficientă a problemei
juridice deținute, chiar dacă
aceasta este de o
complexitate ridicată, fiind
interesat de costul nu doar

financiar ci și de costul în
timp al litigiului.
Se poate spune ca și o
concluzie faptul că litigiile
clienților prezintă în ultima
perioadă o complexitate
ridicată, dar aceasta este
dată de complexitatea
relațiilor sociale, întrucât
fiecare dintre clienți este
interesat de celeritate și
eficiență, atât a costului
pecuniar cât și a costului
temporal al litigiului.

oradea este un model de
dezvoltare economică pen-
tru celelalte orașe mari ale
țării. cum a influențat creș -
terea economică a regiunii
piața de avocatură din
Bihor?

În ultima perioadă, datorită
unei munci extrem de
asidue purtate de către
administrația locală, care
vizează eficientizarea
folosirii banului public,
Oradea pur și simplu a
înflorit. Aș putea menționa
câteva realizări - înființarea
a numeroase parcuri
industriale (incubatoare de
afaceri), dezvoltarea și
finalizarea unor proiecte de
infrastructură chiar înainte
de termenele de predare,
igienizarea și promovarea
turistică a orașului,

Oradea pur și simplu a înflorit
Interviu cu RăDAC R. DANIelA, Avocat Partener, Cabinet Individual Rădac Daniela
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contruirea centurii orașului,
înființarea de mari centre
comerciale, promenade
deosebit de ingenioase de-a
lungul Crișului Repede,
modernizarea podurilor și nu în
ultimul rând restaurarea
integrală a arhitecturii centrului
vechi. Oradea este un oraș
modern, dinamic, plin de
vitalitate, foarte atractiv pentru
antreprenori și marile companii
multinaționale. DA, așa este, mă
mândresc că sunt orădeancă, că
m-am născut și trăiesc în
această urbe minunată.
Această dezvoltare a avut un
efect benefic asupra profesiei
de avocat, întrucât a determinat
creșterea nivelului de
relaționare socială a
justițiabililor, fapt care a
generat sporirea problemelor cu
tentă juridică și de cele mai
multe ori creșterea valorii
materiale a acestora, clientul
fiind dispus să achite onorarii
consistente pentru a beneficia
de un avocat bine pregătit.

ce obiective aveți pentru anul
2020? ce arii de expertiză inten -
ționați să dezvoltați în perioada
următoare?

Pentru fiecare dintre colegii mei,
o problemă destul de
importantă este să menții un
echilibru stabil și sănătos între
ceea ce înseamnă pasiunea
profesională și viața de familie,
poate că acesta ar fi un obiectiv
destul de important pentru toți
colegii mei pentru anul 2020.
Dacă este să vorbim despre arii
profesionale care să fie
dezvoltate, în perioada care
urmează sunt de părere că vor fi
tot mai multe litigii care țin de
felul în care autoritățile locale,
regionale și centrale vor încerca
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să limiteze drepturile
cetățenilor și de aici o
avalanșă de litigii care țin de
contenciosul administrativ și
fiscal. 

cum apreciați activitatea
instanțelor după adoptarea
noului cod penal și a nou-
lui cod de procedură pe-
nală?

După adoptarea celor două
acte normative, extrem de
necesare din perspectiva
modernizării sistemului
juridic, activitatea
instanțelor de judecată a
devenit mult mai eficientă,
durata litigiilor penale a
scăzut considerabil, ceea ce
înseamnă că și cetățeanul
cu timpul va dobândi
încredere în eficiența
sistemului judiciar.
S-a dorit și spun eu că s-a și
reușit ca drepturile
persoanelor inculpate să fie
respectate de către
organele care sunt implicate
în procesul penal, însă în
același timp au fost oferite
garanții suplimentare și față
de persoanele care sunt
victime ale infracțiunilor.

cum percepeți pregătirea
judecătorilor și volumul de
încărcare a acestora cu do-
sare?

Din nefericire, la nivelul
instanțelor de judecată din
circumscripția Curții de Apel
Oradea se poate observa
faptul că judecătorii sunt
extrem de încărcați în ceea
ce privește nivelul de muncă,
existând o reală nevoie de
personal în sistem, aceasta
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diminuând mult atenția pe care
un judecător o acordă fiecărui
dosar în parte, fapt care poate
genera soluții inechitabile.
Cu toate acestea am observat că
în ultima perioadă judecătorii
sunt tot mai preocupați de
aspectele care țin de pregătirea
profesională, unificarea practicii
și oferirea unui act de justiție cât
mai eficient pentru justițiabili,
fapt care determină, și am avut o
serie de surprize extrem de
plăcute, ca și magistrații tineri să
prezinte maturitatea necesară
pentru a soluționa cauze
complexe.

cum vedeți evoluția pieței liti-
giilor în următorii ani?

În ceea ce privește piața litigiilor,
în anii care urmează, sunt de
părere că va rămâne constantă,
nu vor exista fluctuații majore,
cel puțin la nivelul Curții de Apel
Oradea. Această afirmație o
bazez pe faptul că la nivelul
localității se investește major în
proiecte de infrastructură care
vor genera plus-valoare
economică la nivel local și
regional.
Nu trebuie decât să observăm
faptul că, în perioada care
urmează Oradea va fi conectată
prin intermediul unei autostrăzi
de restul Europei și de
asemenea în momentul de față
procedurile pentru ca Oradea să
devină un hub în materia
transportului feroviar sunt
destul de avansate.

cum apreciați nivelul de conș -
tien tizare/gradul de cunoaștere
a managerilor români în pri vința
regulilor și standardelor de
com pliance (conformarea cu
nor mele legale)?

Trebuie precizat faptul că acesta
a evoluat de-a lungul timpului.
Obiceiul total inadecvat, însă
înrădăcinat la noi, conform
căruia românul este bun la
toate, a fost perfect aplicabil și
în această materie, însă cu
timpul și managerii români au
învățat că există beneficii
nenumărate în externalizarea
diverselor servicii, printre care și
a celor juridice.
În prezent, am remarcat faptul că
tot mai mulți manageri români,
care au observat beneficiile
externalizării serviciilor juridice,
au intrat într-o normalitate
firească, necesară și sănătoasă,

apelând la un specialist în
rezolvarea diverselor problemele
juridice, indiferent de gradul de
complexitate, vorbim de la
simpla analiză a unor contracte și
terminând cu minimalizarea
riscurilor în cazul unor litigii
complexe.

Foarte mulți specialiști consi-
deră că va urma o criză econo-
mică majoră. Împărtășiți
această opinie? cât de pregătite
sunt companiile românești să
facă față?

Sinceră să fiu, scenariile acestea
nihiliste chiar dacă ar fi să le
îmbrățișez, vorbim despre
posibila declanșare a unei noi
crize economice majore, la nivel
regional ori mondial, uitându-ne
în trecut, putem observa faptul
că au fost perioade extrem de
prolifice pentru avocați.
În aceste perioade, nivelul de
conștientizare a justițiabilului
pentru necesitatea opiniei unui
specialist în materia soluționării
problemelor de natură juridică a
devenit unul ridicat. Tot în
aceste perioade de crize
economice majore societățile
comerciale și-au adus aminte de
faptul că trebuie să acorde o
atenție deosebită în ceea ce
privește recuperarea creanțelor
restante și aplicarea unor
proceduri de prevenție juridică. 

cum apreciați organizarea și
influența confederațiilor patro-
nale din țara noastră, compara-
tiv cu organizarea sindicatelor?

Destul de limitată, atât la nivel
local, regional cât și național,
poate și pentru că prin raportare
la organizațiile sindicale sfera de
influență a patronatelor este

Am observat o
tendință de
standardizare la
nivelul instanțelor
de judecată.
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una limitată, iar gradul de
coeziune este unul extrem
de redus.
Observăm de fiecare dată,
la negocierile care se poartă
în momentul realizării unor
reforme legislative în
materia dreptului muncii,
principalii actori participanți
sunt organizațiile sindicale și
prea puțin apar în fața
reflectoarelor și
confederațiile patronale.
Nu contestăm faptul că
drepturile salariaților sunt
de o importanță deosebită
în toate economiile de
piață, însă cred că la fel de
importante sunt și
posibilitățile angajatorilor
de a susține reformele
legislative în materia
dreptului muncii.
O abordare constructivă a
oricărei reforme trebuie să
plece de la analiza ambelor
puncte de vedere, atât a
salariaților, care sunt
reprezentați de organizațiile
sindicale cât și a
angajatorilor care sunt
reprezentați de
confederațiile patronale.

companiile românești sunt
sub presiunea instituțiilor –
anaF, consiliul concu -
renței, garda de mediu,
inspecția muncii, etc. când
vor înțelege funcționarii
publici că ei trebuie să sti-
muleze mediul de afaceri, și
nu să-l timoreze?

De prea multă vreme, noi,
specialiștii încercăm să
schimbăm această
mentalitate a funcționarilor
care fac parte din cadrul
instituțiilor publice de a
pune presiune pe

companiile care derulează
activități economice legale,
însă din păcate observăm că
nu avem sorți de izbândă.
Nu cred că în perioada

apropiată această
mentalitate se va schimba,
însă am constatat faptul că
se fac pași spre o
modificare, după cum bine

cunoaștem, la nivel legislativ
a fost adoptată Legea
Prevenției. Vedem că se
dorește o schimbare, însă
nu este suficient să avem o
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lege a prevenției dacă funcți -
onarul care realizează inspecția
este axat pe ideea de a aplica
sancțiuni, ori de câte ori
efectuează un control.

criza socială și economică pro-
vocată de pandemia covid-19
ne-a prins total nepregătiți.
cum apreciați reacția insti -
tuțiilor de stat și măsurile
anunțate pentru sprijinirea me-
diului de afaceri? ce ar trebui să
facă Executivul pentru a sprijini
eficient companiile românești?

În primul rând aș dori să
transmit sincere condoleanțe
familiilor care au pierdut pe
cineva drag în această perioadă,
datorită acestui nociv virus.
În al doilea rând, nu aș spune 
că am fost luat total nepregătiți,
am fost plăcut surprinsă de
viteza de reacție a autorităților
la nivel local, regional și chiar
național în ceea ce privește
implementarea măsurilor 
pentru combaterea răspândirii
acestui virus.
De asemenea observăm că țări
care la nivel mondial sunt văzute
cu mult mai bine decât România
au eșuat în limitarea răspândirii
virusului COVID-19, și aceasta
pentru că nu au fost luate
măsurile necesare la momentul
potrivit (și aici nu am cum să nu
aplaud din nou măsurile locale).
Au fost formulate o serie de
critici față de autorități pentru
că au închis școlile, pentru că au
plasat în carantină
instituționalizată toate
persoanele care au intrat pe
teritoriul țării, că au majorat
limitele sancțiunilor
contravenționale și pentru că au
aplicat numeroase amenzi, însă
aceste măsuri au dus la numărul
relativ redus de decese și la un

număr redus de îmbolnăviri. Nici
nu doresc să îmi imaginez cum
ar fi fost azi societatea
românească dacă am fi avut
numărul de îmbolnăviri pe care
l-a avut din păcate Italia.
Am observat o deschidere a
Guvernului pentru problemele
cu care companiile românești 
s-au confruntat în acest timp și
pentru acele probleme care în
mod indirect se vor naște din
această perioadă de lockdown
național și mondial.
Multe dintre măsurile adoptate
au fost unele extrem de
benefice, cum ar fi amânarea de
la plată a chiriilor, impozitelor și
a ratelor bancare. Cred că la
nivelul administrației ar trebuie
accelerată procedura de
informatizare a serviciilor
publice, care ar duce la limitarea
contactului dintre justițiabil și
funcționarul public, fapt care de
altfel ar duce în mod direct 
la eliminarea birocrației 
(o procedură informatică
presupune pași clari și lipsiți 
de echivoc).
Pași în acest sens au fost făcuți,
dacă este să ne aducem aminte
Guvernul a scos hârtia din
procedurile care vizează
obținerea de fonduri europene,
dar această procedură trebuie
generalizată.

cum ați reușit să vă adaptați
noilor condiții de lucru determi-
nate de distanțarea socială?
Înce mod au fost / sunt afectați
clienții dumneavoastră de
această pandemie?

Distanțarea socială și meseria de
avocat nu se prea înțeleg. Esența
meseriei de avocat ține ca
acesta să fie permanent în
contact cu clientul. Încrederea în
avocat, despre care vorbeam la

începutul interviului, se
dobândește și prin contactul
social necesar și obligatoriu între
client și avocat.
Însa am fost nevoiți să ne
reinventăm, multe dintre
întâlnirile care până nu demult
se derulau la birou, acum s-au
mutat în mediul on-line și am
putut constata faptul că nu doar
marile companii au acceptat
acest fel de interacționare, ci și
justițiabilul de rând, fapt care a
generat mai mult timp pentru
abordarea științifică a
problemelor juridice aferente
fiecărui client din portofoliu.
Toată lumea, indiferent că
vorbim despre societățile
comerciale, fie că vorbim despre
justițiabilii de rând au fost
afectați de această pandemie, în
primul rând a scăzut nivelul
salarizării, iar în al doilea rând
toate problemele juridice au
trecut în plan secundar, pentru
moment. Însă din nefericire
problemele de natură juridică nu
sunt unele peste care se poate
trece, iar amânarea lor nu duce
niciodată la rezolvarea acestora.
Acest aspect a fost conștientizat
de către justițiabili și aceștia au
început, odată cu ridicarea
restricțiilor de deplasare să
caute opinia unui specialist.

cum ați primit implicarea unor
companii și a societății civile în
procesul de susținere a siste-
mului sanitar (donațiile în bani
și echipamente)?

Cred că la această întrebare pot
să răspund printr-o singură
afirmație. Mi-a oferit SPERANțA,
m-a făcut să cred că indiferent
de răul care se va abate asupra
societății umane, unitatea și
credința în bine ne vor face să
trecem peste el.

Managerii români
au învățat că
există beneficii
nenumărate în
externalizarea
diverselor servicii,
printre care și a
celor juridice.

În perioada care
urmează sunt de
părere că vor fi tot
mai multe litigii
care țin de felul în
care autoritățile
locale, regionale și
centrale vor
încerca să limiteze
drepturile
cetățenilor și de
aici o avalanșă de
litigii care țin de
contenciosul
administrativ și
fiscal.
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când v-ați dat seama că
trebuie să îmbrățișați ca-
riera de avocat?

Totul a început cu un vis din
copilărie și apoi, multă
muncă! De mică mi-am dorit
să devin avocat, în ciuda
faptului că nu am fost
încurajată de profesorii din
liceu și nici de familie,
motivând că este greu să
devii avocat dacă nu provii
dintr-o familie de juriști. În
viziunea mea de
adolescentă tribunalul era
„locul unde se împarte
dreptatea”, iar eu doream
să fac parte din acest
scenariu!
La început a fost idealismul
tinereții, însă pe parcursul
carierei mi-am dat seama că
mi se potrivește foarte bine,
este o profesie dinamică,
mi-a oferit libertatea de a-
mi forma propriul mod de
lucru, de a stabili singură
prioritățile, dar și de a-mi
asuma rezultatele muncii.
Avocatura este o profesie cu
statut social, dar care te și
obligă să ai prestanță,
verticalitate, consecvență și
atitudine! 

Uitându-mă în spate îmi dau
seama că am avut un drum
greu de parcurs, dar și cu
multe satisfacții, de fiecare
dată găsesc un motiv în plus
să mă bucur că am ales
cariera de avocat. Îmi iubesc
profesia, sunt pasionată de
avocatură, îmi place să ajut
oamenii!

antreprenoriatul feminin
se afirmă tot mai puternic.
care sunt principalele pro-
vocări pentru o doamnă
care începe și conduce un
business? cum vedeți dez-
voltarea avocaturii de busi-
ness în județul cluj și
aportul doamnelor la
evoluția acestui corp profe-
sional de elită?  

Tot mai multe femei încep
afaceri, însă acestea se
confruntă cu diverse
provocări în activitatea lor.
Indiferent de rezultatele pe
care acestea le obțin,
femeile se luptă să
supraviețuiască mediului de
afaceri și provocărilor pe
care acesta le aduce. Dintre
acestea aș începe cu cea pe
care o consider importantă

și anume echilibrarea
responsabilităților, în sensul
că cele mai multe femei nu
sunt doar antreprenori ci
acestea sunt și soții și
mame, adică au
responsabilități și în viața
lor privată, nu doar în viața
profesională și carieră.
Unele femei pot împăca cele
două elemente, altele sunt
însă copleșite.
Uneori poate să apară
teama de eșec.
Antreprenoriatul presupune
asumarea unui risc și
acceptarea imprevizibilului.
Nimeni nu începe o afacere
având garanția succesului.
Pentru femei teama de
necunoscut este o problemă
majoră, mai ales atunci când
oamenii din jurul lor sunt
sceptici. 
Într-adevăr, în avocatură
profesează multe femei. și
la Cluj-Napoca ne bucurăm
de foarte multe doamne
avocat care profesează la
nivel înalt. Consider că
evoluția femeilor în
avocatura oferă o
perspectivă asupra
progresului femeilor în
societate, atât la noi în țară
cât și în întreaga lume. 

Avocatura este o profesie
umanistă, trebuie să ai drag
de oameni, să îi înțelegi și să
îți placă să îi ajuți. Întâlnirea
cu fiecare client este o
experiență de viață. În
fiecare proiect, în  fiecare
cauză încerc să fiu în primul
rând om, cu suFlET dE
FEmEiE și minTE dE
avocaT! Clienții au nevoie
nu doar de soluții juridice, ei
au nevoie și de suport
emoțional.  
Ca avocat mă situez
permanent între interesul
clientului și lege! Am învățat
că oamenii își schimbă
sentimentele și
comportamentul în funcție
de interese, iar mie cadrul
legal îmi oferă un reper
stabil. Uneori apar conflicte
între valorile clientului și ale
mele ca și OM, conflicte pe
care sunt nevoită să le
gestionez fără să-i implic pe
clienți și fără să renunț la
MINE, să-mi păstrez
verticalitatea raportat la
valorile mele și să susțin și
să reprezint interesele
clientului, dar în același
timp să mă raportez la
cadrul legal. 
Oamenii apelează la avocat

În fiecare cauză încerc 
să fiu OM, cu suflet de femeie 
și minte de avocat
Interviu cu eleNA POPA, Avocat titular, Cabinet de Avocat Popa elena Carmen
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atunci când au o problemă,
clienții mei au nevoie de mine
pentru a rezolva o situație
generatoare de tensiune.
Avocatura nu este despre a
câștiga sau a pierde, este despre
a lupta. Victoria sau înfrângerea,
succesul sau eșecul sunt ale
clientului, lupta este a
avocatului. 

cum este organizat cabinetul
dumneavoastră? din ce sec-
toare economice provin cei mai
importanţi clienţi?

Activitatea cabinetului constă în
mare parte în activitatea de
asistare și reprezentare în fața
instanțelor de judecată. Fără
spectacolul sălilor de judecată, a
dezbaterilor publice, nu există
avocatură! Acolo transpiri, acolo
ai adrenalină la nivel maxim,
trăiești emoția și experiența
avocaturii! Acolo îmi place mie!
Acolo se testează inspirația
momentului, dar și felul în care
te-ai pregătit! 
Ador cauzele grele, complicate și
sofisticate, acestea mă
provoacă!  Cu cât cauza e mai
dificilă, cu atât provocarea e mai
mare și îmi doresc să-mi
depășesc limitele. Dar la fel de
adevărat este că, cu cât
provocarea este mai mare, în
final și satisfacția succesului e
mai mare sau eșecul este mai
dureros, devenind o experiență
din care înveți.
Am avut șansa să reprezint
companii mari și să câștig
procese grele, cu miză mare. Am
dobândit în cei 17 ani de
avocatură un portofoliu
diversificat de clienți persoane
juridice, instituții publice și
persoane fizice, în domenii
diverse: comercial, civil, familiei,
administrativ-fiscal, dreptul

muncii, etc. Clienții persoane
juridice și litigiile între
profesioniști mi se potrivesc cel
mai bine și mi-au adus multe
satisfacții profesionale,
materiale și împliniri.  
Expertiza mea poate fi
consultată pe pagina web
www.avocatelenapopa.ro.
Obiectivul principal al
cabinetului este menținerea
principiilor și standardelor
profesionale și furnizarea de

servicii juridice de cea mai înaltă
calitate. Pentru mine nu există
cauze ușoare sau grele, cauze
simple sau complicate, ci doar
importante! 

cum vedeți rolul pe care-l joacă
credibilitatea și notorietatea
profesională a avocatului în
relația cu clienții săi?

Nu există o rețetă a succesului
în avocatură, dar există linii
directoare și obiective de atins.
Consider că ingredientele pentru
câștigarea și menținerea
credibilității și notorietății ar fi:
pasiune, seriozitate,
perseverență, multă muncă,
răbdare și empatie în relație cu
oamenii, dar și obiectivitate
pentru a nu te lăsa copleșit de
trăirile clientului.
Pentru mine succesul înseamnă
clienți mulțumiți și menținerea
credibilității atât față de clienți
cât și în cadrul comunității
profesionale. Clientul trebuie să
fie corect informat, pentru a-și
înțelege situația din punct de
vedere juridic; chiar dacă nu îi
place ce aude, acesta trebuie să
își asume demersul judiciar. Asta
înseamnă sinceritate: să îi aduci
la cunoștință clientului unde se
situează din punct de vedere
juridic.
Câștigarea și menținerea
credibilității este rezultatul
seriozității, pregătirii, gradului
de implicare în cauzele,
problemele sau situațiile juridice
ale clienților. Pentru asta mă
pregătesc riguros, îmi dozez cu
precizie fiecare informație,
fiecare mesaj transmis are rol de
clarificare. Nimic nu este
întâmplător, încerc să nu fiu
spontană din respect pentru
clienții care mă plătesc să le
reprezint interesele.

Avocatura este o
profesie cu statut
social, dar care te
și obligă să ai
prestanță,
verticalitate,
consecvență și
atitudine! 
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pe ce se bazează stilul dum-
neavoastră de leadership?
cum vă motivați și
stimulați echipa de avocați
și de colaboratori? 

Dezvoltarea și ascensiunea
mea sunt o consecință
firească a muncii de până
acum, a mea și a
colaboratorilor mei. Clienții
mă ajută să evoluez,
proiectele lor devin și
proiectele mele, problemele
și situațiile lor juridice mă
motivează să caut soluții.
Dinamica legislativă impune
un studiu permanent și
riguros, avocatul având
obligația să își actualizeze
constant cunoștințele de
drept și să fie la curent cu
orice modificare a legilor. 
Atât rezultatele deosebite
cât și munca le împart cu
colegii și colaboratorii mei.
Tinerii avocați colaboratori
manifestă o curiozitate

sporită şi o dorinţă de
afirmare profesională, care
se concretizează nu doar în
cunoașterea normelor
legale și a modificărilor
apărute, ci și în identificarea
şi căutarea de soluții față de
problemele sociale,
economice sau de business
care există sau pot apărea în
viitor. Domenii noi, precum
protecția datelor cu caracter
personal, industria de
business digital și
infracțiunile informatice
sunt printre ariile de interes
ale echipei, formată din
actuali și foști stagiari.
Experiența, talentul şi
dăruința mea le-o ofer
colaboratorilor mei,
îndrumându-i și
consultându-ne în fiecare
problemă juridică. Ceea ce
este foarte important este
că echipa de avocați nu este
doar o simplă legătură de
conlucrare profesională,
este o modalitate de a ne

cunoaşte între noi, de a
stabili relații bazate pe
încredere și de a crea
prietenii de durată. Eu
privesc echipa ca un tot
unitar care, prin aportul
fiecărui membru şi prin
„brainstorming-ul” din
fiecare speță sau situație
juridică, reușește să ofere
cele mai bune rezolvări
cauzelor pe care le întâlnim,
indiferent de dificultate.
Motivația, din punctul meu
de vedere, trebuie să aibă o
latură interioară, provenind
din dorința de a te afirma şi
de a putea oferi în fiecare
moment o expertiză
actualizată şi pertinentă și o
latură exterioară, din
prisma creării unei bune
colaborări între membrii
echipei.  
În cauzele complexe nu este
nevoie doar de avocați, ci și
de specialiști din domenii
conexe: experți contabili,
arhitecți, evaluator

ANEVAR, experți în
construcții, în topografie,
etc. Pentru mine cea mai
valoroasă resursă este
rețeaua socială, iar eu am
avut parte de mari întâlniri
cu oameni speciali în viața
mea, ei îmi oferă suportul
de care am nevoie, cu ei
trăiesc lucrurile mărunte,
dar pline de energie și
bucurie. 
Energia pozitivă o iau de la
copilul meu, de la familie,
de la colaboratori și
prieteni. Mă bucur că am
reușit să dezvolt nu doar o
carieră, ci și o viață
personală care îmi oferă
stabilitate emoțională și
rutină cotidiană. 

ce strategie de dezvoltare
aveți în perioada urmă-
toare? intenționați să
dezvoltați și alte arii de
practică?

La împlinirea a doi ani de la
începerea aplicării efective a
Regulamentului General
privind Protecția Datelor
(Regulamentul UE nr. 679/
2016 al Parlamentului
European și al Consiliului
privind protecţia
persoanelor fizice în ceea ce
priveşte prelucrarea datelor
cu caracter personal şi
privind libera circulaţie a
acestor date şi de abrogare
a Directivei 95/46/CE) se
poate constata o creștere a
interesului operatorilor în
respectarea noilor reguli
europene. Diversitatea
situațiilor întâlnite în
practică, în contextul
evoluțiilor tehnologice și a
pandemiei au reprezentat o
provocare pentru cabinetul
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nostru în vederea gestionării
corecte, eficiente și sigure a
noilor obligații.
Un domeniu de interes este cel
de Digital Business, care
depăşeşte granițele consacrate
istoric dintre obiecte materiale –
corporale – şi cele imateriale –
incorporale.  Serviciile prestate
de companii de IT, PR și
Marketing exced domeniului
reglementat al contractelor,
intrând într-o zonă gri, definită
de legiuitor ca „nenumită”, în
care modalitatea de formulare a
clauzelor contractuale este
esenţială. Acest domeniu
evoluează rapid, fiind
caracterizat de un cuantum şi o
complexitate nemaiîntâlnită a
contractelor. O problemă
ridicată este cea a calificării şi a
identificării obiectului acestor
contracte, precum şi a
prestaţiilor ce sunt cuprinse în
ele. Clientul doreşte o rezolvare
care să corespundă normelor în
vigoare şi care să ii confere
protecție și siguranță pe viitor.
Pentru aceasta nu este
suficientă cunoașterea normelor
legale, acestea neoferind o
soluție adecvată, ci trebuie
cunoscut și domeniul virtual şi
modul în care acesta operează și
se aplică. 
În opinia mea se impune o
redefinire a raporturilor juridice
contractuale, pentru a face
posibilă încadrarea diferitelor
tipuri de contracte și rezolvarea
diferitelor situații juridice
apărute sau care ar putea să
apară. 
Rigiditatea legiuitorului, şi, în
definitiv, imposibilitatea
obiectivă a acestuia de a
prevedea posibilele noi tipuri de
contracte, lasă în sarcina
noastră, a avocaţilor, obligaţia
de a fi creativi și prevăzători,
astfel încât să oferim clientului

soluții și rezolvări problemelor
juridice cu care se confruntă, sau
care ar putea interveni în viitor. 

ce îi sfătuiți pe tinerii care încep
o carieră în avocatură?

Tinerii care doresc să înceapă o
carieră în avocatură trebuie să
fie conștienți de faptul că
aceasta se clădește încă din
prima zi de facultate, iar pentru
a avea o carieră de succes este
nevoie de multă muncă
suplimentară și individuală, de
perseverență și răbdare.
Succesul nu vine peste noapte!
Eu le spun stagiarilor mei că în
această profesie ai nevoie de
„cap și picioare” – pentru că
alergi foarte mult și trebuie să

gândești mult și rapid, nu ți se
atrofiază nici creierul, dar nici
mușchii. Avocatura nu înseamnă
doar studiu, discuții cu clienții,
spectacolul sălilor de judecată,
unde “ne ascultă judecătorul” –
cum obișnuim să spunem noi la
birou. Avocatura înseamnă și
multă alergătură: dimineața fugi
de la o sală de judecată la alta,
la dezbateri, apoi la registratura
instanțelor sau altor instituții
publice, unde trebuie să te
încadrezi într-un program, alergi
la întâlnirile cu clienții, studiezi,
redactezi, „îți faci temele”
pentru a doua zi. și această
alergătură face parte din
dinamismul profesiei. Indiferent
ce faci, avocatura se practică cu
demnitate! 
Ce îi sfătuiesc pe tinerii care
încep o carieră în avocatură? Să
își gestioneze cu maximă
seriozitate timpul și prioritățile,
să își impună o disciplină în
propriul mod de lucru, chiar
dacă profesia le oferă multă
libertate, să fie muncitori,
perseverenți și să aibă răbdare.
Să fie la curent cu întregul
ansamblu legislativ, atât
naţional, cât şi internaţional şi să
cunoască domenii adiacente cu
care lucrează, fie că vorbim
despre cel economic, al lumii de
business sau informatic. 

cum percepeţi calitatea actului
de Justiţie în românia anului
2020?

Calitatea actului de justiție nu va
fi, probabil, niciodată la nivelul
așteptărilor tuturor. Există o
problemă de imagine, generată
de percepția celor care au
contact cu justiția. Ca orice
activitate în care lucrează
oameni și domeniul justiției este
perfectibil. Oamenii pot fi

Ador cauzele
grele, complicate
și sofisticate,
acestea mă
provoacă!  Cu cât
cauza e mai
dificilă, cu atât
provocarea e mai
mare și îmi doresc
să-mi depășesc
limitele. 
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subiectivi, dar au ca reper
un cadru legal obiectiv. 
Putem găsi multe motive
pentru care să fim
nemulțumiți, atât de justiție,
cât și de ceea ce se întâmplă
în societate în general,
important este ce pot EU ca
și individ să schimb. Iar
atunci când eu pot face ceva
bine, încerc să fac și încerc
să nu mă plâng. Dacă ne
raportăm la judecători,
pentru că ei înfăptuiesc actul
de justiție, atunci eu sunt
foarte încrezătoare, cunosc
mulți oameni profesioniști și
onești în domeniul justiției.
Am încredere în actul de
justiție, dar totodată cred și
că activitatea juridică poate
fi permanent îmbunătățită,
dar nu poate fi perfectă. 
În general, când se vorbește
despre calitatea actului de
justiție, oamenii se gândesc,
în primul rând, la calitatea
soluțiilor date de instanțele
judecătorești. Între
judecător și avocat ar trebui
să existe o bună comunicare
din perspectiva respectării
principiului aflării adevărului
și, implicit, din perspectiva
necesității aflării adevărului.
Ceea ce am observat eu, în
cariera mea de avocat, este
că importantă nu este doar
soluția finală, ci la fel de
important este și drumul
care trebuie străbătut
pentru a o obține. O
dreptate obținută anevoios,
după un timp îndelungat și
uneori greu de aplicat în
practică, este umilitoare și
echivalentă unei înfrângeri
în conștiința justițiabilului.
Frustrarea acumulată de-a
lungul derulării procedurilor
nu este  compensată uneori
de succesul obținut în cauză,

plastic spus, victoria este
deseori amară. 
Chiar și pentru mine, ca
avocat, este frustrant să
pierd o cauză, iar ulterior să
se pronunțe un RIL (Recurs
în interesul legii – n.r.) care
să infirme soluția instanței
de judecată și să confirme
susținerile mele (în
asentimentul clientului). 
Anul 2020 este un an care a
început și a continuat cu o
mare pauză în activitatea de
judecată. Pe fondul
aglomerării preexistente a
activității instanțelor de
judecată,  restricțiile impuse
de situația epidemiologică
vor determina dilatarea
derulării procedurilor într-o
manieră fără precedent. În
opinia mea, marea
provocare a acestui an,
provocare care va da măsura
calității justiției, va fi aceea
de a recupera timpul pierdut
și de a minimiza efectele
îngrădirii accesului la justiție
a cetățeanului în perioada
care a trecut.

cum apreciați nivelul de
conștientizare/gradul de
cunoaștere a managerilor
români în privința regulilor
și standardelor de com-
pliance (conformarea cu
normele legale)?

Piața muncii din România 
s-a maturizat și s-au
dezvoltat profesii
specializate pe o nișă dintr-
un anumit domeniu, sunt
apreciați mai degrabă
oamenii care se pricep bine
la un lucru, decât oamenii
care se pricep la „toate”.
Astfel firmele au investit în
angajarea și formarea de
manageri calificați. 
Aceștia recunosc tot mai
mult rolul avocatului și
apreciază serviciile de
consultanță juridică.
Interesul managerilor este
de a preveni o problemă și
de a respecta normele
legale.  
Dorinţa de conformare cu
normele legale există, însă,

chiar dacă managerul este o
persoană diligentă,
succesiunea de modificări
legislative şi neclaritatea
unora dintre acestea poate
conduce la o stare de
incertitudine și insecuritate
juridică. Potrivit opiniei
Curții de Justiție Europene,
asigurarea securității
juridice trebuie observată
cu mai multă strictețe în
cazul regulilor succeptibile
să producă consecințe
financiare, astfel încât cei
vizați de aceste reguli să
cunoască precis întinderea
obligațiilor impuse și să
poată hotărî dacă și le
asumă sau nu. 
Acest aspect este extrem 
de important, mai ales în
mediul de business în care
fiecare zi de aşteptare se
poate concretiza în pierderi
imense. Rolul avocatului
este de a identifica nu doar
dreptul naţional aplicabil, ci
şi pe cel comunitar și de a
oferi clientului o soluţie
avizată, legală şi durabilă.
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În luna mai 2020 ați împli-
nit cinci ani de când sunteți
legal and compliance ma-
nager la arctic sa, o com-
panie aflată în continuă
expansiune. cum este or-
ganizată echipa juridică din
cadrul arctic? cât de im-
portant este acest departa-
ment în evoluția grupului? 

Compania Arctic, parte a
Grupului Arçelik A.S., este
într-adevăr o companie în
continuă dezvoltare, având
o istorie de jumătate de
secol, fiind în prezent cel
mai mare producător de
electrocasnice din  România
și din Europa Centrală.
Peste 80% din producția
totală a Arctic este
exportată în peste 85 de
țări.
Fabrica nouă deschisă în
România, în județul
Dâmbovița, (producție de
mașini de spălat)
implementează cele mai
recente inovații tehnologice
și procese de automatizare
specifice conceptului
Industry 4.0, fiind singura
fabrică din România și una
dintre puținele din Europa,
certificată LEED Platinum –
cel mai înalt nivel dintre
distincțiile LEED (Leadership

in Energy and Environmental
Design – n.r.) pe care o
fabrică le poate deține. 
Compania deține pe piață
trei branduri puternice –
Arctic, Beko și Grundig,
asigurând consumatorilor
produse de înaltă calitate.
Departamentul Juridic (Legal
& Compliance) este
organizat astfel încât să
asigure suportul pentru
businessul din care facem
parte, atât din punct de
vedere intern (în relația cu
celelalte Departamente), cât
și extern (cu parteneri și alte
instituții).
Suntem un Departament
relativ nou format, în
dezvoltare, suntem o echipă
mixtă (juniori și seniori) și,
deși nu suntem o echipă
numeroasă, avem încredere
și ne putem baza unii pe
ceilalți pentru idealul nostru
comun – de a da dovadă de
profesionalism în ceea ce
facem.
Pentru a răspunde la
întrebarea „cât de
important este acest
departament în evoluția
grupului”, aș spune doar că
fac parte dintr-o echipă
implicată în proiectele
importante ale companiei.
Departamentul Legal &
Compliance este un

partener de discuții alături
de celelalte Departamente
interne, pentru a asigura
conformarea cu
reglementările în vigoare,
dar și pentru a analiza și a
oferi o perspectivă asupra
proiectelor. 
Timpul demonstrează că
rolul unui departament
juridic nu se rezumă numai
la o activitate pur
consultativă asupra
verificării legislației, dar, din
ce în ce mai mult, obține un
rol important ca partener în
luarea deciziilor la nivelul
unei companii.

cum vă motivați și sti -
mulați echipa de juriști și
de colaboratori?

Echipa din care fac parte
este una tânără, dinamică și
este evident că este esențial
ca toți să fie motivați.
Atmosfera deschisă, sarcini
semnificative, provocatoare,
care duc la dezvoltarea
profesională a fiecăruia
dintre noi, dar și la
dezvoltarea noastră, unitară,
ca și echipă, reprezintă o
stimulare și o motivație
resimțită de noi toți. 
Un mediu profesional
modern, unde există

„dezacorduri productive”,
asigură motivarea profundă
pe care trebuie să se pună
accent.
Faptul că suntem o echipă
mixtă, inclusiv din
perspectiva anilor de
experiență (juniori și
seniori), asigură un echilibru
mediului de lucru și o
oportunitate pentru
dezvoltare.

ce implicații are procesul
de digitalizare asupra acti -
vității departamentului ju-
ridic pe care îl coordonați?

În cadrul departamentului
juridic, procesul de
digitalizare nu este foarte
dezvoltat. Într-adevăr, pe
măsura creșterii volumului
activității noastre, se
resimte nevoia
implementării unor soluții
care să ne „elibereze” cel
puțin de anumite
sarcini/răspunsuri standard,
de bază. Sunt convinsă că
acest proces de digitalizare
va deveni o prioritate și
pentru departamentul
juridic din industria noastră
și va trebui să analizăm
detaliat abordarea
corespunzătoare la acel
moment.

Avocatul in-house devine o necesitate
pentru orice companie
Interviu cu MINeRvA IONIță, legal and Compliance Manager, Arctic sA
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competența dumneavoastră
profesională a fost evidențiată
de directorul juridic interna -
țional  legal 500, fiind unul din-
tre cei mai influenți gc (general
counsel) din GC Powerlist: Cen-
tral and Eastern Europe 2019.
ce a reprezentat acest lucru
pentru dumneavoastră?

Este a doua distincție în cadrul
GC Powerlist și, evident, acest
lucru mă bucură, încununând
anii de experiență acumulați. O
apreciez ca o dovadă a
recunoașterii pasiunii pe care o
am pentru această profesie, a
dedicării mele în activitatea
întreprinsă de-a lungul timpului.

care sunt particularitățile
activității departamentului juri-
dic, ținând cont de numărul
foarte mare de contracte și de
furnizori?

Așa cum am spus,
Departamentul Legal &
Compliance este structurat astfel
încât să asigure suportul de
business pentru celelalte
departamente interne. Având în
vedere că societatea Arctic are
unități de producție, gama
provocărilor zilnice este foarte
variată – începând de la situații
care privesc achiziționarea
materiilor prime și până la
exportul produselor finite; de la
implicarea în campaniile de
promovare a produselor și până
la suportul în gestionarea unor
situații din aria de after sales.
Evident, ca și echipă, ne
specializăm pe zonele de interes
ale businessului din care face
parte compania, pentru a putea
acoperi întreaga paletă de
activități. Suntem dinamici și
acceptăm provocările – așa am

câștigat, ca echipă, încrederea
colegilor. 

cum au evoluat cerințele
clienților și complexitatea dosa-
relor la care ați lucrat, în ultima
perioadă? care au fost proble-
mele cu care v-ați confruntat
mai mult în ultimii ani?

Cerințele adresate
Departamentului Legal &
Compliance intervin ca urmare a
nevoii de certificare asupra
modului de abordare a unui
anumit subiect, dar și ca urmare
a numeroaselor modificări
legislative care intervin, într-un
timp relativ scurt, asupra
aceleiași situații. 
Sunt modificări legislative care
au condus la aplicarea unor
soluții diferite, iar din acest
punct de vedere, colegii din

cadrul departamentului sunt
bine pregătiți în verificarea
permanentă a legislației și,
respectiv, monitorizarea
soluțiilor implementate la
nivelul companiei.
Evident, un subiect intens
dezbătut în ultima perioadă atât
pentru noi dar și pentru toate
companiile, privește întregul
mecanism de implementare a
regulilor GDPR. Ca și
particularitate pentru sectorul
nostru de industrie, ne
confruntăm în ultima perioadă
cu gestionarea situației
deșeurilor de echipamente
electrice.

cu ce societăți de avocatură ați
avut / aveți colaborări și în ce
spețe (litigii de muncă, dreptul
concurenței, contrafaceri / ip,
real estate, m&a etc.)?

Pentru anumite situații, în
anumite proiecte, pentru care
este nevoie de o abordare
specializată, amănunțită,
compania are într-adevăr
contracte de colaborare cu
parteneri externi. Fiind o
multinațională, colaborăm cu
societăți de avocatură atât din
România, dar și din străinătate,
care abordează subiecte cum ar
fi dreptul concurenței, IP,
protecția datelor cu caracter
personal.

cum apreciați nivelul și calitatea
reglementărilor și a taxării pe
piața producției de electrocas-
nice din țara noastră? 

Reglementările din Romania sunt
cele specifice unui Stat
European. Avem Directive
Europene care se adoptă și se
transpun la nivel național și

Compania Arctic
S.A., din cadrul
Grupului turcesc
Arcelik A.S., este
într-adevăr o
companie în
continuă
dezvoltare, având
o istorie de
jumătate de secol,
fiind în prezent cel
mai mare
producător de
electrocasnice din
România și din
Europa Centrală.
Peste 80% din
producția totală a
Arctic este
exportată în peste
85 de țări.



astfel se încearcă o
uniformizare a proceselor
specifice diverselor activități.
Însă, calitatea asimilării și
îndeplinirii noilor cerințe
este dată de gradul de
dezvoltare a fiecărui stat, iar
noi încă ne confruntăm cu
abordări ale unor cerințe
legislative  ușor diferite față
de modalitatea de
implementare din alte state. 

cum percepeți condiţiile
oferite investitorilor locali
şi străini de către adminis-
traţia locală şi de către Exe-
cutiv?

În mod cert există programe
de stimulare a investitorilor
locali și străini, iar
societatea Arctic este unul
dintre beneficiarii unui
astfel de program.
Apreciez că dezvoltarea
economică a statului,
maturitatea și
predictibilitatea acestuia,
sunt criterii pe care le are în
vedere fiecare investitor.
Din păcate, România nu
excelează la îndeplinirea
acestor criterii, dar suntem
norocoși că există companii
vizionare și acceptă
provocarea dezvoltării unor
noi activități, aici.

piața serviciilor juridice
trece prin transformări ra-
dicale datorate reglemen-
tărilor tot mai complexe,
riscului crescut în arii mul-
tiple, evoluției economiei
digitale și presiunii conti-
nue privind reducerea cos-
turilor. cum vedeți evoluția
activității avocaților 
in-house, în acest context?

Avocatul in-house devine o
necesitate pentru orice
companie. Fără a minimaliza
activitatea avocaților care
oferă consultanță externă
(am fost și eu avocat
independent), aș vrea să
precizez că un avocat in-
house este cel care simte
cel mai bine businessul în
care activează, este cel care
poate anticipa și poate
înțelege toate aspectele
unei situații ce trebuie
rezolvate. 
Un avocat intern
colaborează împreună cu
colegi din celelalte
departamente pentru a
înțelege provocarea, își
dezvoltă nivelul de
înțelegere asupra diverselor
procese din activitatea de

business, cunoștințe
complexe din arii total
diferite, care oferă o
perspectivă de 360º asupra
planurilor de business ale
companiei. 
Evident, departamentele
juridice au parteneri de
încredere, colaboratori
externi care sunt
specializați în anumite
domenii și, astfel, pot oferi
orientarea în mod rapid,
spre soluțiile ce pot fi
implementate.

ce sfaturi le oferiţi doam-
nelor avocat aflate la înce-
put de carieră? ce calități
sunt necesare pentru 
un parcurs profesional 
consistent?

Să își păstreze mereu
pasiunea pentru ceea ce fac.
Atâta vreme cât faci totul cu
pasiune în mod constant, ai
parte de împlinirea pe care
ți-o dorești. 
Să nu renunțe – este nevoie
de perseverență în găsirea
răspunsului bun la
provocarea lansată,
indiferent de subiect, de
situație, indiferent că
vorbim de o carieră
individuală, în cadrul unei
case de avocatură sau în
cadrul unei companii.
Este greu, mai ales la
început, dar cred că la fel
este în orice profesie, mai
ales atunci când vrei să
performezi; de aceea este
important acel motiv pentru
care ai ales această carieră
– atâta vreme cât ești
motivat suficient și împlinit
prin munca depusă,
greutățile pe care le
întâmpini par mai ușor de
trecut.

ce hobby-uri aveți? cum vă
relaxați după o săptămână
intensă de lucru?

Îmi place foarte mult să
gătesc, să pregătesc diverse
preparate pentru cei dragi.
Chiar și în timpul
săptămânii, chiar foarte
târziu în noapte, îmi găsesc
timp să pregătesc ceva bun
și astfel, îmi bucur și relaxez
sufletul. Întotdeauna mi-a
plăcut să evadez în poveștile
pe care le descoperi în
spatele coperților, așa că
cititul reprezintă un element
esențial al vieții mele.  Iar
mai nou, am învățat să mă
destind colorând, și acest
lucru îl datorez fiicei mele.
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care este exact rolul avoca-
tului în gestionarea riscuri-
lor de natura penală în
afaceri pentru o companie,
o instituție, un proprietar
de afacere sau un înalt
funcționar public? 

Organizația Națiunilor Unite
îi numește pe avocați
„agenți esențiali ai
administrării justiției”.  În
termeni concreți, rolul
avocatului nu se limitează
doar la a pleda cauza
clientului în fața organelor
judiciare (instanțe,
parchete, organe de
urmărire penală), a
autorităților administrative
sau chiar a unor entități și
persoane publice și private.
Dimpotrivă, rolul avocatului
este mai complex de atât. În
primul rând rolul avocatului
este acela de a-l consilia pe
client din calitatea sa de
specialist al dreptului, al
interpretării și aplicării legii.
Activitatea de consiliere
presupune informarea
clientului în ceea ce privește
drepturile, dar și obligațiile
ce îi revin în legătură cu o
operațiune anume potrivit
dispozițiilor legii, dar și
raportat la modul în care
legea este interpretată și
aplicată de către agenții
statului, respectiv al

procedurii de urmat pentru
atingerea unui anumit
deziderat economic,
administrativ sau
profesional. Decizia de a
întreprinde o acțiune sau
alta aparține exclusiv
clientului, unui client care
deține toate informațiile
necesare, adică acele
informații care să îi permită
luarea unei decizii
informate, previzionând de
o manieră cât mai fidelă
consecințele de natură
juridică și economică ce ar
putea urma acțiunii sale.
Din această perspectivă, în

gestionarea riscurilor de
natură penală în afaceri,
consultarea a priori cu
avocatul este din punctul
meu de vedere nu numai
utilă, dar chiar necesară. Ca
și în situațiile ce privesc
starea de sănătate, este mai
ușor să previi, decât să
tratezi. Sigur, am observat,
în practica noastră, că
identificarea acestei nevoi
de consiliere din perspectiva
riscurilor de natură penală
este dificilă, cu atât mai
mult cu cât la nivel subiectiv
nu se urmărește nașterea
unui conflict cu legea,

indiferent că vorbim de
legea civilă, administrativă
sau penală. Din păcate, încă,
în majoritatea cazurilor, la
avocatul specializat în
dreptul penal/penalul
afacerilor se ajunge doar în
momentul în care acțiunile
sunt deja investigate de
către autoritățile
competente, când deja o
multitudine de situații, nu
tocmai plăcute, nu mai pot
fi evitate.
Acest lucru se întâmplă
poate și pentru că această
specializare de penal al
afacerilor este încă de dată
recentă, chiar dacă a trecut
deja peste un deceniu de la
apariția ei în piața de
avocatură românească,
BUDUșAN șI ASOCIAțII
SPARL fiind unul dintre
pioneri. Astfel, în continuare
întâlnim situații în care
clienți ce ajung la noi află cu
surprindere că penalul
afacerilor înseamnă nu
numai drept penal material
sau de procedură penală,
dar și drept al afacerilor
(administrativ, fiscal,
comercial, civil etc.), că
riscurile de natură penală
derivă tocmai din modul în
care se asigură conformarea
la dispozițiile din celelalte
ramuri de drept, existând o
întrepătrundere a acestor
ramuri. Avocatul  specializat

Neclaritatea legii 
este una sistemică în România
Interviu cu FlOReNtINA FRuMușANu, Avocat Partener, Budușan & Asociații
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în dreptul penal/dreptul
penal al afacerilor este
deopotrivă un avocat
specializat în drept penal,
dar și în celelalte domenii
conexe administrativ, fiscal,
comercial, civil etc.

din păcate, există încă
legislație neclară. se con-
fundă lobby-ul cu traficul
de influență. cât de greu
este pentru un înalt  func -
ționar public să ia decizii,
având în vedere expe -
riențele din ultimii ani,
când o plângere anonimă
din partea unui alt inculpat
dintr-un dosar în curs putea
duce la reținere sau ares-
tare?

Așa este, există în
continuare legislație
neclară, interpretabilă, dar
acest lucru nu se întâmplă
numai în România, acest
lucru este valabil, probabil,
pentru orice jurisdicție. Nu
trebuie să uităm că există
reglementate atât la nivel
național, cât și la nivel
european instrumente prin
care se oferă justițiabililor
interpretări oficiale ale
prevederilor legale, cum
este procedura lămuririi
unor chestiunii de drept în
dreptul național, respectiv
procedura întrebărilor
prealabile la CJUE în dreptul
unional. Problema apare
atunci când această
neclaritate a legii este una
sistemică, ceea ce din
păcate pare să fie cazul în
România. 
Raportat la stadiul actual al
legislației în România, nu aș
spune că există o confuzie
între lobby și trafic de

influență, lobby-ul în sensul
de activitate economică nu
este recunoscut în România,
deși au existat de-a lungul
timpului mai multe proiecte
legislative având ca obiect
recunoașterea și
reglementarea acestei
activități, proiecte generate
de evoluția social-
economică ce reclamă ca
necesară reglementarea
acestei activități, așa cum
se întâmplă în majoritatea
legislațiilor europene. Chiar
și acum când vorbim există
în Parlamentul României un
proiect de lege ce are ca
obiect reglementarea
acestei activității, proiect
adoptat tacit la Senat și
aflat în prezent în
procedură legislativă la
Camera Deputaților. 
Într-un astfel de context, în
care realitățile și nevoile
sociale nu sunt corelate cu
legislația, au existat și
îndrăznesc să spun că încă
mai există situații în care în
instrumentarea unor cauze
penale s-au dispus de către
autoritățile judiciare măsuri
ce pot fi calificate ca
excesive sau chiar abuzive,
parte fiind sancționate ca
atare de instanțele de
judecată. S-au remarcat,
așa cum bine spuneați,
acele situații în care
anchetarea/inculparea unor
demnitari și înalți
funcționari publici s-a făcut
pe baza unor denunțuri
formulate de inculpați (în
aceeași cauză, sau în alte
cauze) sau de persoane deja
condamnate, persoane ce
prezentau un interes direct
în formularea unui denunț,
interes ce nu era unul
legitim, și care aproape

niciodată nu este analizat
de organul de urmărire
sesizat.  
Dar, ca să vă răspund
specific la întrebarea despre
cât de greu este unui înalt
funcționar public să ia
decizii în contextul socio-
juridic din România, din
punctul meu de vedere,
este tot atât de greu cât îi
este unui antreprenor sau
investitor din mediul privat
să ia decizii cu privire la
business-ul său. Diferența
dintre cei doi este aceea că
înaltul funcționar
beneficiază uneori de
suport, alteori și de pârghii
legale pentru a amâna
luarea unei decizii, privilegiu
pe care antreprenorul/
investitorul, privatul în
general nu îl are. Cred cu
tărie că atunci când lucrurile
sunt făcute cu bună credință
și simț de răspundere,
respectiv într-o manieră
profesionistă, nu ar trebui
să existe nicio reticență în
exercitarea prerogativelor
funcției publice.

În cazul persoanelor juri-
dice, antrenarea răspunde-
rii penale presupune
aplicarea amenzii penale
(care poate ajunge până la
3 milioane de lei) și a unor
pedepse complementare,
printre care se numără și
dizolvarea entității juridice
în cauză. s-au întâlnit multe
cazuri de acest fel în țara
noastră?

După cum știți răspunderea
penală a persoanelor
juridice de drept privat,
întrucât potrivit legii
persoanele juridice de drept

public (statul, autoritățile
publice și instituțiile) nu
răspund penal, a fost
introdusă în legislația
românească încă din anul
2006. O bună perioadă de
timp, situațiile în care a fost
atrasă răspunderea penală a
persoanelor juridice au fost
puține. În ultimii ani însă,
sunt din ce în ce mai
numeroase situațiile în care
sunt puse sub învinuire și
trimise în judecată persoane
juridice pentru infracțiuni de
natură diversă precum
evaziune fiscală, spălarea
banilor, infracțiuni în
legătură cu accidente de
muncă, dar și infracțiuni de
corupție sau asimilate
corupției și grup organizat.
Cu toate acestea, există
puține situații în care
instanțele au aplicat
persoanelor juridice
sancțiunea complementară
a dizolvării persoanei
juridice, de cele mai multe
ori pedepsele
complementare dispuse se
referă la suspendarea
temporară a unor activități,
respectiv interzicerea de a
participa la proceduri de
achiziție publică. Cele mai
multe din situațiile în care
instanțele de judecată au
apreciat că este necesară
aplicarea sancțiunii
complementare a dizolvării
persoanei juridice sunt
acelea în care s-a stabilit că
persoanele juridice în cauză,
de regulă societăți
comerciale, au fost
constituite în scopul
săvârșirii de infracțiuni, sau
au scopul/obiectul lor a fost
deturnat, respectiv situația
așa-ziselor „societăți
fantomă”.
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ați oferit și oferiți asistență
și reprezentare juridică în
cazuri de notorietate, inclu-
siv în dosare instrumentate
de structurile specializate
ale parchetului de pe lângă
Înalta curte de casație și
Justiție – diicoT și dna. ați
remarcat cazuri în care or-
ganele de urmărire penală
au făcut abuzuri / nu au
respectat legea?

Așa cum spuneam în cadrul
răspunsului la o întrebare
anterioară, dincolo de a
remarca personal situații în
care au existat încălcări ale
legii de către organele de
urmărire penală, avem deja
un număr important de
situații, inclusiv spețe cu
notorietate, în care au fost
constatate de către
instanțele judecătorești
încălcări ale legii de către
organele de urmărire
penală. În vine acum în
minte cauza Bârsan, dosar
în care au fost puși sub
învinuire și trimiși în
judecată deopotrivă
judecători ai Înaltei Curți și
avocați pentru infracțiuni de
corupție, iar toți inculpații
au fost în cele din urmă
achitați de către instanța
supremă.

considerați că mai trebuie
făcute completări în legis -
lația penală, astfel încât să
nu mai fie neclarități și in-
terpretări? În ce secțiuni? 

Legislația în general, și cea
penală în particular
evoluează odată cu
societatea; ca regulă,
legislația identifică

comportamentele nocive pe
care le sancționează ca fiind
ilicite pe baza analizei
impactului acestora la nivel
social. 
România se confruntă așa
cum spuneam și anterior cu
o problemă sistemică în
ceea ce privește lipsa de
predictibilitate a legislației
în materie penală, în
condițiile în care un număr
impresionant de dispoziții
ale Codului penal, respectiv
ale Codului de procedură
penală au fost declarate
neconstituționale și din
nefericire, de regulă,
legiuitorul nu a intervenit
pentru a pune în acord
aceste prevederi cu
dispozițiile constituționale.
Cu titlu de exemplu
amintesc situația
prevederilor legale
referitoare la întreruperea
prescripției răspunderii
penale, dispozițiile art. 155
alin. (1) din Codul penal
fiind declarate
neconstituționale încă din
anul 2018, în lipsa unei
intervenții a legiuitorului în
termenul de 45 de zile,
practica instanțelor de
judecată a fost împărțită în
sensul că unele instanțe au
considerat că textul de la
art. 155 alin .(1) Cod penal
este abrogat și prin urmare
nu se mai poate vorbi în
procesul penal de
întreruperea cursului
prescripției răspunderii
penale, dimpotrivă alte
instanțe, au apreciat că
dispozițiile art. 155 alin. (1)
Cod penal sunt în
continuare în vigoare, însă
acestea trebuie aplicate în
lumina considerentelor
deciziei Curții

Constituționale ce stipula că
soluția legislativă din codul
penal anterior era una
constituțională. Situația este
similară cu deja celebra
decizie a Curții
Constituționale referitoare
la necesitatea stabilirii unui
prag în ceea ce privește
infracțiunea de abuz în
serviciu.
De asemenea, apreciez că ar
fi și necesar, dar și util
pentru o justă soluționare a
cauzelor, dar și pentru
reducerea situațiilor de
practică neunitară să se dea
posibilitatea tuturor
instanțelor investite cu
soluționarea unei cauze să
apeleze la procedura
pronunțării unei hotărâri
prealabile pentru
dezlegarea unor chestiuni
de drept, în condițiile în
care potrivit legislației
europene orice instanță
națională (indiferent de
gradul acesteia) poate uza
de procedura întrebării
prealabile la CJUE pentru
interpretarea dreptului
european.
Un alt capitol cu privire la
care apreciez că este
necesară intervenția
legiuitorului este cel care
reglementează contestația
la durata procesului penal.
După cum se cunoaște
procedurile penale în
România sunt de durată și
deși Codul de procedură
penală intrat în vigoare la
01.02.2014 a introdus acest
remediu al contestației la
durata procesului, în
practică constatăm că acest
remediu nu este unul
efectiv în condițiile în care
nu există nicio sancțiune
pentru nerespectarea

termenului impus de
instanțele de judecată
pentru finalizarea urmăririi
penale. 
Nu în ultimul rând, cred că
este absolut necesară o
reformare a instituției
„restabilirii situației
anterioare”, ce în practică
presupune soluționarea de
către instanța penală de
multe ori a unor acțiuni a
căror natură juridică excede
competenței instanței
penale în materie civilă ce
ar trebui să se limiteze la
acțiuni în răspundere civilă
delictuală conform
prevederilor Codului de
procedură penală. Astfel,
sub această umbrelă a
restabilirii situației
anterioare sunt soluționate
de către instanțele penale
veritabile acțiuni în
revendicare, probleme de
accesiune imobiliară etc. Un
exemplu în acest sens sunt
celebrele dosare în care au
fost condamnați diverși
funcționari în legătură cu
nereguli în retrocedarea
unor imobile, imobile ajunse
între timp la terțe persoane
(uneori și după mai multe
tranzacții succesive) ce au
acționat cu bună credință și
care și-au văzut anulate
titlurile.
Desigur că cele de mai sus
sunt doar câteva exemple,
mai sunt multe altele ce ar
necesita intervenția
legiuitorului, propuneri de
lege ferenda sunt
numeroase în materie
penală, însă procesul
legislativ în România are,
din păcate, un ritm care nu
se află tocmai în
concordanță cu nevoile
societății.
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sunteți membru în Baroul
iași din anul 2005. cum
percepeți modificările care
au avut loc în această pe-
rioadă în modul de lucru al
avocaților și în organizarea
sistemului juridic din țara
noastră?

Au existat o serie de
modificări legislative care au
determinat o eficientizare a
actului de justiție atât sub
aspect procedural, cât și sub
aspect organizatoric. și asta
s-a observat cred că în
agenda fiecărui coleg. Dacă
anterior intrării în vigoare a
noului cod de procedură
civilă, eu eram plecată la
instanțele din țară
aproximativ 10 din 20 de
zile lucrătoare, acum acest
termen s-a redus
considerabil. Procedura
prealabilă a făcut evitarea
unor deplasări la termene
doar pentru a constata că
nu-i achitată taxa de timbru
sau doar să ți se comunice
întâmpinarea. 
Nu mai zic de posibilitatea
de a avea acces la dosarul
electronic. Este adevărat că
la instanțele din Moldova
abia acum se
implementează sistemul,
însă având dosare la
instanțele din Timișoara,

Satu Mare și Cluj am
constatat cât de mult îmi
ușurează munca.
Cred că toate aceste
modificări, pe care
mărturisesc că mi le-aș dori
implementate într-un timp
mai scurt, ne-a făcut și pe
noi ca avocați să fim mai
eficienți în furnizarea
opiniilor sau a informațiilor
solicitate de clienți și ne-a
eficientizat timpul.

ce reprezintă pentru dum-
neavoastră profesia pe care
o practicaţi şi care sunt va-
lorile după care v-aţi ghidat
în exercitarea acesteia?

Pentru mine, profesia de
avocat a fost o alegere. Am
știut din adolescență că asta
vreau să profesez, chiar dacă
nimeni nu mi-a dat nicio
șansă motivat de faptul că
eram o adolescentă timidă,
cu puține șanse de a
exercita o profesie care
presupune multă
îndrăzneală.
Nu pot spune că aveam ca
tânără absolventă un set de
valori bine definite în
vederea exercitării profesiei.
Îmi amintesc însă de o
discuție definitorie pentru
ceea ce sunt astăzi cu unul
dintre clienți. Eram în

perioada de stagiatură și îi
spuneam că aș vrea să
urmez un curs care să mă
învețe să fiu un avocat bun,
dar nu știu unde găsesc.
Atunci el mi-a zis ,,de ce ai
vrea să dai bani pe cursuri
când îți poți întreba clienții
ce poți îmbunătăți la tine?”.
Așa a pornit procesul de
solicitat feedback din partea
clienților. E un proces pe
care îl recomand oricărui
prestator de servicii, chiar
dacă este un pic dureros. Un
client mi-a zis că port fusta
prea scurtă pentru că era cu
o palmă deasupra
genunchiului, iar ținuta de
business presupune ca
aceasta să fie până la
genunchi, un alt client mi-a
zis că nu sunt punctuală, așa
că am remediat și această
problemă.
Într-o discuție telefonică cu
un client din Israel acesta m-
a întrebat ,,dacă știu de ce
omul are două urechi și o
singură gură”, fiind o
remarcă subtilă la faptul că
nu știam să ascult.
Practic, stagiatura a
presupus pentru mine
dobândirea unor calități care
astăzi au devenit valorile
pentru care clienții lucrează
cu mine: comunicarea
onestă, loialitatea, discreția,
încrederea.

cum a evoluat complexita-
tea dosarelor la care ați 
lucrat, în ultimii ani?

Complexitatea unui dosar
este determinată de câteva
elemente cum ar fi: lipsa
informațiilor deținute de
clienți, în cazul restituirii
proprietăților în temeiul
Legii nr. 10/2001, ceea ce a
presupus o muncă de
detectiv. Îmi amintesc că la
un dosar clienta nu-și
amintea data decesului
bunicului, decedat la
începutul anului 1900, dar
știa locul înmormântării,
așa că am căutat prin
cimitir piatra funerară,
mormânt cu mormânt,
pentru mai multe
informații; lipsa
prevederilor legale în
legislația națională, așa
cum avem, de exemplu, în
cazul cererilor de
schimbare de sex. Am avut
emoții în cazul unui astfel
de litigiu deoarece am
invocat doar prevederi
europene, dar finalul a fost
unul fericit; și nu în ultimul
rând, complexitatea este
determinată de încărcătura
emoțională a clienților, așa
cum se întâmplă în
acțiunile care țin de dreptul
familiei sau de partaj.

Încet, încet, 
românii își învață drepturile
Interviu cu ANAMARIA BORș, Avocat titular, Cabinet de Avocat Anamaria Borș
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lucrați mult în domeniul socie-
tar și comercial. cum vedeți ni-
velul de înțelegere a legislației
din partea antreprenorilor ro-
mâni?

Constat o creștere a numărului
antreprenorilor care vor să se
consulte cu un specialist înainte
de luarea unei decizii. La acest
moment, am clienți care iau
deciziile manageriale în echipă,
la care participă atât avocatul,
cât și consultantul fiscal. Am
avut surpriza să constat inclusiv
că sunt manageri care solicită
serviciile unui psihoterapeut
atunci când situația o impune.
Spre exemplu, când are loc o
fuziune sau se schimbă echipa
managerială, rolul
psihoterapeutului este de a-i
consilia pe angajați să se
adapteze la schimbări și la lucrul
în echipă. Vorbesc din
perspectiva avocatului care
acordă asistență juridică atât
antreprenorului român, cât și
aceluia din Israel, Singapore,
Italia, Franța. Diferența dintre

modalitatea de lucru a
antreprenorului român și a celui
străin nu mai este așa de mare.
Așa că efortul de a avea un
business productiv există.
Problema este imposibilitatea
predictibilității legislației, și nu a
înțelegerii ei, aș spune eu.
Deciziile de management au la
bază anumite calcule financiare,
calcule care de cele mai multe
ori sunt date peste cap de
modificările legislative. 

cât de mult își cunosc românii
drepturile? cine ar trebui să se
ocupe constant de creșterea ni-
velului de educație juridică în
țara noastră? cum se pot im-
plica avocații în acest proces?

Încet, încet, românii își învață
drepturile. Problema este când
nu învață că au și o obligație
corelativă. Astfel, se ajunge la
situații de genul: ascult muzică
tare că e casa mea și fac ce
vreau, dar uit obligația de a-i
respecta vecinului dreptul la
odihnă.

Nu sunt în măsură să numesc o
persoană care ar trebui să se
ocupe de educația juridică a
românilor, dar cred că asta ar
trebui să vină din partea fiecărei
instituții publice. Am câteva
colege care s-au implicat în
activități de voluntariat
efectuate în școli și licee ce au
avut ca obiectiv aducerea la
cunoștința elevilor a anumitor
drepturi. Inițiativa lor este
lăudabilă, dar nu este suficientă
raportat la nevoie. Se pot
organiza însă programe în care
avocații să fie parte din echipa
care „educă”.

v-ați specializat în domeniul re-
vendicării proprietăților confis-
cate abuziv de regimul co mu nist
și a reconstituirii drep tului de
proprietate în baza legilor fon-
dului funciar. cum apreciați sta-
diul procesului de retrocedare în
județul iași / în moldova?

În anul 2002 am început să lucrez
în cadrul unui birou de avocatură
în care mă ocupam de câteva
sute de notificări făcute în baza
Legii nr. 10/2001, iar ulterior a
existat o repunere în termen
pentru cererile având ca obiect
Legea nr. 18/1991. 
Așa că am avut posibilitatea să
lucrez pe aceste legi încă de la
început și la nivelul întregii țări.
Dosarele pe Moldova au mers
mai greu încă de la stadiul de
completare a acestor notificări
deoarece, cu excepția județului
Suceava, nu am avut
implementat sistemul de Carte
Funciară așa cum era în restul
țării, ceea ce făcea ca durata
completării acestor dosare să fie
mai mare.
De asemenea, modificările atât
ale practicii, cât și cele legislative
ne-au adus în situația ca, de

Am avut surpriza
să constat inclusiv
că sunt manageri
care solicită
serviciile unui
psihoterapeut
atunci când
situația o impune.
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exemplu, un dosar aflat la
A.N.R.P. din anul 2005 să fie
restituit către Primărie abia
acum, cu solicitarea unor
completări care în 2005 nu
erau necesare. 
și, ca să concluzionez, în
condițiile în care încă am
clienți care îmi solicită
sprijinul în soluționarea unor
cereri formulate în anul
1997, 2001, 2005, cred că nu
putem vorbi despre un
proces care se desfășoară în
mod activ.

cum vă stimulați echipa și
care este modalitatea de
lucru?  

În primul rând, mi-am
încurajat colaboratorii să-mi
spună pe numele mic. Asta
face ca orice comunicare
între noi să fie mai ușoară.
Încurajez opiniile proprii și
argumentate și îi implic în
cât mai multe decizii, partea
mea favorită fiind sesiunile
de discuții în care căutăm
soluții la problema clientului.
Asta le oferă în primul rând o
stimulare intelectuală. La
acest moment,
colaboratoarele mele sunt
Gabi și Sabina. Gabi mă ține
la curent cu noutățile
tehnologice ce ne-ar putea
ușura munca și se ocupă de
toată organizarea
cabinetului. Sabina este un
tânăr avocat stagiar care s-a
adaptat repede la cruda
realitate juridică și a realizat
că ceea ce a învățat în școală
este posibil să nu se aplice.
Pe lângă stimularea
intelectuală, sunt stimulate
prin mediul de lucru. Fiecare
are biroul propriu și își
stabilesc singure programul.

Am încercat și eu varianta
open space, dar trebuie să
recunosc că nu o consider
utilă activității juridice. Există
și o stimulare recreativă.
Acesta, trebuie să recunosc,
este un subiect dureros
pentru ele, deoarece le-am
oferit o vacanță în luna
aprilie în halkidiki, vacanță
care s-a amânat din cauza
pandemiei. 
Avem un portofoliu de clienți
cu probleme variate la care
nu am face față dacă nu am
avea implementat un mod
eficient de lucru. Folosim
Google Calendar în care sunt
trecute toate dosarele și
programările, așa că ele știu
exact unde sunt eu și dacă
pot vorbi la telefon, iar același
lucru este valabil și invers.
Lucrăm cu termene limită
așa că, fiecare client, când ne
solicită opinia, spune și când
îi trebuie pentru a exista o
prioritizare. Tot ele au avut
ideea implementării unui
sistem în care clienții să aibă
acces la agenda noastră și
să-și facă singuri programare
în funcție de intervalele
orare rămase libere și ziua
preferată, așa că lucrăm la

acest aspect chiar în această
perioadă.

ce le sfătuiți pe tinerele
doamne care doresc să se
îndrepte către avocatură
sau către o altă profesie ju-
ridică?

Le-aș spune să fie sigure pe
ceea ce aleg. În cazul în care
preferă avocatura, ar trebui
să vadă profesia ca pe un
ring de box în care fiecare
element contează. 
Aș enumera echipamentul,
iar aici le-aș recomanda să
opteze pentru ținuta
business, antrenorul – să
aleagă acei maeștri de la
care pot învăța tehnica
redactării unui act, a unui e-
mail, a comunicării în
general. și nu în ultimul
rând, antrenamentul
constant care presupune o
investiție continuă în tine
prin participarea la cât mai
multe evenimente cu
specializări diferite.
Fac comparația cu boxul
pentru că, atunci când pierzi
un dosar în care ai pus multă
pasiune, te vei simți ca și

cum te lovește cineva în față,
iar uneori chiar vei fi la
pământ și va trebui să te
ridici să o iei de la capăt.

cum reușiți să echilibrați
balanța între viața profe-
sională și cea personală? ce
hobby-uri aveți? cum vă
relaxați după o săptămână
intensă de lucru?

De câțiva ani reușesc să
echilibrez balanța între viața
profesională și viața
personală, dar aș minți dacă
aș spune că a fost un
echilibru obținut ușor. 
Am fost imaginea unui
workaholic clasic. Cu ziua de
muncă de 16-17 ore, cu
multe deplasări la instanțele
din țară. Am învățat, însă, să
mă organizez mai bine și am
găsit timp și pentru mine.
Îmi plac călătoriile, fie în țară
sau în străinătate. Mi-am
propus să fac o călătorie o
dată pe lună și chiar mi-a
ieșit. Îmi plac drumețiile și
pescuitul. Ador zilele
petrecute pe malul Prutului
la pescuit sau urcatul pe
vârful vreunui munte.

gaBriEla Borș saBina hasmațuchi



27www.lEgalmagazin.ro EdiŢiE spEcialĂ iuniE 2020


lA

DY
 lA

W
Ye

R

ați intrat în avocatură în
anul 2004, făcând parte din
Baroul constanța. cât de
mult au contat sfaturile un-
chiului dumneavoastră,
domnul avocat apostol ar-
meanu, care este unul din-
tre cei mai buni penaliști
din constanța? 

Perioada de stagiatură alături
de domnul avocat Apostol
Armeanu m-a format ca
avocat și nu numai. Am
învățat de la acesta care este
adevăratul sens al profesiei
de avocat, al eticii
profesionale și al respectului
față de clienți cât și față de
toți cei implicați în actul de
justiție.

sunteți partener Fondator
al „armEanu & parTnErs
– lawyers huB”. cum este
organizată această enti-
tate? care sunt valorile
sale? 

ARMEANU & PARTNERS –
lawyers hUB este o entitate
organizată ca și Cabinete
grupate de avocați, la acest
moment activând în
conlucrare profesională trei
cabinete partenere. Fiecare
dintre avocații parteneri este
specializat pe anumite ramuri
de drept, acoperind în acest

fel o paletă largă de servicii
juridice pe care le oferim
clienților noștri. Din echipa
noastră mai fac parte doi
avocați colaboratori și un
avocat stagiar. 
Relația cu clienții noștri se
fundamentează pe încredere,
comunicare, acuratețe și
profesionalism. Acestea sunt
valorile care ne ajută să
înțelegem nevoile clienților
noștri și să găsim cele mai
bune soluții pentru

rezolvarea situațiilor juridice
în care aceștia sunt implicați.
Consider că cea mai bună
soluție juridică va fi
întotdeauna aceea care este
croită pe nevoile clientului. 
Totodată, în cei 16 ani de
practică a profesiei de avocat,
am învățat că munca în
echipă și comunicarea sunt
doi aliați fundamentali, fără
de care clienții noștri nu ar
putea să depășească
impedimentele pe care le

întâmpină. De aceea, atunci
când avocatul și clientul fac
împreună o echipă
întemeiată pe încredere și
comunicare, vor fi cu
siguranță învingători.

v-ați specializat în litigii și
arbitraj. ați avut prilejul să
vedeți cum sunt organizate
o serie de instanțe la nivel
național și regional. cum
apreciaţi calitatea actului
de Justiţie în 2020? 

Consider că orice evoluție,
indiferent de domeniu,
presupune parcurgerea mai
multor etape în care se
regăsesc atât părți bune,
inovatoare dar și mai puțin
bune. În cei 16 ani de
practică a profesiei de
avocat, am avut ocazia să mă
bucur de îmbunătățirea
sistemului judiciar pe mai
multe planuri, cum ar fi de
exemplu facilitarea accesului
online atât pentru studiul și
verificarea dosarelor cât și
pentru depunerea de cereri
sau înscrisuri, diminuarea
actelor de corupție, ș.a. Pe
de altă parte însă, am
observat că anumite aspecte
au rămas în continuare
neschimbate (limitarea
răspunderii magistraților,
nerespectarea de unii
magistrați a codului de etică

Arbitrajul este prea puțin 
utilizat în România
Interviu cu AlINA ARMeANu, Avocat Partener, „ARMeANu & PARtNeRs – Cabinete grupate de avocați”
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profesională, întârzierea în
redactarea hotărârilor
judecătorești, ș.a.). 
Anul 2020 a debutat din
păcate cu protestul
magistraților și a continuat
apoi cu perioada stării de
urgență, motiv pentru care
clienții au avut de suferit
întrucât litigiile care nu s-au
considerat a fi urgente au
fost amânate/suspendate,
cauzând astfel prelungirea
duratei de soluționare a
acestora cu cel puțin 6 luni.
Perioada stării de urgență a
avut însă și părțile ei bune
întrucât am învățat cu toții că
soluțiile au fost întotdeauna
la îndemâna noastră, fiind
nevoie doar de un simplu
„click” pentru a le pune în
aplicare. Astfel, se evită în
acest mod acele aglomerări
infernale la prima oră a
deschiderii ședințelor de
judecată, se câștigă timp prin
facilitarea comunicării în
mediul online, se descoperă
chiar și o latură mai umană a
factorilor implicați în actul de
justiție.

sunt multe instanțe care nu
stau bine cu echipamentele
iT&c și care duc lipsă de
personal și de experți judi-
ciari. În ce mod contribuie
aceste neajunsuri la finali-
zarea cu întârziere a proce-
selor?

Evident că astfel de
neajunsuri conduc la
întârzierea proceselor. Lipsa
de personal coroborat cu
numărul foarte mare de
dosare pot conduce fie la
necunoașterea dosarelor de
către magistrați, la
imposibilitatea redactării

hotărârilor judecătorești în
termenul prevăzut de lege și
chiar la amânarea inutilă a
dosarelor. Numărul limitat al
experților judiciari generează
implicit amânarea continuă a
cauzelor pentru lipsa
rapoartelor de expertiză. 
Evident că există soluții
pentru rezolvarea tuturor
acestor situații: o mai bună
colaborare și comunicare a
magistraților cu avocații ce
reprezintă părțile implicate
în dosare, o mai bună
organizare a ședințelor de
judecată cât și a timpului
alocat pentru redactarea
hotărârilor (unii magistrați
solicită depunerea actelor de
procedură și în format
„word” tocmai pentru a
facilita redactarea mai
rapidă), desemnarea unor
anumiți experți judiciari
despre care părțile cunosc că
sunt prompți în efectuarea
expertizelor sau chiar
numirea unor experți din
localități limitrofe în funcție
de disponibilitatea acestora.
În plus, trebuie să ținem cont
de faptul că activitatea
instanţelor este finanţată de
la bugetul de stat iar Curţile
de Apel au ca și atribuție
elaborarea proiectelor de
buget anual pentru
instanţele din
circumscripţiile lor. În acest
context, este evident că
revine în sarcina acestora să
introducă în proiectele de
buget anual și necesarul de
echipamente, personal
auxiliar și alte elemente care
sunt necesare pentru o bună
înfăptuire a actului de
justiție. În final, decizia
privitoare la numărul maxim
de posturi pentru instanţe
aparține Guvernului, în baza

propunerii ministrului
justiţiei, cu avizul Consiliului
Superior al Magistraturii (cu
excepția Înaltei Curți de
Casație și Justiție și a
instanțelor militare, unde
sunt implicați și alți factori în
luarea deciziilor).

aveți un master în arbitraj
internațional. cum vedeți
evoluția acestei metode al-
ternative de soluționare a
litigiilor în țara noastră?

Eu personal militez pentru
soluționarea litigiilor pe
calea arbitrajului (în ramurile
de drept în care legea
permite desigur o astfel de
posibilitate) și îmi îndrum
deseori clienții pentru
alegerea acestei forme
alternative de soluționare a
litigiilor, mai ales în
raporturile de business cu
elemente de extraneitate.
Din păcate însă, arbitrajul în
România nu a atins încă
potențialul său maxim de
valorificare întrucât nu este
încă atât de cunoscut în
mediul afacerilor. Deși
reprezintă o alternativă mai
avantajoasă a soluționării
disputelor (rezolvarea
litigiului într-un timp mult
mai scurt, posibilitatea de a
alege arbitrul dorit,
caracterul privat al
dezbaterilor, obținerea
sentinței arbitrale care are
același efect juridic ca și o
hotărâre judecătorească),
arbitrajul este prea puțin
utilizat în România.

dreptul societar este un alt
domeniu unde v-ați profi-
lat. asistați companii care

investesc sau au contracte
în românia. Totodată, aveți
colaborări strânse cu
societăți de avocatură din
Emiratele arabe unite,
china și Egipt. cum este pri-
vită românia de către in-
vestitorii străini și de către
avocații acestora?

Am constatat cu mare
bucurie faptul că investitorii
străini sunt interesați să-și
extindă business-ul pe
teritoriul României, în diferite
domenii de activitate precum
imobiliare, gaze și petrol,
turism, ș.a. România
reprezintă pentru ei o poartă
de lansare în Uniunea
Europeană. În baza
colaborărilor cu firme de
avocatură din Emiratele
Arabe Unite, China și Egipt,
avocații investitorilor ne
solicită informații privind
aspecte de ordin societar,
financiar/fiscal sau bancari
astfel încât aceștia din urmă
să poată lua deciziile cele mai
profitabile asupra investițiilor
viitoare. Desigur că România,
ca orice altă țară, prezintă
avantaje și dezavantaje în
mediul afacerilor. Însă, câtă
vreme pe plan local s-a
observat o creștere a
investițiilor în ultimii ani,
investitorii străini sunt atrași
de acest potențial. Important
pentru ei este să fie informați
corect și să aibă o viziune de
ansamblu asupra pieței pe
care urmează să activeze
investiția lor viitoare.

cum percepeţi apetitul in-
vestiţional al clienţilor
dumneavoastră în aceste
vremuri tumultoase, mar-
cate de pandemie?
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În această perioadă, din
păcate, potențialul
investițiilor străine a scăzut.
Deși în domeniul imobiliar de
exemplu șantierele nu au
fost oprite, ceea ce a permis
continuarea lucrărilor de
execuție de către
dezvoltatorii imobiliari,
investitorii străini care au fost
interesați să dezvolte
proiecte imobiliare au oprit
aceste demersuri până la
rezolvarea situației
pandemiei. Pe de altă parte,
în domeniul sănătății, au
existat potențiali investitori
străini care au încercat să
intre pe piața din România
însă s-au lovit de anumite
piedici la nivel de birocrație. 

un alt domeniu în care
sunteți specializată este
drept imobiliar și cons -
trucții. care au fost princi-
palele provocări întâlnite în
această arie de practică, în
ultima perioadă?

Principalele provocări au fost
generate de mai multe
modificări legislative apărute
în ultima perioadă în acest
domeniu, pentru care nu s-
au elaborat încă normele de
aplicare. În acest context,
rezolvarea anumitor situații
cărora li se aplică noile
reglementări vor suferi
amânări care conduc implicit
la prejudicierea
dezvoltatorilor imobiliari. 
Pe de altă parte, pe fondul
acestor instabilități legislative
cât și a evenimentelor din
ultima perioadă, au luat
naștere numeroase dispute
între dezvoltatorii imobiliari
și cumpărătorii/beneficiarii
finali generate fie de

nerespectarea termenelor de
execuție, fie de executarea
necorespunzătoare a
lucrărilor.

cum apreciază dezvoltato-
rii imobiliari termenele în
care se eliberează docu -
mentațiile de urbanism în
vederea obținerii avizelor și
autorizațiilor?

Având în vedere că
întârzierile în obținerea
avizelor și mai ales a
autorizațiilor de construire
sunt de notorietate pentru
anumite autorități/instituții,
dezvoltatorii imobiliari își
calculează încă de la început
riscurile financiare. Astfel,
încă de la momentul
achiziției terenului pe care
urmează să dezvolte
proiectul imobiliar,
dezvoltatorii cunosc faptul că
vor trebui să-și asume
pierderile generate de timpul
alocat pentru obținerea
avizelor și autorizațiilor.
Desigur că această situație nu
ajută nicicum economia țării
însă, prin comparație cu
timpul pierdut pentru
eliberarea acestor acte
administrative, timpul alocat
unui litigiu în contradictoriu
cu autoritățile/instituțiile
implicate este cu mult mai
mare și conduce la nașterea
unor pierderi financiare
importante.

sunteți promotorul gBBc
(global Business to Busi-
ness concept). ce repre-
zintă acesta?

GBBC (Global Business to
Business Concept) este un

concept nou și unic pe piața
investițiilor imobiliare din
România. Acest concept este
unic pentru că investitorul și
orice alt beneficiar are
avantajul că găsește în
același loc toate serviciile
necesare dezvoltării de la A
la Z a proiectului său
(consultant, arhitect,
designer, inginer, avocat,
constructor, sistem smart
home, IT și marketing,
vânzări).
În acest mod, beneficiarul se
așează de la început la o
singură masă de discuții și
negocieri cu toți acești
specialiști. Astfel, le
eficientizăm activitatea
clienților și le economisim
timpul și energia. 
Implicarea avocatului în
astfel de proiecte este
fundamentală. Astfel, pentru
evitarea oricăror riscuri,
asistența juridică începe încă
din prima fază, de la
momentul verificării actelor
terenului pe care se va
dezvolta proiectul imobiliar,
continuând apoi cu asistarea
clientului la încheierea
contractului de vânzare-
cumpărare,  cât şi ulterior, în
faza de execuție a lucrărilor
și pe tot parcursul dezvoltării
proiectului, până la
momentul predării finale,
promovării și vânzării
acestuia. 

ați dezvoltat conceptul
lEgal caFE. ne puteți
oferi mai multe detalii?

Am creat această pagină de
facebook pentru a veni în
ajutorul clienților noștri cât
și a oricăror alte persoane
interesate cu informații

despre noutăți legislative,
știri juridice, decizii de
referință pronunțate de
instanțele de judecată și
orice alte informații de
interes în domeniul juridic.
Conceptul de LEGAL CAFE 
s-a născut din nevoia de a
trans mite oamenilor toate
aceste informații pe
înțelesul lor, pentru a-i ajuta
pe aceștia să cunoască mai
bine drepturile /obligațiile
pe care le au în contextul
legislativ care este într-o
continuă modificare. Astfel,
cafeaua de dimineață
devine și mai atractivă dacă
este însoțită de știri juridice
scrise pe înțelesul tuturor. 

vă place foarte mult pic-
tura. ce vă place să pictați?
pe când o expoziție?

Pictura este una dintre
pasiunile mele, pe care am
moștenit-o de la bunica
mea. Pictura este
modalitatea în care îmi pot
exprima liber trăirile și
opiniile într-un mod plăcut
și relaxant. Ilustrul pictor
Vincent Van Gogh spunea:
„Eu îmi visez picturile iar
apoi îmi pictez visele”.
Pentru mine, satisfacția su -
pre mă pe care mi-o oferă
pic tura este faptul că pot să-
mi exprim propriul vis prin
culorile și formele tabloului
meu și să mă gândesc că
acest vis va deveni într-o zi
realitate.
Nu m-am gândit până acum
la o expoziție, dar pe viitor
mi-aș dori să împărtășesc
întregii lumi viziunea mea
despre viață și să transmit
faptul că orice vis poate
deveni realitate.
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ați intrat în Baroul Bucu -
rești în data de 1 octombrie
2000. Tehnologia, stilul de
lucru și mentalitățile au
evoluat foarte mult, în
această perioadă. cum
vedeți procesul de digitali-
zare a societății și cum
influențează acesta activi-
tatea avocaților?

Mi-am început activitatea
într-o firmă de avocatură
britanică, încă de pe băncile
facultății, in iulie 1997. La
acel moment comunicațiile
se desfășurau pe fax si prin
poșta fizică.  Lucram pe
calculatoare, dar nu aveam
acces la internet și nici
email.  Cred că un an mai
târziu am avut email, nu mai
țin minte când am avut
acces la internet și motoare
de căutare, întâi MSN,
Yahoo și ulterior Google.
Lucrurile au evoluat rapid,
dar în același timp natural,
firesc.  și atunci făceam
cercetări juridice, căutam
jurisprudența, doctrina.  și
atunci făceam drept
comparat și ne descurcam
cumva. Cum? Dacă mă
raportez la zilele noastre îmi
este foarte greu să îmi
amintesc. Cu siguranță

lucrurile durau mai mult, cu
siguranță depuneam mai
mult efort și era nevoie de
mai multe resurse.  
E greu pentru mine să îmi
imaginez viața fără a folosi
Google, probabil pentru
generațiile care s-au născut

cu motoarele de căutare e
imposibil. Similar, am
avansat la web 2.0 cu
conținut generat de
utilizatori și am intrat în
ultimii ani în era inteligenței
artificiale.  Eu nu pot decât
să îmbrățișez tehnologia.

Așa cum spuneam nu îmi
pot imagina viața în general
și viața profesională în
particular fără tehnologie.
Desigur trebuie să existe un
minim nivel de
adaptabilitate, deschidere
către nou, dorința de a
învăța. Alternativ,
îndepărtându-ne de
tehnologie, ne îndepărtam
de progres, iar în calea
progresului au mai încercat
și alții să stea, fără succes
însă.  Cu atât mai mult cu
cât anul 2020 ne-a arătat că
tehnologia ne poate ajuta
chiar să supraviețuim. Sper,
ca mulți alții de altfel, ca din
această experiență, profund
negativă să rămânem măcar
cu această apreciere a
tehnologiei și să arătăm mai
multă deschidere pentru ea. 
Din punctul meu de vedere
tehnologia nu înlocuiește
mintea umană, care în
definitiv poate fi mult mai
elastică, flexibilă în fața unei
situații noi, tehnologia însă
ajută mult la analizarea
informației, filtrarea ei,
decantarea ei, ca în final să
livreze esența, care să ajute
omul să tragă cea mai bună
concluzie, juristul să
analizeze, judecătorul să
decidă și așa mai departe. 

e foarte important pentru noi 
ca fiecare pas înainte să îl facem
cu dreptul, fără compromisuri
Interviu cu COsMINA sIMION, Managing Partner, simion & Baciu
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aveți o expertiză extrem de so-
lidă, recunoscută și de directoa-
rele internaționale de profil, în
proprietate intelectuală, indus-
tria jocurilor de noroc, în
protecția consumatorilor, publi-
citate, gdpr, etc. ce-i sfătuiți pe
managerii români care încă nu
conștientizează importanța pro-
tejării mărcilor, brevetelor, 
dese nelor etc. și apelează la
experți / consultanți externi
doar în cazuri extreme?

În cei peste 20 de ani de
activitate am avut ocazia să
profesez de ambele părți ale
baricadei consultanței, atât ca
avocat în case de avocatură,
private practice cum zic englezii,
cât și ca avocat intern, in house
lawyer. Având șansa să lucrez ca
avocat de casă într-un grup
media pentru aproape un
deceniu, am avut ocazia să văd
direct la sursă care sunt costurile
în situația în care complianța
corporatistă și/sau strategia de
dezvoltare nu includ
componenta juridică.  
Indiferent de industria în care
activează, managerul român
trebuie mai întâi de toate să
identifice parametrii juridici în
care trebuie să se încadreze,
atât cei generali - prevederile
din dreptul muncii de exemplu,
cât și cei specifici în cazul în care
vorbim de o industrie
reglementată, cum este cea a
jocurilor de noroc de exemplu.
În cazul prevederilor cu
aplicabilitate generală trebuie
identificate punctele slabe și
desigur sancțiunile potențiale și
făcută o analiză de risc în funcție
de care se stabilesc modalitățile
de lucru și respectiv traiectoria
investiției. În cazul industriilor
reglementate, riscurile vor fi
întotdeauna mai ridicate, dat

fiind că astfel de afaceri
operează în baza unor licențe
emise de autoritățile de stat,
orice încălcare putând avea o
influență negativă asupra lor.
Suspendarea sau pierderea
licenței desigur are un efect
imediat și definitiv asupra
businessului.  Dacă o amendă
chiar semnificativă poate fi
asimilată, lipsa licenței nu. 
În ceea ce privește drepturile de
proprietate intelectuală, cu
regret observ tendința pieței
românești mai ales ca ele să fie
apanajul celor mari. Un brand
puternic, în orice industrie, dar
mai ales o industrie care se
adresează consumatorului final,
dă multă greutate businessului.
Investiția poate părea de durată
și neesențială la început de
drum, costurile cu forța de
muncă, materia primă, spațiul
de dezvoltare atârnă greu și par
a lăsa puțin loc altor cheltuieli.
Ca avocat și mai mult decât atât
ca avocat antreprenor astăzi, o
astfel de abordare mi se pare
păguboasă. Lipsa unei cercetări
prealabile în ceea ce privește
componenta intelectuală a
oricărui produs sau serviciu nou
ce se dorește lansat pe piață
poate duce la conflicte cu
drepturi intelectuale pre-
existente ale unor terți.  De
asemenea, lipsa protecției, încă
din prima zi a dezvoltării
produsului/serviciilor lasă cale
liberă oricărui terț de a dezvolta
un produs sau serviciu similar,
cu care dezvoltatorul în cel mai
bun caz va trebui să concureze,
iar în situația nefericită poate
chiar să ducă la eliminarea
produselor/serviciilor sale de pe
piață, în favoarea terțului.
Mai mult decât atât, astăzi, mai
mult decât oricând nu este
suficient ca un produs să fie bun
calitativ sau un serviciu să fie

prestat impecabil, ele trebuie și
promovate, iar pentru a fi
promovate ele trebuie să aibă
distinctivitate, cu alte cuvinte un
brand. Iar dacă vorbim de lumea
online în care ne mișcăm tot mai
mult, existența unei mărci
distinctive este o necesitate,
fără construirea și promovarea
brandului nu exiști in online.
Benefic este că odată marca
construită pentru
produsul/serviciul inițial ea
vinde servicii și produse
complementare subsecvente, cu
cât e mai puternică cu atât
devine mai ușor. Trecerea de la
prestarea de servicii la vinderea
de produse devine astfel
naturală și avem deja exemple
celebre. Walt Disney, de
exemplu a început cu desene
animate și a continuat cu parcuri
de distracție, jucării, etc.
Exemple sunt desigur
nenumărate și în România,
rămânând în aceeași zonă /
industrie, îmi vine în minte de
exemplu – marca Zurli –
organizator de spectacole
pentru copii, astăzi produce și
jucării.  

recent ați aniversat un an de
când ați fondat simion & Baciu.
care sunt ariile de expertiză pe
care mizați în următorii ani și 
ce domenii intenționați să
consolidați?

Deși am început ca un avocat
coporatist, cu focus pe fuziuni &
achiziții, formarea mea s-a
cristalizat eminamente în
consilierea pe probleme de
reglementare, conformare la
legislația aplicabilă.  Din fericire
m-am întâlnit cu Ana-Maria Baciu
la momentul potrivit și am
realizat că avem aceeași formație
și aspirații profesionale. Simion &

Astăzi, mai mult
decât oricând nu
este suficient ca
un produs să fie
bun calitativ sau
un serviciu să fie
prestat impecabil,
ele trebuie și
promovate, iar
pentru a fi
promovate ele
trebuie să aibă
distinctivitate, 
cu alte cuvinte 
un brand.

În cei peste 20 de
ani de activitate
am avut ocazia 
să profesez de
ambele părți ale
baricadei
consultanței, atât
ca avocat în case
de avocatură,
private practice
cum zic englezii,
cât și ca avocat
intern, in house
lawyer.
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Baciu își dorește prin urmare
să consolideze ceea ce face
astăzi, să rămână în topul
avocaturii în domeniile de
drept în care și directoarele
de profil ne-au recunoscut ca
atare, precum proprietatea
intelectuală și domeniul
jocurilor de noroc.  Ne
concentrăm foarte mult în
același timp pe arii
complementare, precum
protecția datelor cu caracter
personal și tehnologie,
protecția consumatorilor.
Cum spuneam, cred că
suntem eminamente avocați
de reglementare și
complianță juridică și din
perspectiva asta consiliem
clienții noștri pe aceste
aspecte în industriile în care
activează, cu precădere
retail, FMCG, jocuri de
noroc, tehnologie, industria
auto, industria tutunului,
industria modei, media 
și divertisment, publicitate,
industria farma și 
medicală etc.

care este numărul optim
de avocați la care doriți să
ajungeți, având în vedere
nevoile pieței și experiența
de până acum?

Încă din primele zile în care
am lansat Simion & Baciu,
această întrebare ne-a fost
pusă sub o formă sau alta.
Răspunsul rămâne același –
nu ne-am impus astfel de
targeturi. Ceea ce ne dorim
este să facem ceea ce știm
să facem în continuare,
păstrând cel puțin aceleași
standarde de calitate, spre
binele clienților noștri și
implicit al nostru.
Preconizăm o creștere, de

altfel chiar în acest prim an
de activitate ne-am
dezvoltat și extins echipa
inițială, creșterea, însă este
și va rămâne organică. Am
crescut în corporații, am
apreciat ceea ce corporațiile
ne-au învățat, am plecat din
corporații și nu ne dorim să
devenim o corporație cu
orice preț.

unde vă vedeți peste 5 ani,
ca dimensiune a business-
ului, anvergura clienților și
poziționarea în piață?

Suntem foarte fericiți și
recunoscători clienților
noștri care ne-au rămas
alături, dovada faptului că au
avut încredere nu doar în
calitățile noastre
profesionale, dar și în
puterea de a construi un
business care să păstreze,
sau de ce nu, să ridice
ștacheta. Am fost foarte
încântați să primim
feedback-ul lor în sensul în
care trecerea s-a făcut pe
nesimțite din perspectiva lor.
Este ceea ce ne-am dorit,
având în vedere că am închis
biroul la ora 8 seara, într-o zi
de vineri și am deschis biroul
Simion & Baciu luni, tot la 8,
dar dimineața.  Suntem azi la
un an distanță, în ciuda
pandemiei pe care o
străbatem, acolo unde voiam
să fim, aș spune chiar că
așteptările ne-au fost
depășite, dar adevărul este
că de fel suntem optimiști,
optimiști raționali și realiști,
dar optimiști, așa încât
aniversarea unui an de
Simion & Baciu ne găsește
acolo unde speram să ne
găsească. 

Clienții noștri sunt atât
corporații și grupuri
multijurisdicționale, cât și
deopotrivă antreprenori
români cu business-uri dintre
cele mai variate – în
domeniul comunicării,
muzicii, cinematografiei,
cofetăriei, tehnologiei etc.
Acest mix ne ajută să avem o
imagine completă asupra
industriilor pe care ne
concentrăm. Mai departe,
așa cum am spus deja mizăm
pe creșteri organice, pe o
dezvoltare sustenabilă.  E
foarte important pentru noi
ca fiecare pas înainte să îl
facem cu dreptul, fără
compromisuri.

ce sfaturi le oferiţi doam-
nelor avocat aflate la înce-
put de carieră? ce calități
sunt necesare pentru un
parcurs profesional consis-
tent?

În ultima vreme am tot fost
invitată să iau parte la
diverse inițiative sau să
vorbesc în diverse cercuri și
la diverse conferințe pe
subiecte privind diversitatea
și includerea, în engleză
desigur sună la fel, dar altfel
“diversity and inclusion”.
Mi-a fost greu inițial să
înțeleg de ce sunt eu cea
invitată. Personal eu nu m-
am simțit niciodată
discriminată ca femeie, iar
parcursul meu în viață a fost
ascendent atât profesional,
cât și personal. Am fost
întotdeauna înconjurată de
oameni care s-au tratat cu
respect reciproc și tratament
egal.  Cum aș fi putut să
vorbesc pe astfel de
subiecte, când nu am avut

niciodată impresia că m-am
luptat cu un munte de
bărbați ca să ajung aici. La
un anumit punct am realizat
însă, din nou, că depinde și
de felul în care te
poziționezi, de așteptările pe
care le ai față de ceilalți. E
vorba de a alege să vezi ceea
ce alții numesc slăbiciune ca
o calitate. Lumea de altfel
funcționează bine cu femei
și bărbați, împreună.
Suntem oameni și lucrăm cu
oamenii, deciziile se iau
rațional dar și emoțional în
același timp, de aceea
echipele mixte vor fi
echilibrate și astfel
performante.
Prin urmare, le-aș
recomanda tinerelor avocate
să folosească aceste
diferențe, unii le numesc
slăbiciuni, eu le numesc
atuuri, în favoarea lor, să nu
se lase copleșite de emoții
negative sau orgolii absolut
ne-necesare.  De asemenea,
cred că parcursul profesional
al unui tânăr avocat depinde
foarte mult de atitudinea
față de profesie.
Mercantilismul a dominat
profesia noastră în ultimele
decenii. Astăzi îmi place să
cred că profesia a început să
se mai cearnă, suntem până
una alta o profesie liberală și
nobilă, care e guvernată mai
presus de orice de niște
principii care în final se
traduc în respect față de
profesie și deci implicit față
de sine. Statutul avocatului
spune foarte bine de altfel că
avocatul este în același timp
sfătuitorul și apărătorul
clientului său și face asta
îndeplinindu-și obligațiile cu
conștinciozitate, onoare și
probitate profesională.  
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cum găsiţi echilibrul între viaţa
personală şi cea profesională?
ce lucruri aduc bucurie în viaţa
dumneavoastră, în afara profe-
siei de avocat?

Echilibrul fiecăruia este diferit.
Echilibrul meu nu este echilibrul
tău și invers. E foarte important
ca fiecare să își găsească propriul
echilibru în loc să caute echilibrul
vecinului. Din primele momente
în care personalitatea mea a
început să se formeze, am
conștientizat că am nevoie de
multe paliere pe care să le
dezvolt în viața mea ca să mă
simt bine cu mine însămi.  
Nu m-aș simți completă dacă nu
aș avea o familie, un copil, o
curte unde să grădinăresc, o viață
profesională activă, o viață
socială dinamică, relații de
prietenie trainice, dacă nu aș

călători.  Desigur toate astea mă
și obosesc, iar acum în aceste luni
pandemice m-am odihnit și mi-a
priit. Sper acum că voi putea să
reîncep călătoriile, fie ele în
interes personal sau profesional,
că îmi plac deopotrivă, deși
diferit. Cred că secretul e să te
cunoști, să îți cunoști limitele, să
știi când și ce să ceri de la tine.
Eu știu că sunt momente când
trebuie să mă concentrez mai
mult pe familie și momente când
trebuie să mă concentrez mai
mult pe viața profesională și de
multe ori nu eu aleg aceste
momente. Lucrurile nu
funcționează întotdeauna
conform planurilor, ce e în
exteriorul meu nu pot controla,
dar pot controla atitudinea mea
la schimbare și aleg să mă
adaptez din mers, să iau totul ca
pe o oportunitate pe care să
încerc să nu o ratez, ci să o

îmbrățișez mai degrabă.  știi
vorba aia - dacă viața îți dă lămâi,
tu fă limonadă – perfect
adevărat.  Eu aș adăuga și - dacă
îți oferă cineva limonadă cu
gheață într-o zi de iarnă, poate
nu ar fi rău să bei din ea, s-ar
putea să realizezi că ți-era sete.
Ce mă bucură? De-a lungul
timpului am avut diverse pasiuni,
am cântat la pian de exemplu,
am călătorit, am citit, am și scris,
puțin și prost, dar cu plăcere. Fire
sportivă nu prea am fost și totuși
am descoperit că îmi place să
schiez. Mai nou descopăr alte
pasiuni – îmi place foarte mult
design-ul interior.  Departe de
mine pretenția de a mă pricepe
în sensul profesional al
cuvântului, dar cu siguranță mă
pasionează.  Prin natura
lucrurilor am tot amenajat și re-
amenajat case, a mea, a mamei,
a socrilor, biroul etc. Acum m-am
oprit că nu mai am ce și cred că
am atins și un maxim de
suportabilitate din partea familiei
când am renovat practic toată
casa acum vreo 2 ani.  Cred că
răbdarea soțului nu s-a refăcut
încă, trebuie să mai
aștept…puțin. Am niște prieteni
însă, care lucrează împreună în
zona asta - arhitectură și
fotografie. Îmi place să mă uit la
proiectele lor și să îmi dau cu
părerea. Sper că îi și ajută asta,
nu știu, dar apropos de ce îmi
aduce bucurie în viața personală,
în afară de copilul meu, care
crește și se transformă frumos
sub ochii mei pe zi ce trece, ăsta
e unul din lucrurile ce mă bucură
în ultima vreme. 

Din primele
momente în care
personalitatea
mea a început să
se formeze, am
conștientizat că
am nevoie de
multe paliere pe
care să le dezvolt
în viața mea ca să
mă simt bine cu
mine însămi. 
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cum a evoluat cabinetul
dumneavostră în primul tri-
mestru din acest an și ce
așteptări aveți pentru ur-
mătoarea perioadă?

Am avut un început de an
extraordinar. Din păcate, în
prezent, la fel ca toate
profesiile, și profesia
noastră este afectată de
situația creată de noul virus-
COVID-19. Dar sunt sigură
că această perioadă va
trece, ne vom reveni, ne
vom reinventa și finalul de
an va fi la fel ca începutul
acestuia. Sunt o fire
optimistă. 

de ce un cabinet individual
și nu o societate de avoca-
tură? această formă de
exercitare a profesiei vă
afectează în vreun fel capa-
citatea de a prelua simultan
mai multe proiecte de an-
vergură?

Nu mi-am dorit niciodată să
lucrez într-o Societate de
Avocatură. Nici măcar
pentru stagiatură nu mi-am
dorit să lucrez într-o astfel
de Societate, sens în care
am fost stagiară la un
Cabinet Individual de
Avocatură (Cab. Av. Mircea

Nicolae Costin, căruia îi
mulțumesc pe această cale).
Un loc fix pe o treaptă înaltă
de încadrare profesională
într-o Societate de

Avocatură ar putea duce
foarte subtil la un anumit
grad de plafonare.
Bineînțeles , nu este o
regulă și mulți colegi de-ai

mei angajați pot să confirme
acest lucru. ține de alegerea
personală sau pur și simplu
de conjunctură.
Dacă ești o persoană care se
organizează bine, care știe
de la început  unde se
situează, unde vrea să
ajungă și ce înseamnă acest
parcurs, dacă ești pregătit
să îți asumi riscuri, să înveți
din greșeli și să te adaptezi
rapid, atunci forma de
exercitare a profesiei-
Cabinet Individual- este un
atuu.

care sunt ariile de expertiză
pe care mizați în următorii
ani și ce domenii intențio -
nați să consolidați?

În ultimul an am lucrat
destul de mult în dosare de
dreptul muncii și malpraxis
medical. Așa am descoperit
că îmi plac aceste domenii și
intenționez să le
aprofundez.

care sunt abilitățile pe care
trebuie să le aibă un avocat
pentru a face performanță?
și ce înseamnă perfor -
manță în acest domeniu?

Ca în orice domeniu,
pasiunea, ambiția și

Ne vom reinventa
Interviu cu CARMeN MINCIC, Avocat titular, Cabinet de Avocat Mincic Ana-Carmen
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determinarea cred că sunt
foarte importante. În avocatură
cred că adaptabilitatea, ochiul
ager la detalii, rezistența fizică
(sunt zile în care stai 7-8 ore în
instanță sau faci deplasări de
sute de kilometri) și să îți placă
oamenii este deosebit de
important. 
Performanța în acest domeniu,
cel puțin în ceea ce mă privește,
înseamnă clienți mulțumiți. Iar
pentru aceasta trebuie să înveți
în permanență, să fii pasionat de
ceea ce faci și totodată să porți
cu clientul, de la început, discuții
despre așteptări realiste ale
demersurilor pentru care te
angajează. 

care credeți că sunt motivele
cele mai pertinente care aduc
un client în cabinetul dumnea-
voastră?

Majoritatea clienților vin prin
recomandare, de la clienți

mulțumiți. Poate unii dintre
acești clienți mulțumiți care 
m-au recomandat nu au câștigat
(sau alteori sunt persoane care
nu m-au angajat pentru că ceea
ce le-am spus nu le-a convenit,
dar în final mi-au dat dreptate)
dar am fost sinceră de la
început, am discutat despre
așteptări realiste ale
demersurilor pentru care m-au
angajat și am făcut absolut tot
ce a ținut de mine pentru ca
demersul să fie un succes. 
și aici cred că intervine iar
iubirea de oameni, este
important să îți placă oamenii,
să găsești un minut să îi asculți
(uneori și ceea ce nu are
legătură cu demersul pentru
care a venit la tine), să îi spui o
vorbă bună, să nu îl repezi. Eu
am un motto după care mă
ghidez inclusiv pe plan
profesional: „Fii genul de
persoană pe care ți-ar plăcea să
o întâlnești!”. și de aici lucrurile
sunt clare.

cum găsiți echilibru între viața
personală și cea profesională?

Încerc să fiu eficientă și
constantă și să promovez
calitatea în detrimentul
cantității. Cred că nu găsirea
echilibrului, ci menținerea
acestuia este mai dificilă. Din
fericire, în păstrarea acestui
echilibru, mă ajută foarte mult
soțul meu, care fiind în același
domeniu înțelege ce înseamnă
această profesie, că trebuie să
răspunzi la telefon la o anumită
oră, că trebuie să pleci două zile
pentru un proces în altă
localitate etc. Este deosebit de
important să ai alături o
persoană care să înțeleagă
aceste lucruri și să te susțină.
Oricât ai fi de independentă și
carieristă, ai nevoie de acest
sprijin (cred că se aplică și în
sens invers proverbul: „În
spatele unui bărbat de succes
stă o femeie puternică”).

Trebuie să înveți
în permanență, să
fii pasionat de
ceea ce faci și
totodată să porți
cu clientul, de la
început, discuții
despre așteptări
realiste ale
demersurilor
pentru care te
angajează. 



36 www.lEgalmagazin.ro EdiŢiE spEcialĂ iuniE 2020


lA

DY
 lA

W
Ye

R

legislația spălării banilor a
fost modificată recent. În
ce mod vă ajutați clienții
pentru a înțelege aceste
modificări?

După cum se cunoaște,
reforma legislativă în
materia spălării banilor este
consecința implementării la
nivel național a celei de-a 5-
a directive pentru
prevenirea și combaterea
spălării banilor și finanțării
terorismului, adoptată la
nivelul Uniunii Europene.
Or, transpunerea
directivelor în sistemele
naționale de drept nu
reprezintă în toate situațiile
un proces simplu și este, de
multe ori, imperfect. Sunt
cunoscute reproșurile care
se aduc, în general,
legislației europene, care țin,
în general, de supra-
reglementare și birocratizare
și care nu sunt neapărat
lipsite de temei. Pe de altă
parte, chiar și la nivelul
Uniunii, este în general
admis faptul că nu suntem
în prezența unei legislații
perfecte, ci perfectibile, ne
aflăm într-un proces, încă
foarte departe de punctul
final. Pentru legiuitorul
european și, în consecință,

pentru statele membre,
inclusiv România,
combaterea spălării banilor
și a finanțării terorismului a
devenit o prioritate majoră.
În cifre, aproximativ 3
miliarde de dolari sunt,
anual, pierdute ori cheltuite
în combaterea criminalității
financiare în sectorul privat
la nivel global, ceea ce este
mai mult decât produsul
intern brut al multor state.
Studiile au arătat că, în
sectorul privat, 72% dintre
firme au căzut victimă
criminalității financiare. Pe
de altă parte, la nivelul
Uniunii, numai 1,1% din
produsele infracțiunilor
ajung să fie confiscate.
Amintesc și scandalurile
recente care au zguduit
mediul financiar-bancar,
cum ar fi cele din Estonia și
Lituania, privind tranzacțiile
suspecte cu miliarde rusești,
cu implicarea unor nume
mari din domeniul bancar,
precum Deutsche Bank sau
ING. Chiar în actuala criză
provocată de pandemia
COVID-19, s-a constatat o
creștere semnificativă a
criminalității informatice și a
tranzacțiilor suspecte cu
monedă virtuală. De altfel,
tot mai multe voci la nivel
european susțin necesitatea

unui organism european de
supraveghere și coordonare
în materie, iar la Bruxelles au
loc deja consultări cu statele
membre, pentru a analiza
oportunitatea înființării unui
astfel de organism, sau,
după caz, a sporirii
prerogativelor în materie
pentru Autoritatea Bancară
Europeană. 
Fiind, așadar, într-un proces,
desigur, nici legislația
națională nu este perfectă.
Unele aspecte au fost
clarificate, spre exemplu,
sunt identificate cu mai
multă certitudine entitățile
raportoare, sunt stabilite
persoanele cu
responsabilități, sunt
stabilite criterii pentru
desemnarea persoanelor cu
responsabilități, sunt
detaliate obligațiile de
raportare și reglementate
excepțiile. Pe de altă parte,
ne confruntăm și cu zone în
care reglementarea rămâne
interpretabilă, cum ar fi
problemele legate de
identificarea pe bază de
documente a beneficiarilor
reali, situația entităților
raportoare care desfășoară
doar activități exceptate,
criteriile de identificare a
tranzacțiilor suspecte, dar și
cu situații în care legislația

secundară excede normelor
de reglementare primară,
neavând corespondent în
lege. 
Ne-am dori mai multă
claritate în ce privește
interacțiunea dintre
legislația în materia spălării
banilor și protecția datelor
cu caracter personal; o
evaluare și un răspuns
adecvat la riscurile pe care
le presupun noile tehnologii,
aflate în evoluție; chiar și o
armonizare a sancțiunilor la
nivel european ar fi de dorit,
atunci când vorbim de
legislație europeană. 
Cu toate aceste carențe,
opțiunea mea profesională
este înspre a greși pe partea
prudenței. Nu pot decât să
recomand ca toți clienții să
manifeste diligență sporită,
atunci când se angajează în
tranzacții și operațiuni care
pot intra sub incidența legii,
să își actualizeze
procedurile interne, pentru
conformare și, în caz de
dubiu, să se adreseze
specialiștilor pentru fiecare
operațiune sau tranzacție
concretă. Nici această
legislație și nici nevoia de
conformare nu vor dispărea
și nu se vor simplifica, aș
estima că dimpotrivă.
Criminalitatea financiară nu

Justiția penală este lentă 
la nivelul uniunii europene
Interviu cu lIANA IACOB, Avocat Partener, Budușan & Asociații 
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este doar o chestiune de
conformitate, ci are
consecințe concrete pentru
stabilitatea sistemului
financiar și, ca atare, pentru
viața de zi cu zi a
cetățenilor. Acesta este
principalul motiv pentru
care a fost creat un cadru
de reglementare și
supraveghere: necontrolată,
spălarea banilor poate
genera instabilitate
financiară și chiar prăbușiri
ale unor instituții financiare,
așadar, noi și noi crize cu
potențialul de a afecta
societatea, în ansamblul ei. 

multe voci autorizate con-
sideră că procedurile sunt
în continuare foarte gre -
oaie, iar organele de urmă-
rire penală și instanțele de
judecată în materie penală
extrem de aglomerate. și
de lente. cum comentați? 

Cred că trebuie să citim
lucrurile într-o cheie
obiectivă, pentru că ele sunt
relative. Există instanțe cu
încărcătură foarte mare, la
fel cum există și instanțe al
căror grad de încărcare se
situează în media națională.
Pe de altă parte, peste un
sfert dintre instanțe se
confruntă cu nevoia de
ocupare a posturilor
vacante, iar schemele de
personal nu sunt
întotdeauna adecvate
gradului de încărcare. Din
această perspectivă, este
necesară o intervenție
legislativă. Au fost unele
inițiative, dintre care unele
declarate neconstituționale,
altele, încă în analiză sau în
stadiu de proiect. Există,

așadar, motive obiective
pentru nemulțumirile
justițiabililor din acest punct
de vedere. Pe de altă parte,
justiția este un serviciu
social, un serviciu pe care
statul îl oferă pentru
rezolvarea unor conflicte din

societate și care trebuie
privit în strictă corelație atât
cu resursele disponibile, fie
ele financiare ori umane, cât
și cu gradul de dezvoltare a
societății în ansamblul ei.
Nu cred că putem susține că
suntem o societate

perfectă, astfel încât este
mai realist să ne calibrăm
așteptările care, de la
sistemul de justiție, sunt
extrem de mari. Să nu uităm
că aceste conflicte sociale,
care conduc la încărcarea
instanțelor, le-am generat
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tot noi, societatea, atunci când
le dorim rezolvate. și astfel
ajungem la proceduri. Personal,
nu cred că la acest moment,
luând în calcul atât reformele
legislative, cât și dezvoltările
jurisprudenței constituționale de
dată recentă, procedurile în
vigoare sunt departe de ceea ce
se înțelege, la nivel european,
prin standardul procesului
echitabil. Or, echitatea este
scopul final al procedurilor și
motivul pentru care au fost
edictate. De altfel, în ansamblul
ei, la nivelul Uniunii Europene,
justiția penală este lentă.
Aceasta, deoarece, fără
proceduri, ne situăm în
domeniul arbitrariului, ceea ce
nu este în niciun caz de dorit.
Procedurile nu trebuie nici golite
de conținut, astfel încât să
devină pur formale, nici
sacrificate în favoarea celerității
cu orice preț, dacă ne dorim
drepturi, libertăți și stat de
drept. Sunt un mare susținător
al procedurilor, deci nu rămâne
decât să le urmăm cu onestitate,
de orice parte a baricadei ne-am
situa, fie acuzator, fie apărător. 

cât de mult ar contribui la cele-
ritatea proceselor informatiza-
rea instanțelor de judecată?

Paradoxal, criza COVID-19 a avut
și un efect benefic, și anume, a
accelerat procesul de
informatizare a instanțelor.
Sigur, contribuie. Accesul
integral la dosarul cauzei,
asigurat la un click distanță,
poate să permită evitarea a
numeroase amânări, pentru ca
părțile să ia efectiv cunoștință
de actele dosarului, la fel cum
poate facilita și munca
judecătorului și a personalului
auxiliar, inclusiv prin eliminarea

timpilor de așteptare a
transferului dosarelor, atât între
instanțe, cât și între diferitele
compartimente ale instanțelor.
Indiscutabil, mai sunt multe de
făcut, dar în contextul în care în
prezent ne aflăm, am remarcat
și apreciez eforturile și pașii care
s-au făcut în direcția pe care am
convingerea că toți profesioniștii
din justiție o așteaptă cu mare
nerăbdare. 

cum apreciați condițiile exis-
tente în penitenciarele din ro-
mânia?

Cunoaștem cu toții că sunt
foarte criticate și că ne aflăm la
un pas de o (nouă) condamnare
de către Curtea de la Strasbourg.
Este trist că, în vremurile
noastre, România se regăsește
ca exemplu negativ în rapoartele
Comitetul împotriva torturii al
Consiliului Europei. Din nou, este
vorba despre noi, ca societate, și
despre ce ne dorim să realizăm
în materie de politică penală.
Este facil și este liniștitor să
gândim că faptele rele sunt
comise numai de oameni răi, dar
este, în același timp, cât se
poate de fals. Faptele rele sunt
comise de oameni, cu bune și cu
rele, iar legea penală
sancționează într-adevăr
comportamentul antisocial, dar,
la stabilirea pedepsei, are în
vedere și omul, persoana
inculpatului. Condițiile din
penitenciare trebuie aduse la
exigențele prezentului, fie și
numai din interesul nostru,
general, de a nu pierde, pentru
societate, oameni pe care, într-
un sistem decent, i-am putea
recupera, care ar putea să
reocupe un loc productiv și să
contribuie, în loc să reprezinte
un cost și o amenințare pentru

stat. Din păcate, dimensiunea
represivă încă primează asupra
celei corective, iar sistemul
nostru penitenciar reflectă acest
concept care ține, în opinia mea,
de etapele mai curând incipiente
ale dezvoltării dreptului.   

cum evaluați concurența exis-
tentă în rândul cabinetelor /
societăților de avocatură cu ex-
pertiză ridicată în dreptul penal
al afacerilor?

Există această concepție despre
avocatură, ca fiind extrem de
competitivă, poate unde este,
prin natura lucrurilor, un mediu
propice pentru caracterele
puternice. În realitate, lucrurile
sunt mult mai nuanțate. Spre
deosebire de alte ramuri de
drept, contactul cu un avocat de
drept penal reprezintă, în
general, o situație de excepție în
viața unei persoane sau a unei
organizații, iar selecția are la
bază atât factori obiectivi, cât și
factori subiectivi. De multe ori,
avocați percepuți public drept
„concurenți” în realitate,
colaborează, schimbă idei, opinii
sau materiale de pregătire
profesională. Prefer să privesc
piața avocaturii penale de
afaceri ca o piață cu o
multitudine de potențiali clienți,
cu o multitudine de drumuri
posibile și de oportunități de
dezvoltare, atât personală, cât și
profesională, cu o multitudine
de abordări care pot conduce la
succes. Cu foarte  puține
excepții, colegii pe care i-am
întâlnit în cei peste 15 ani de
avocatură cred mai degrabă în
cooperare și conlucrare, în
profesionalizarea permanentă a
ariei de practică, decât în
concurență și orgolii
profesionale. 

Accesul integral 
la dosarul cauzei,
asigurat la un click
distanță, poate să
permită evitarea 
a numeroase
amânări, pentru
ca părțile să ia
efectiv cunoștință
de actele
dosarului, la fel
cum poate facilita
și munca
judecătorului 
și a personalului
auxiliar.

Condițiile din
penitenciare
trebuie aduse la
exigențele
prezentului, fie și
numai din
interesul nostru,
general, de a nu
pierde, pentru
societate, oameni
pe care, într-un
sistem decent, i-
am putea
recupera, care ar
putea să reocupe
un loc productiv și
să contribuie, în
loc să reprezinte
un cost și o
amenințare
pentru stat.
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cum a decurs activitatea
cabinetului dumneavoastră
de avocatură în primele
cinci luni ale acestui an,
având în vedere criza sani-
tară și economică în curs? 

Mă bucur să vă spun că
activitatea cabinetului nu a
fost afectată de criza
economică declanșată de
pandemie, întrucât am avut
în portofoliu clienți care și-
au continuat procesul de
expansiune, clienți ambițioși
care chiar dacă au
întâmpinat dificultăți, s-au
adaptat la condițiile impuse
de autorități și nu au
întrerupt activitatea. Vorbim
de “lumea hoReCa“ care s-a
reinventat, prin servirea de
tip “drive-in”, au dezvoltat
departamentul de livrări și
s-au menținut în perioada
pandemiei. 
Totodată, în această
perioadă am avut clienți
care au desfășurat activitate
în domeniul achizițiilor de
echipamente și dispozitive
medicale, clienți ce au avut
nevoie de suport juridic pe
toată perioada stării de
urgență, având în vedere

timpul relativ scurt în care
aceștia trebuiau să
negocieze și să semneze
contractele de achiziții,
majoritatea cu parteneri
externi.

A fost o perioadă complexă,
atât din perspectiva
activității de consultanță cât
și din perspectiva activității
de Litigii, cel din urmă fiind
mai afectat datorită

suspendării dosarelor
înregistrate pe rolul
instanțelor, în baza
Decretului Președintelui
României nr.
164/16.03.2020. În ceea ce
privește consultanța, m-am
adaptat condițiilor, în sensul
că atât noi cât și clienții am
adoptat o atitudine mai
prudentă și am acordat
consultanță online,
implementând cele mai
eficiente soluții de
flexibilizare a activității prin
intermediul tehnologiei. 

În ce mod au fost afectați
clienții dumneavoastră de
pandemia covid-19?

Cei mai afectați au fost
clienții persoane fizice, acele
persoane care erau
obișnuite cu vizitele la
Cabinet pentru a discuta
detaliile spețelor în care
erau parte, acei clienți care
erau obișnuiți să își facă
programare la Cabinet
pentru a mai aduce câteva
înscrisuri omise sau
înscrisurile comunicate de
către instanță în această
perioadă. De asemenea, am

un adolescent învățat să respecte
legea are șanse mai mari să fie 
un adult responsabil
Interviu cu ANA MARIA lOReDANA CIOBOtARu, Avocat titular, Cabinet de Avocat Ciobotaru Ana Maria loredana
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avut clienți care și-au pierdut
locurile de muncă în această
perioadă, angajatorii preferând
să ceară demisia acestora,
refuzând depunerea solicitărilor
de a beneficia de șomaj tehnic.
În schimb, clienții persoane
juridice au fost afectați din
punct de vedere financiar,
întrucât activitățile desfășurate
de către aceștia nu intrau în
sfera “trecem pe online“.

prin ce se caracterizează stilul
dumneavoastră de leadership?

Trăsăturile de Leadership provin
din familie și din felul în care am
fost crescută. Provin dintr-o
familie de ingineri, însă
trăsăturile vin de la mama mea.
Ea a fost o persoană hotărâtă,
înțeleaptă, curajoasă, echilibrată
și mai presus de toate, o
persoană foarte optimistă , cu
mare putere de convingere și
abilitate de a atrage binele. 
“Leadership-ul” înseamnă
pentru mine exemplul personal

de exigență, rigoare, coordonare
și excelență profesională. 
În DREPT există un adagiu “IUS
EST ARBONI AEQUI” - Dreptul
este arta binelui și a echității.
Pentru mine, ideea de drept este
indisolubil legată de ideea de
bine, așa că în viziunea mea un
om care iubește Dreptul ar
trebui să iubească ideea de a
face bine, pentru a fi întru totul
un Leadership.

sunteți specializată în dreptul
civil, dreptul familiei, dreptul
medical, drept administrativ,
drept financiar și fiscal, precum
și în dreptul penal. cum apre -
ciați pregătirea judecătorilor
care activează în instanțele din
județul galați și volumul de în-
cărcare a acestora cu dosare?

Profesez din 2006 în Baroul
Galați și o pondere de 70% din
Litigii le-am avut pe rolul
instanțelor gălățene și vă pot
spune că magistrații acestor
instanțe sunt de la zi la zi mai

pregătiți, mai profesioniști și
totodată perfecționiști. 
Avem o “echipă tânăra de JUZI“,
de la Judecătorie până la Curtea
de Apel condusă de Cosmin
Răzvan Mihailă - un promotor al
digitalizării justiției, dar care din
păcate sunt  “îngropați“  în
ședințe cu sute de dosare. 

cum au evoluat cerințele clien -
ților și complexitatea dosarelor
la care ați lucrat, în ultimii ani?

Cerințele clienților sunt de la an
la an mai mari, sau mai bine zis
mai exigente. Clienții caută
profesionaliști, au acces la
informații, uneori vin la cabinet
pentru “second-opinion”,
întrucât există o ofertă destul de
vastă pe piață  și vor să fie siguri
că plătesc servicii de calitate.
În ultimii ani am acordat
asistență juridică în dosare
complexe, atât în penal cât și în
civil. O speță de suflet este una
care a pornit de la o notificare
împotriva unei bănci pentru

“Leadership-ul”
înseamnă pentru
mine exemplul
personal de
exigență, rigoare,
coordonare și
excelență
profesională.
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refuzul nejustificat de acordare
credit CNT în baza unui contract
semnat și însușit de bancă, însă
la sfârșitul programului au
înțeles să comunice că nu va fi
acordat creditul, iar clientul meu
era nevoit să facă rost de câteva
sute de mii de lei în câteva
minute pentru a acoperi
instrumentele de plată scadente
în acea zi. Recunosc că am
formulat oarecum cu strângere
de inimă acea acțiune,
reclamant era un SRL local, iar
pârat era UN COLOS - o bancă
cotată foarte bine pe piața
românească, însă am fost foarte
încrezătoare. Cu mult studiu,
multă implicare și emoții la
fiecare termen, timp de trei ani,
am reușit să obțin o soluție
favorabilă clientului meu pentru
prejudiciul cauzat de către o
bancă: 
Soluția pe scurt: “Admite în
parte acţiunea; obligă pârâta să
plătească reclamantei suma de
36.224.127 de lei cu titlu de
despăgubiri materiale. Respinge
capătul de cerere privind plata
daunelor morale, ca nefondat“. 

ce domenii / arii de practică
intenționați să dezvoltați în pe-
rioada următoare?

Pentru viitor nu am planuri, însă
am strategii de dezvoltare a
unor arii de practică, de lărgire a
portofoliului de clienți. De 10 ani
m-am specializat în obținerea
daunelor materiale și morale din
accidente rutiere și malpraxis.
Gestionez anual sute de dosare
în beneficiul familiilor victimelor
ce și-au pierdut viața ori au fost
grav rănite în urma unor
accidente și pacienți prejudiciați
de actul medical. Permanent ne
întâlnim cu tot mai multe situații
în care actul medical a fost

exercitat într-un mod defectuos,
iar pacienții au avut de suferit.
Relațiile sociale dintre
prestatorii de servicii și
consumatorii de servicii
medicale sunt șubrede în zilele
noastre, precum și relațiile
sociale conexe acestora. Strict
pe aceste două arii, în viitorul
apropiat, strategia de dezvoltare
este să deschid un sediu
secundar la Constanta și încă
două în alte județe, anul
următor. 

cât de mult își cunosc românii
drepturile? cine ar trebui să se
ocupe constant de creșterea ni-
velului de educație juridică în
țara noastră? cum se pot im-
plica avocații în acest proces?

Sunt de părere că românii nu își
cunosc drepturile fundamentale
pentru că lipsește educația
juridică în școală. Ar trebui mai
multă implicare din partea

autorităților, întrucât chiar dacă
sunt drepturi fundamentale,
universale și la care o persoană
are în mod inerent dreptul pur și
simplu, pentru că este o ființă
umană, de cele mai multe ori
trebuiesc efectuate demersuri
juridice pentru constatarea
existenței, apărarea acestor
drepturi și înlăturarea încălcării
acestora.  
Sperăm ca în viitor să se predea
în școli noțiuni juridice
elementare. Am citit de curând
că ar exista o inițiativă din
partea Ministerului Educației să
se elimine unele din cele 18
discipline de la gimnaziu și să se
introducă altele, cum ar fi și
educația juridică. În situația în
care am avea implementate
proiecte de acest gen, cu
siguranță atât avocații cât și
magistrații se vor implica pentru
realizarea acestora. Opinez că
un adolescent învățat să
respecte legea are șanse mai
mari să fie un adult responsabil,
iar mai mulți adulți responsabili
formează o societate mai bună
pentru noi.

ce le sfătuiți pe tinerele doam -
ne care încep o carieră în avo-
catură?

Sfătuiesc tinerele avocat astfel
cum îmi sfătuiesc și fiica de 15
ani, să aleagă cu discernământ și
să-și urmeze drumul, să aibă
devotament față de client și
multă răbdare,  pentru că
lucrurile durabile nu se clădesc
într-o singură zi.
Eu mulțumesc pentru ceea ce
sunt părinților mei care m-au
educat în spiritul legii și soțului
meu, dr. Ciobotaru Răzvan, care
mă susține moral și mă
încurajează zilnic pentru a face
“avocatură de top”.

Relațiile sociale
dintre prestatorii
de servicii și
consumatorii de
servicii medicale
sunt șubrede în
zilele noastre.
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cum s-a născut sca podo-
leanu păun? cum este
structurată societatea
dumnea voastră de avoca-
tură? ați avut vreun model
în sistemul de organizare?

Podoleanu Păun SCA s-a
născut ca efect al
preocupării noastre
constante de a da o nouă
perspectivă asupra
modalității în care profesia
de avocat se raportează la
clienții săi. Mai exact eu și
partenerul meu Vlad
Podoleanu am adoptat ca
principiu de bază al
societății noastre
trasparența radicală atât în
relația dintre parteneri și
colaboratori cât și în relația
client-avocat. 
Societatea noastră are doi
parteneri, așa cum
sugerează și numele nostru,
- Vlad Podoleanu și Silvia
Păun. Avem și o poveste
frumoasă legată de alegerea
succesiunii numelor așa cum
se regăsește în denumirea
societății. Într-o seară, după
ce am definitivat discuțiile
pe marginea asocierii
noastre am ajuns la
chestiunea numelui
societății. Cunoscut fiind că

numele unei societăți civile
de avocați reunește numele
avocaților parteneri, Vlad a
venit cu propunerea galantă
ca numele meu să fie
primul, însă eu am apreciat
că ar fi oportun să lăsăm
zeița ”Fortuna” să hotărască
pentru noi. Am aruncat un
ban și așa ne-a fost ales
numele. În plus, cred că
fonetic are o rezonanță mai
bună forma aleasă.
Ca model de organizare, ne-
am inspirat foarte mult din
cartea lui Ray Dalio
„Principii”, în care autorul
vorbește într-un mod foarte
pragmatic despre
dezvoltarea și creșterea
unei entități, atât din
perspectiva relației dintre
membrii acesteia cât și din
unghiul de vedere al relației
cu clienții. Ray subliniază
importanța dezbaterii
ideilor în cadrul unei
organizații și că este vital ca
membrii să expună puncte
de vedere credibile și
diferite, pentru atingerea
scopului propus.
De asemenea, am fost în
mod evident influențați și
de modelul de organizare și
modelul de lucru venit din
experiențele noastre
anterioare, ca avocați în alte

societăți de avocatură.
Putem spune că încă ne
cunoaștem, există un
dinamism al ideilor între noi
pe care vrem să îl
îmbunătățim.

care sunt provocările cu
care se confruntă o socie-
tate nouă de avocați?

Pe lângă provocarea legată
de atragerea de clienți noi,
o societate nouă de avocați
se confruntă cu problema
găsirii propriei identități în
piață, precum și cu
armonizarea relației dintre
parteneri și colaboratori. 
Este foarte important ca
atunci când alegi un
partener de drum
profesional să înțelegi că
fiecare dintre membrii
asocierii aduce un plus de
valoare construcției
asociative și că fiecare
funcționează diferit.
Diferențele de viziune sunt
inevitabile și, aș mai spune,
necesare, însă trebuie să
genereze dezvoltare,
creștere și nu regres.
Pot spune că am găsit în
Vlad Podoleanu un avocat și
un partener care mă

completează, plin de
încredere și dragoste față de
profesie și mai ales extrem
de înțelept.

Înainte de a vă înscrie în Ba-
roul Brașov ați activat ca
avocat „in-house” în cadrul
uneia dintre cele mai mari
companii farmaceutice din
românia. ce avantaje vă
conferă această experiență
corporate?

Nu pot spune că a fost
efectiv un contract de
colaborare exclusivă de tipul
in-house, însă activitatea de
zi cu zi în cadrul acestui
client mi-a ocupat
aproximativ 70% din timpul
de lucru, pe o perioadă de
mai mulți ani.
Societatea are o tradiție de
peste 60 de ani în domeniul
farmaceutic, fapt care a
generat pentru aceasta
necesitatea de a se adapta
atât cerințelor pieței cât și
noilor realități legislative ce
îi guvernează existența.
Avantajele pe care o astfel
de colaborare o are este
dată de complexitatea
problemelor juridice pe care
un asfel de client le are
zilnic. De la reglementările

Avocatura este un maraton 
în care tot timpul trebuie 
să îți dorești să crești și să înveți
Interviu cu sIlvIA PăuN, Avocat Partener, sCA Podoleanu Păun
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haotice și de imediată aplicare
care guvernează piața farma,
până la probleme generate de
aplicarea dispozițiilor Legii
10/2001 privind retrocedările
(compania având în patrimoniu
și importante imobile), la litigii
de muncă, probleme legate de
structura acționariatului, clienți
ce intră în insolvență, chestiuni
legate de dreptul penal al
afacerilor, prevenție și
complianță etc.
Astfel, într-un timp scurt a
trebuit să asimilez foarte multă

informație și să găsesc împreună
cu clientul cele mai avantajoase
soluții și cele mai curajoase
abordări juridice.

ce v-a determinat să vă
specializați în sectorul medical?
cât de complexe / sofisticate
sunt litigiile din această indus-
trie?

Activând în sectorul farma,
implicarea mea în dreptul
medical a venit oarecum natural,

pe fondul unor litigii de
malpraxis pe care le-am
gesitionat încă de la
definitivarea în profesie. Acum
am ajuns să avem clienți inclusiv
entități juridice de conducere
ale profesiilor din domeniul
medical.
Complexitatea acestui tip de
dosare este dată de
multitudinea de elemente care
se întrepătrund cu domeniul
juridic. Astfel, avem de-a face cu
o faptă reclamată ca fiind culpă
medicală, unde intervine opinia
unuia sau mai multor specialiști
pentru a se determina  existența
sau inexistența  unei culpe
medicale. În acest sens, toată
evoluția unui astfel de dosar
trebuie atent monitorizată.
De asemenea, în ipoteza
reprezentării unui cadru medical
într-un  litigiu este esențială
colaborarea dintre avocat și
client. Chiar dacă noi avocații
suntem versați în teoria
răspunderii delictuale, nu putem
face abstracție de informațiile
prevăzute în protocoale sau
recomandări și statute din
domeniul medical.

În ultimii ani au intrat în
insolvență mai mulți distribui-
tori de produse farmaceutice.
cum vedeți dezvoltarea pieței
în anii următori? 

Din păcate asistăm la
concentrarea întregului capital
farmaceutic în portofoliul a trei
mari jucători de pe piața de
distribuție en-gross, iar în ceea
ce privește distribuția en-detail
(mă refer aici la farmacii), și
aceasta tinde spre o oarecare
concentrare prin extinderea
lanțurilor farmaceutice în
detrimentul farmaciilor
independente. 

Autoritățile 
ar trebui să
elaboreze un set
de măsuri care 
să descurajeze
exportul paralel și
să creeze condiții
favorabile pentru
producătorii de
medicamente,
atât cei locali 
cât și cei
internaționali.
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Această tendință va duce
atât la mercantilizarea
excesivă a acestei piețe dar
și la neglijarea nevoilor
pacienților. Un scurt
exemplu ar fi
necomercializarea de către
marii jucători de pe piața de
produse farmaceutice în
zero, adică fără vreun profit
pentru farmacie dar benefic
pacienților.
În activitatea curentă a unui
client de-al nostru din acest
domeniu, reprezentanții
comerciali și farmaciștii au
depus eforturi majore
pentru obținerea de
medicamente critice pentru
sănătatea pacientului, deși
societatea nu a obținut
profit din această tranzacție.
O altă problemă majoră
care tulbură în prezent piața
farmaceutică este lipsa de
medicamente generată
parțial de prețurile impuse
prin Ordin al Ministrului
Sănătății, respectiv
plafonarea costului la
medicamente prin
intervenție guvernamentală.
Acest lucru determină
producătorii să se retragă
de pe piața românească și
să provoace distribuitorii la
export paralel, chestiune pe
care legiuitorul român nu a
reușit până în prezent să o
stopeze prin reglementări
eficiente.
Principalele soluții ar putea
veni atât din partea
autorităților care
reglementează această piață
cât și din mediul privat, care
are și acesta un cuvânt greu
de spus. Mai exact,
autoritățile ar trebui să
elaboreze un set de măsuri
care să descurajeze exportul
paralel și să creeze condiții

favorabile pentru
producătorii de
medicamente, atât cei locali
cât și cei internaționali.
O reglementare coerentă a
taxei de Clawback precum și
tratarea cu celeritate a
solicitărilor producătorilor
locali de medicamente, în
sensul aprobării dosarelor
de autorizare de noi
medicamente într-un
termen rezonabil ar oferi și
producătorilor locali de
medicamente o mică șansă
în această piață extrem de
concurențială.
O altă măsură ce ar putea
veni în sprijinul pacienților
ar fi o orientare a marilor
producători de
medicamente către
distribuitori mai mici,
precum și direct către
farmacii. Această modalitate
de distribuție ar limita
posibilitatea concentrării
distribuției de medicamente
doar la un număr limitat de
distribuitori, care apoi
hotărăsc arbitrar unde
ajunge un medicament și
unde nu.  

cum colaborați cu
autoritățile care
reglementează industria
medicală și cea
farmaceutică?

Colaborarea cu instituțiile
statului este una destul de
solicitantă și necesită
perseverență, deschidere
precum și rigurozitate,
indiferent că vorbim de
Ministerul Sănătății ori Casa
Națională de Asigurări de
Sănătate.
Aceste instituții sunt
sufocate de solicitări și

activități curente, astfel că
atunci când există
necesitatea unui punct de
vedere sau a unei aprobări
din partea acestora,
solicitarea trebuie temeinic
argumentată și
fundamentată tocmai
pentru a ușura lucrările
funcționarilor. 
Având ceva ani în acest
domeniu suntem proactivi
astfel încât știm cum să
gestionăm și să cultivăm o
relație cu aceste instituții, în
interesul pragmatic al
clienților.

cum apreciați sistemul de
asigurări malpraxis în sec-
torul medical, ținând cont
de valoarea acestor polițe,
care nu acoperă costul unor
eventuale daune sau preju-
dicii?

Observăm, în prezent, o
specializare a pieței în
sensul adaptării polițelor de
asigurare la necesitățile de
specializare a domeniului
medical. S-au creat astfel
polițe de asigurări
influențate de specializarea
medicală, de anii de
experiență ai medicului
curant cât și de tipul de act
medical asigurat.
Această actualizare a
polițelor de malpraxis
medical s-a realizat și
datorită litigiilor ce au avut
un asemenea obiect. Astfel,
acțiunile litigioase ale
pacienților afectați de un
act medical deficitar au dus
la creșterea specializării și a
cuantumului polițelor de
asigurare,   determinând
creșterea gradului de
conștientizare al medicilor

în sensul de a-și încheia
polițe de malpraxis cu valori
superioare pentru a-și apăra
patrimoniul în ipoteza unei
astfel de cereri îndreptate
împotriva lor.

Brașovul a avut permanent
o tradiție industrială. În ul-
timii ani, în județ s-au sta-
bilit o serie de companii
multinaționale puternice,
care au investit serios. ce
considerați că ar mai trebui
să se realizeze în regiune
pentru o dezvoltare mai ac-
celerată a mediului de afa-
ceri local?

Cea mai mare problemă a
Brașovului în atragerea de
noi investitori majori o
reprezintă lipsa
infrastructurii care să
sprijine activitățile curente a
unor astfel de investitori
benefici pentru comunitate. 
După cum cunoașteți, se
așteaptă edificarea noului
aeroport Brașov, dar
finalizarea acestui obiectiv
va rezolva doar parțial
impedimentul privind
infrastructura.
Recomandabilă ar fi, în
situația actuală a Brașovului,
o atitudine proactivă din
partea autorităților locale și
aici mă refer atât la cele din
aparatul administrativ al
municipiului Brașov cât și la
autoritățile locale din zona
metropolitană. Acestea ar
trebui să se concentreze
asupra creării unui mediu
propice desfășurării de
activități industriale prin
acordarea de facilități
îndreptate spre nevoile unor
astfel de companii. Cu titlu
de exemplu s-ar putea avea
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în vedere organizarea, în cadrul
centrelor educaționale de stat și
în colaborare cu investitorii, de
centre de pregătire profesională
pentru viitorii lucrători, finanțate
parțial de la bugetul local,
reduceri la plata taxelor locale,
facilități de concesionare a unor
imobile etc. 
Un alt factor determinant pentru
marile companii industriale în
alegerea Brașovului îl reprezintă
specializarea resurselor umane
din zonă, pe fondul tradiției
industriale a Brașovului. În
comunitatea noastră s-au format
numeroși specialiști în producția
industrială, oameni cu pregătire
și experiență temeinică care au
dat investitorilor străini personal
calificat la costuri rezonabile,
aspect ce poate fi exploatat în
continuare atât în beneficiul
comunității brașovene cât și în
avantajul investitorilor. Astfel,
crearea unor centre de pregătire
profesională printr-un
parteneriat public privat rămâne
o chestiune de considerat și pe
viitor.

asistăm la o ”feminizare” a pro-
fesiei de avocat, ponderea fe-
meilor fiind, actualmente, de
aproximativ 60%, la nivel
național. sunt doamnele mai ri-
guroase, mai tenace?

Ambele sexe prezintă trăsături
esențiale pentru profesia de
avocat iar dorința de devenire
profesională și de creștere în
interiorul acesteia este o
opțiune personală. Sexul nu are
o influență în această direcție,
mai ales în contextul societății în
care trăim. Doamnele pot fi mai
riguroase și mai tenace însă nu
ne putem baza doar pe o astfel
de aserțiune. Avocatura este un
maraton în care tot timpul

trebuie să îți dorești să crești și
să înveți. De asemenea,
orientarea către pragmatism
pentru rezolvarea problemelor
clienților ne face și pe noi, ca
femei, mai dure uneori, însă nu
în așa măsură încât să uităm de
latura umană.
Avocatura e o profesie care în
mod natural te ghidează în a
face anumite alegeri și
compromisuri, pe care trebuie
să le iei în mod conștient și
asumat, dacă vrei să practici
această activitate la cel mai înalt
nivel.

cum vedeți evoluția profesiei de
avocatură în viitor, ținând cont
de impactul tehnologiei și de
exigențele clienților?

Cred că datorită tehnologizării
activității judiciare, exigențele
clienților au crescut, dar acest
lucru nu poate decât să ajute la

dezvoltarea profesiei în sensul
rigurozității și al transparenței.
Este mult mai ușor pentru client
să păstreze legătura cu avocatul
său, să îi pună întrebări de
fiecare dată când are o
nelămurire, și în egală măsură
este mai ușor pentru avocat să
aibă o comunicare coerentă și
actuală cu clienții săi. 
Munca de zi cu zi a avocatului a
fost simplificată prin mijlocirea
tehnologiei, însă odată cu ea au
crescut și așteptările clienților și
a celorlalți participanți la actul
de justiție referitor la  calitatea
și celeritatea lucrărilor de
specialitate.
Influența tehnologiei asupra
activităților profesiei a generat și
o degrevare a avocatului de
diverse sarcini administrative ce
necesitau alocarea de timp
semnificativ (plată de taxe
judiciare, expedierea de acte
procesuale prin intermediul
poștei), și după cum cunoaștem
cu toții, pentru un avocat timpul
este una dintre cele mai
importante resurse.
Există în prezent tot felul de
speculații cu privire la impactul
pe care inteligența artificială îl
poate avea asupra exercitării
actului de justiție, într-un viitor
nu foarte îndepărtat. La ora
actuală, în România, se dezvoltă
mai multe aplicații care pot
genera în funcție de anumiți
parametri setați de utilizatori
diverse tipuri de contracte, însă
publicul larg trebuie să aibă în
vedere că astfel de aplicații, deși
dezvoltate cu concursul unor
specialiști, nu pot suplini
experiența și anii de studiu ai
unui profesionist al dreptului. Cu
atât mai mult, nicio aplicație nu
poate oferi un diagnostic juridic
asupra unui dosar așa cum o
poate face un avocat de litigii
pur-sânge.

Nicio aplicație nu
poate oferi un
diagnostic juridic
asupra unui dosar
așa cum o poate
face un avocat de
litigii pur-sânge. 
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cum este structurată activi-
tatea dumneavoastră juri-
dică? 

După 20 de ani de activitate
în domeniul pieței de capital,
având o bogată și complexă
experiență profesională și
personală, am decis
reconfigurarea traseului
profesional, țintind noi
provocări care să permită
valorificarea cunoștințelor
acumulate și îmbinarea
acestora cu domeniul juridic.
Sub acest deziderat a venit ca
o continuare firească pentru
mine alegerea profesiei de
avocat, cu toate implicațiile și
eforturile pe care le-a
presupus aceasta, ținând cont
că toată perioada dedicată
dobândirii calității de avocat
s-a suprapus cu activitatea
desfășurată în domeniul
managementului riscurilor, la
una dintre instituțiile cheie
din piața de capital. Dorința
de diversificare a activităților,
ieșirea din rutină, provocările
pe care le aduce în fiecare zi
domeniul juridic, dar și
independența decizională și
financiară au fost factorii care
au condus la forma de
organizare actuală, astăzi
desfășurându-mi activitatea
prin coordonarea cabinetului
de avocat al cărui titular
sunt. Beneficiind de
îndrumarea și suportul

prietenilor mei avocați încă de
la începutul acestui nou
parcurs profesional, am ales
să continuu colaborarea cu
aceștia în forma permisă de
legislația profesiei de avocat,
astfel încât să pot asigura o
echipă multidisciplinară,
capabilă să acopere mai
multe domenii de
aplicabilitate ale dreptului:
comercial – corporativ și
afaceri, imobiliar, protecția
datelor cu caracter personal,
achiziții publice, resurse
naturale și mediu și, nu în
ultimul rând, soluționarea
litigiilor. 

cum apreciaţi condiţiile ofe-
rite investitorilor locali şi
străini de către administra-
ţia locală şi de către Execu-
tiv?

Evoluția legislației naționale în
ultimii 20 de ani a înregistrat
progrese semnificative în
primul rând prin armonizarea
cu reglementările europene
specifice. Devenind stat
membru al UE, România a
fost nevoită să transpună, în
cazul directivelor europene,
sau să aplice în mod direct, în
cazul regulamentelor
europene, atât cerințele
legislative care reglementează
accesul investitorilor la piața
românească, cât și practicile
de piață consacrate și

implementate deja în mediile
economice europene sau
internaționale, indiferent de
domeniul de activitate.
Din păcate, lipsa de coerență
și predictibilitate a politicilor
macro – economice și fiscale,
dialogul deficitar, de cele mai
multe ori, între factorul politic
și mediul economic au condus
la derapaje de natură
legislativă, cu efecte directe și
imediate în mediul de afaceri
local. Pe lângă politici și
măsuri economice
convergente și sustenabile,
este necesar ca autoritățile și
instituțiile statului să faciliteze
și să simplifice comunicarea și
modul de relaționare cu
cetățenii, valorificând
beneficiile digitalizării.
Perioada actuală, suprapusă
pandemiei cu virusul Sars-

CoV-2, a adus în prim plan
comportamente investiționale
și decizii de business diferite.
Dacă pentru unele afaceri a
creat oportunități sau a
condus la schimbarea „din
mers” a planurilor de afaceri,
pentru alți investitori a
constituit un factor de frânare
și chiar de încetare a
activității, supraviețuirea
devenind dependentă de
sprijinul statului. 

noile reglementări euro-
pene, psd2, gdpr, BasEl
iii, miFid ii, sEpa, etc. supun
instituțiile de credit unor ri-
gori și exigențe fără prece-
dent. ce presupune această
activitate de prevenție și de
respectare a standardelor
de conformitate?

Încă de la primele
reglementări europene pe
care România a avut obligația
să le transpună în legislația
românească, piața financiară
s-a confruntat cu un grad
ridicat de noutate în ceea ce
privește mecanismele și
fluxurile operaționale care
urmau a fi implementate,
nevoia de conformare la
cerințe cu totul noi, reguli
stricte după care se realizau
operațiunile curente, criterii
uniforme de evaluare a
rezultelor obținute. În ultimii
10 ani am avut oportunitatea

Finanțarea mediului de afaceri se poate
realiza mai ușor prin piața de capital
Interviu cu lAvINIA GheORGhe, Avocat titular, „lavinia Gheorghe” Cabinet de Avocat 
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de a fi implicată activ și direct
într-un amplu proiect de
reglementare la nivel
european, participând la
redactarea și apoi la
implementarea unui pachet
de regulamente europene
dedicate depozitarilor centrali
de titluri de valoare. Anterior,
am aplicat în legislația
națională prevederile MiFID I
și BASEL I și II la nivelul
firmelor de investiții. Ca și
atunci, și acum costurile de
conformare cu reglementările
europene pot fi ridicate ca
urmare a necesității
dezvoltării unor mecanisme
noi și a perfecționării
personalului, însă fără acestea
instituțiile financiare sunt
expuse atât riscurilor care
decurg din activitățile proprii
cât și riscurilor induse de
entitățile cu care relaționează.
Pentru a asigura respectarea
permanentă a regulamentelor
europene și naționale, a
apărut obligația implementării
funcției de conformitate,
exercitată de personal
specializat în domeniul de
activitate al fiecărei entități.
Consider că, în prezent,
provocarea celor din
conformitate este de a
identifica corect regulile care
sunt utile și necesare,
raportat la complexitatea și
dimensiunea afacerii și la
riscurile asociate fiecărei
cerințe de reglementare.
Practica mi-a arătat că
procesul de conformare
conduce la necesitatea
introducerii în viața companiei
a unor proceduri interne noi
sau la revizuirea și
armonizarea celor existente
atât cu legislația specifică cât
și cu alte elemente sau
particularități ale legislației

naționale. În acest demers,
rolul avocatului este de a
identifica cele mai bune și
aplicabile soluții, adaptate
clientului și nevoilor sale,
astfel încât respectarea
cerințelor legale să nu
conducă la impedimente sau
disfuncționalități în procesele
operaționale ci, dimpotrivă, să
le armonizeze și să le
eficientizeze. Experiența
dobândită în domeniul
financiar, cunoașterea
particularităților
organizatorice și funcționale
ale instituțiilor financiare și
activitatea de reglementare la
nivel european mă ajută să
înțeleg mult mai repede și să
integrez mult mai ușor în
cadrul procedural intern al
unei companii legislația
europeană adusă în discuție.
Respectarea standardelor de
conformitate nu mai trebuie
privită doar ca obligație care
să permită continuarea
activității, eventual fără
sancțiuni din partea
autorităților, ci ca
oportunitate de a câștiga
clientelă și de diversificare a
afacerilor. 

cum vedeți activitatea Bur-
sei de valori București și a
companiilor listate, în pe-
rioada următoare, ținând
cont de faptul că vom evo-
lua de la „piață de frontieră“
la statutul de „piață emer-
gentă“?

Trecerea de la statutul de
piață de frontieră la statutul
de piață emergentă este
rezultatul unui efort comun al
mai multor actori ai pieței de
capital: Bursa de Valori
București, Depozitarul

Central, ASF, mediul de
afaceri și organizații
profesionale. Acest statut
confirmă faptul că, prin
progresele, proiectele și
schimbările legislative
implementate, piața de
capital românească poate fi
comparată cu alte piețe
regionale și europene, astfel
încât investitorii instituționali
să găsească și în România
aceleași reguli și practici de
piață ca în restul statelor
membre. Progresul pieței de
capital va putea atrage mai
mulți investitori sofisticați,
interesați de valorificarea
potențialului de creștere a
economiei românești. În acest
context, B.V.B. poate deveni
un instrument foarte eficient
în finanțarea economiei, prin
facilitarea accesului la
resursele de capital necesare
companiilor, indiferent de
dimensiunea și profilul
afacerii acestora. Într-o
economie aflată în dezvoltare,
finanțarea mediului de afaceri
se poate realiza mai ușor prin
piața de capital, aceasta
punând la dispoziția
investitorilor mecanisme
diferite, adaptate nevoilor
fiecărei afaceri. 

ce eforturi au făcut clienții
dumneavoastră pentru a se
conforma din punct de ve-
dere uman și logistic la
cerințele impuse de gdpr,
BasEl iii și miFid ii? 

GDPR, BASEL III, MiFID II au
adus multe necunoscute
mediului de afaceri în general,
și în particular anumitor
categorii de entități. Dacă
GDPR are în prim plan
persoana fizică, datele

personale ale acesteia și
modul în care sunt procesate,
alte reglementări vizează
categorii distincte de afaceri și
societăți, instituind obligații
specifice. MiFID II și BASEL III
aduc completări și modificări
reglementărilor anterioare,
precum și reguli noi,
determinate de evoluția
mediului de afaceri
internațional și de
complexitatea relațiilor dintre
instituțiile financiare, de
nevoia de gestionare
adecvată a capitalului prin
raportare la riscurile asociate,
optimizarea resurselor
materiale și umane.
Cunoașterea profilului
afacerii, a fluxurilor de
activități și a zonelor de risc
asociate acestora sunt
principalele elemente care
stau la baza unei analize –
punct de pornire al planului
de acțiune pentru
identificarea unor soluții
dedicate. Modificările
reglementărilor europene
trebuie să se regăsească în
modul de funcționare a unei
entități, ceea ce presupune
reguli și proceduri interne noi,
adaptarea la acestea și
respectarea lor, fie de către
tot personalul, fie numai de
anumite categorii. Nevoile de
conformare și costurile
asociate sunt proporționale
cu dimensiunea,
complexitatea și gradul de
specializare ale afacerii, astfel
că instituțiile financiare
trebuie să identifice soluții și
să implementeze măsuri care
să conducă la respectarea
acestor reglementări și,
totodată, să țină cont de
interdependențele dintre
acestea și impactul pe care îl
au asupra organizației. 
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rE-acT – rEsponsabil
acționăm este o campanie
Bordianu și asociații de
susținere a persoanelor ju-
ridice și fizice în contextul
crizei economice generate
de pandemia covid-19.
cum ați perceput mediul de
afaceri românesc în această
criză? 

Mediul de afaceri a întrat
într-o eră glacială voluntară,
de natură să aducă cu sine
disperare socială și haos
contractual. Lovite de o
puternică criză sanitară,
societățile de toate
dimensiunile, au nevoie de
soluții la înățimea
dimensiunii situației cu care
se confruntă.
Devierea te lipsește de
puterea de a alege. Pericolul
a fost ca, în loc să inițiem
acțiuni, să paralizăm. Cred
că majoritatea
antreprenorilor nu au văzut
toate opțiunile.
Pentru a putea face față
„furtunii” și mai ales ce a
rămas în urma ei,
antreprenorii trebuie să
înțeleagă criza prin care
trec, contextul acesteia,
caracteristicile. O dată
înțeles acest substrat,
companiile trebuie să se
reinventeze, să își
reinventeze viitorul, să

imagineze noi opțiuni
bazându-se pe ingeniozitate,
curaj, creativitate.
Poate unul dintre aspectele
cele mai frapante în urma
momentului istoric pe care îl
traversăm este scufundarea
economică abruptă:
societăți în insolvență și
șomaj tehnic în masă. Iar
asta, în opinia mea, pentru
că prea puțini antreprenori
s-au gândit să transforme
amenințarea în
oportunitate.

cum apreciați măsurile gu-
vernului axate pe sprijini-
rea companiilor?  

Într-o primă fază, au
reprezentat un colac de
salvare pe moment, în
perioada de urgență decre -
tată. Fără să comentez
oportunitatea și legalitatea
măsurilor luate, apreciez că
acestea ar fi trebuit gândite
și implementate ca și soluții
pe termen mediu și/sau lung.

Digitalizarea, formarea
profesională, reconversia,
sunt doar câteva
instrumente pentru
parcursul viitor al
antreprenorilor, ce se vor
confrunta cu „urmările”
pandemiei mult timp de
acum înainte.
Rapiditatea, suplețea,
eficacitatea și sprijinul
complementar al
ajutoarelor guvernamentale
sunt în măsură să facă
diferența și să permită
antreprenorilor să își
mențină activitatea, precum
și să o dezvolte la
momentul oportun.
Guvernul trebuie să
răspundă ferm și
corespunzător nevoii
antreprenorilor de a se
proteja de turbulențele
mediului de afaceri.

avocații casei de avocatură
Bordianu și asociații sunt
specializați în drept socie-
tar, dreptul Familiei, drep-
tul muncii, malpraxis
medical, înființarea socie -
tăților medicale și în com-
baterea discriminării și
tratamentelor diferențiate.
care sunt cele mai comune
(des întâlnite) nemulțumiri
ale clienților cu privire la
mediul economic, financiar
și fiscal din țara noastră?

Prea puțini antreprenori s-au gândit 
să transforme amenințarea în oportunitate
Interviu cu CătălINA BORDIANu CAlANGIu, Avocat Fondator, Bordianu și Asociații
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Nemulțumirile clienților
antreprenori sunt legate de
impredictibilitate, în toate
formele sale, de natură să
schimbe de la o zi la alta o
anumită piață de profil.
Cu toate acestea, criza pe
care o trăim în prezent, cu
toate provocările prezente,
precum și cele care vor
urma, ne obligă la precauție,
flexibilitate, curaj, adaptare.
Cele mai bune soluții
trebuie căutate împreună cu
autoritățile și sprijinite de
toți participanții la mediul
antreprenorial.

În data de 28 mai 2020 exis-
tau 595.672 de contracte
individuale de muncă sus-
pendate și 429.585 de con-
tracte individuale de
mun că încetate. cum ve -
deți relațiile de muncă
post-criză? (telemunca, un
șomaj ridicat etc.)

Relațiile de muncă se
reinventează. Este un punct
zero pe care trebuie să îl
avem în vedere de aici
înainte. Antreprenorii și
angajații au avut ocazia să
se cunoască cu adevărat. 
De fapt, a fost un moment
al adevărului în privința
„prețuirii”.
Oamenii rămân cea mai
valoroasă resursă a
antreprenoriatului, acesta
este un principiu care
trebuie respectat de ambele
părți ale acestei relații. În
sensul că nu numai
angajatorii sunt chemați să
demonstreze acest aspect,
ci și salariații trebuie să
înțeleagă că este nevoie de
flexibilitate, înțelegere și
deschidere la noile

provocări. și poate mai
important decât atât este
faptul că în lipsa acestora,
angajatorii chiar nu au
opțiunea de a mai continua
ca și până acum.
Digitalizarea aduce cu sine
nevoia de formare
profesională, de instruire
adecvată, de adaptare la
munca „singur”,  ca oponent
la „munca în echipă”.
Practic se schimbă criteriile
de selecție, de „preferință la
angajare”.
Ceea ce s-a învățat acum, cu
un preț extrem de mare,
este conceptul de
„flexirezistență
organizațională”. Adică
vorbim de capacitatea unei
organizații de a-și păstra
„forma”, de a depăși un
pericol și de a-i supraviețui
consecințelor negative
ulterioare. Cam la fel ca
salcia gânditoare a lui Blaise
Pascal.

cum este legislația din ro-
mânia în domeniul muncii
în raport cu piața muncii și
nevoile angajatorilor?

În opinia mea, legislația
primară este suficientă.
Ceea ce lipsește este
dialogul social care trebuie
materializat în legislație
secundară adaptată fiecărui
tip de industrie. Ne trebuie
contracte colective, ne
trebuie parteneriate între
sindicate și patronate care
să acopere cât mai mult
golurile legislației generale.
Protecția salariaților este un
element ce ține de
specificitatea industriei în
care activează. Ori, doar
prin reglementări adaptate

la acea ramură, se poate
obține o protecție reală,
practică.

cum apreciați nivelul și ca-
litatea reglementărilor și a
taxării pe piața serviciilor
medicale private din țara
noastră? 

Medicina privată în România
este evoluată și
performantă, este locul
unde se întâlnește progresul
tehnic cu experiența.
Medicina publică a
contribuit semnificativ la
acest progres. Lipsa
standardelor și a bunelor
practici a împins pacientul
român spre serviciile
medicinei private, care într-
o primă fază a fost suficient
să manifeste empatie și grijă
pentru pacientul abandonat
și descurajat.
Faptul că s-a conturat
posibilitatea suportării
parțiale a costurilor
intervențiilor din fondurile
publice, a făcut nu numai de
preferat, dar și accesibilă
piața serviciilor medicale
private.

aveți experiență în formu-
larea sesizărilor în fața con-
siliului național pentru
combaterea discriminării,
precum și a acțiunilor judi-
ciare având ca obiect recu -
noașterea și interzicerea
tratamentelor discrimina-
torii. ați remarcat o redu-
cere sau o creștere a
cazurilor de acest gen, în ul-
timii ani? mai este nevoie
de o actualizare a legis -
lației? (Ordonanța nr. 137
din 31 august 2000)

Am remarcat o amploare a
sesizărilor faptelor de
tratament diferențiat. În
sensul că petenții devin din
ce în ce mai conștienți de
drepturile lor, sesizează
tratementele insidioase și
își fac curaj să le reclame.
Cred că acesta este lucrul
cel mai important.
Liberalizați de obținerea
unei soluții favorabile,
oamenii mizează pe
combaterea discriminării
prin lupta lui „fiecare”, prin
luarea de poziție, prin
arătarea „nu așa”, prin
sesizarea instituțiilor
abilitate, chiar a instanțelor
de judecată.
Nu cred că legislația este
problema. Cred că cei
chemați să analizeze
tratamentele reclamate  au
rămas prinși într-un
mecanism simplu, care nu
mai corespunde organizării
complexe a relațiilor sociale
actuale. 
Este nevoie de mai multă
implicare, curiozitate și
dorință autentică de a stopa
aceste tratamente deviante.
Iar noi, ca practicieni ai
dreptului, încurajăm
persoanele care se
confruntă cu astfel de
situații, să le reclame, să le
sesizeze, să le scoată din
obscuritatea care le
perpetuează. Mai departe,
avem nevoie de organisme
care să le combată efectiv,
pentru a putea să le
propagăm, să le dăm curajul
tuturor să le expună. În
lipsa unor soluții de
condamnare a acestor
tratamente, este greu să dai
o voce celor amuțiți de
abuz, discriminare și
hărțuire.
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În ultimii 10 ani v-ați axat
pe un sector extrem de di-
namic, cel al transporturilor
și logisticii. ce potențial de
creștere au avocații care
acordă consultanță firme-
lor din această industrie?

În opinia mea, domeniul
transporturilor și logisticii
este unul extrem de
interesant și cu numeroase
provocări. Mărturisesc că la
început nu am avut afinități
cu  acest domeniu, dar în
peste 10 ani de activitate
continuă, am descoperit că
este complex și foarte
ofertant. Recunosc că m-a
cucerit, fiecare speță,
fiecare litigiu contribuind la
dezvoltarea mea
profesională în acest
domeniu, care este unul de
nișă, nefiind mulți avocați
specializați în branșă. În
timp, mi-a adus multe
satisfacții, pe măsura
îndeplinirii obiectivelor. De
asemenea, activitățile în
sine s-au dezvoltat
permanent pe parcursul
ultimilor ani la noi și
continuă să se dezvolte. Ca
atare, potențialul de
creștere ar trebui să fie pe
măsură. 

când apreciați că vor reveni
firmele din transporturi și
logistică la volumul de bu-
siness de dinaintea crizei
generate de pandemie?

Din păcate, în special
firmele de transport au fost
foarte afectate în această
perioadă, mai ales cele
axate pe transporturi
internaționale. Închiderea
granițelor și restricțiile de
călătorie către restul
statelor au redus
mobilitatea, afectând toate
tipurile de transport –
aerian, terestru, maritim și
feroviar. Efectele negative 
s-au făcut destul de repede
resimțite. Aici țin să separ
cele două domenii.
Deoarece logistica a suferit
mai puțin din pricina
pandemiei, serviciile de
logistică și distribuție fiind
unele prioritare, în care s-a
pus accentul pe
aprovizionarea clienților în
mod cursiv și eficient. 
Anticipez că activitățile din
domeniul transporturilor se
vor relansa spre potențialul
maxim în scurt timp. Totul
va depinde însă de evoluția
pandemiei. În mod legitim,
pe măsura relaxării,

transporturile ar trebui să
reintre în parametri
normali. Din experiența pe
care o am în calitate de
avocat preconizez că în
perioada imediat următoare
societățile vor avea nevoie
de avocați specializați în
domeniu, care să aibă
contact permanent cu
compania, pe tot parcursul
procesului de logistică și
transporturi putând apărea
diverse probleme, care  nu
pot fi rezolvate fără o bună
înțelegere a întregului lanț
operațional. 

cum colaborați cu autori -
tățile de reglementare din
domeniu?

În general, am colaborat
fructuos cu autoritățile de
reglementare, iar în ultima
vreme au avut loc mai multe
întâlniri între reprezentanții
operatorilor de transport și
cei ai ministerului de resort
pentru adoptarea de măsuri
cu privire la diminuarea
impactului negativ provocat
de restricțiile menționate. 
S-ar cuveni ca această
colaborare să se manifeste
la nivelul întregii țări. Am
reprezentat și reprezint

clienții în diferite spețe
având raporturi bune cu
instituțiile publice, de
asemenea am avut chiar și
spețe de mediere, deoarece
am formare și în respectivul
domeniu, încheiate cu
rezultate favorabile.

un alt domeniu în care v-ați
specializat este recupera-
rea de creanțe. cum
percepeți actuala legislație
privind regimul fiscal al
vânzării de creanțe ban-
care? 

și în acest domeniu se simte
nevoia unor reglementări
mai ferme și, dacă vreți, mai
prompte. Legislația s-a
modificat des și, pe cale de
consecință, a blocat uneori
cursul firesc al muncii
noastre. Întârzierea cu
lunile a apariției normelor
de aplicare ne-a creat
dificultăți serioase și acesta
ar fi doar un exemplu.
Recuperarea de creanțe în
general este destul de
anevoioasă și deși
legiuitorul a încercat să vină
în întâmpinarea și ajutorul
practicienilor,  nu a reușit
pe deplin. Dar, chiar și așa,
după o perioadă

Activitățile din domeniul 
transporturilor se vor relansa 
spre potențialul maxim în scurt timp
Interviu cu sORINA-GABRIelA IOANIțOAIA, Avocat titular, C.A. IOANIțOAIA t. sORINA GABRIelA
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îndelungată de practică în
domeniu, rezultatele mele
privind procedurile în instanțe și
cele de executare silită în
recuperarea creanțelor sunt
foarte bune. Menționez că ar fi
util ca și clienții să înțeleagă
necesitatea colaborării cu
avocații încă înainte de
semnarea contractelor, în
general și în branșa noastră
„este mai ușor să previi decât să
tratezi”. 

Este de așteptat ca numărul fir-
melor care apelează la proce-
dura insolvenței să crească
sus ținut, în următoarea pe-
rioadă. Împărtășiți această
prognoză? În ce domenii vom
avea mai multe insolvențe?

Discutăm despre o perioadă
specială, unică în ultimii 50 de
ani, evoluția ei nu-i ușor de
prognozat. Da, cred că în
următoarele luni va exista o
creștere a numărului societăților
care vor recurge la procedura
insolvenței. Societatea își va
modifica în mod clar structura și
unele mecanisme vor fi
perturbate din cauza
evenimentelor ultimelor luni. De
asemenea este dificil de
prognozat cât de afectați vom fi,
având în vedere că în momentul
de față nu dispunem de toate
datele privind evoluția
pandemiei. Cred că va fi
afectată întreaga economie,
firmele având mai mult sau mai
puțin de suferit, deoarece spre
deosebire de crizele anterioare,
generate de consum, în sensul
că acesta scădea dramatic, dar
nu și resursele de producție,
actuala criza va avea, daca nu
are deja, și o componentă în
care sunt afectate și resursele
de producție. Aș îndrăzni să

spun că lovitura se va resimți pe
ambele paliere amintite. știm de
asemenea faptul că mulți
angajați din industria autohtonă
au intrat în șomaj sau au fost
disponibilizați, pornind de la
faptul că în numai câteva zile
sute de firme, în special din
zona serviciilor către populație,
organizării de evenimente și din
hoReCa și-au suspendat
activitatea, fapt care negreșit va
genera consecințe economice
semnificative pe lanțurile de
business. În opinia mea,
companiile din industria auto,
aviație sau chiar turism vor fi
primele perdante. Probabil se
vor resimți efecte și în domeniul
exporturilor, industria
alimentară și retail. 
În calitatea mea de avocat, în
toată această perioadă,

analizând aspectele socio-
economice și de legislație
apărute, am făcut deja un
proiect care cuprinde aspecte
foarte eficiente pentru ca
pornirea societăților comerciale
să fie atât în concordanță cu
legislația în vigoare, cât și ușor
de aplicat, de asemenea
companiilor care vor avea
probleme să le pot oferi un
suport juridic și nu numai, în
vederea relansării/repornirii
activității. Trebuie menționat
faptul că în această perioadă
este foarte important ca firmele
din toate domeniile să înțeleagă
necesitatea consultării unui
cabinet de avocatură pentru a
avea o viziune clară în
momentul repornirii activității,
cât și pentru desfășurarea
acesteia în siguranță.

Discutăm despre o
perioadă specială,
unică în ultimii 50
de ani, evoluția ei
nu-i ușor de
prognozat. Da,
cred că în
următoarele luni
va exista o
creștere a
numărului
societăților care
vor recurge la
procedura
insolvenței. 



52 www.lEgalmagazin.ro EdiŢiE spEcialĂ iuniE 2020


lA

DY
 lA

W
Ye

R

Echipa de avocați Enache
pirtea & asociații (Epa) are
o vastă experiență în dome-
niul legislației împotriva
spălării banilor.  pentru al
treilea an la rând, Epa este
colaboratorul ales de inter-
national comparative legal
guides să analizeze în deta-
liu cadrul legislativ aplicabil
în românia în domeniul
anti-money laundering. ce
reprezintă acest lucru pen-
tru dumneavoastră?

Societatea noastră și-a dorit,
încă de la înființare, să fie un
reper al serviciilor juridice în
domeniul Dreptului Penal,
mai ales în componenta sa de
criminalitate a ”gulerelor
albe”. și am reușit destul de
repede să dovedim tuturor
partenerilor noștri, inclusiv
cei academici (cum este și
ICLG), că lucrăm la cel mai
înalt nivel profesional, atât
din punct de vedere al
cunoștințelor cât și al
cauzelor și mandatelor
gestionate în arii ca
anticorupție, spălarea banilor
ori infracționalitatea mediului
de afaceri. 
Ca atare, bazându-ne pe
recunoașterea obținută încă
din primul an de la singura
publicație internațională care

face topul firmelor de avocați
active în aria White-Collar
Crime, respectiv Legal500, am
fost solicitați și am început
colaborarea activă în
domeniul Anti Money
Laundering și apoi Business
Crime cu probabil cel mai
titrat și cel mai diversificat
ghid juridic, International
Comparative Legal Guides. În
România un astfel de demers
publicistic și academic este
mai puțin cunoscut, noi fiind
probabil mai obișnuiți cu
monografiile publicate la
diferitele edituri juridice, însă
la nivel internațional astfel de
ghiduri sunt ceea ce orice
profesionist al dreptului caută
pentru a înțelege în mod
aprofundat legislația dintr-un
anumit domeniu dintr-o
jurisdicție națională și pentru
a-și găsi parteneri atunci când
are nevoie de servicii juridice
din acea specialitate.
Ne bucurăm că am fost aleși
ca și colaboratori exclusivi în
România ai ICLG în aria
Dreptului Penal (redactând
ambele ghiduri de profil, AML
și Business Crime), și mai ales
ne mândrim că în cadrul
acestora avem posibilitatea
să fim parte a unei echipe
redacționale coordonate de
nume uriașe la nivel mondial
în piața avocaturii, cum sunt

Skadden sau Gibson Dunn. și
cu siguranță calitatea acestor
ghiduri, pe care am dovedit-o
în cei trei ani de colaborare,
este unul dintre motivele
pentru care am fost cooptați
ca redactori ai altor ghiduri
similare în aria anti-corupției,
coordonate de Legal500 sau
Chambers Europe.

cum percepeți activitatea
oficiului naţional de preve-
nire și combatere a spălării
Banilor si a celorlalte insti -
tuții care trebuie să acțio -
neze pentru preven ție,
in for mare și educare în
acest domeniu?

Oficiul este o instituție foarte
utilă la nivel principial și care
poate face diferența în ceea
ce privește prevenția și
educarea la nivel de
companii, instituții și
societate, mai ales având în
vedere modificările
legislative privind
spălarea banilor din
ultima perioadă,
precum și cele care se
preconizează pentru
viitor. La nivel
legislativ ne aflăm în
faza în care Legea
nr. 129/2019 a
implementat cu

întârziere Directiva (UE)
2015/849 (denumită AML 5),
între timp fiind emisă și
Directiva (UE) 2018/843
(denumită AML 6), care va
trebui, de asemenea,
transpusă în legislația internă,
termenul de transpunere
fiind 3 decembrie 2020.
Rămâne de văzut cum se va
implementa Directiva AML 6,
directivă care conține măsuri
suplimentare de prevenție și
combatere a spălării banilor și
a finanțării terorismului. 
De asemenea, cred că ar fi
important și recomandat ca
rolul Oficiului să fie unul mult
mai vizibil și în componenta

Interviu cu sIMONA PIRteA, Managing Partner, enache Pirtea & Asociații

un sistem de conformitate și compliance
bine pus la punct reprezintă 
o garanție esențială de creștere
sustenabilă a business-ului



53www.lEgalmagazin.ro EdiŢiE spEcialĂ iuniE 2020


lA

DY
 lA

W
Ye

R

sa de investigație, mai ales în
colaborare cu Ministerul
Public. De exemplu, în toți
anii de activitate, am avut un
singur dosar de spălare de
bani (din cele multe zeci de
astfel de dosare gestionate)
în care procurorul să fi cerut
sprijinul ONPCSB pentru a
investiga o acuzație de
spălare de bani.

ce modificări majore a adus
legea 129/2019 în privința
actiunii de prevenție? dar a
regimului sancționator? 

Acțiunile de prevenție sunt
strict legate de obligațiile de
raportare ale entităților
raportoare. Astfel, Legea
129/2019 a modificat, în
primul rând, plafonul minim
pentru obligațiile a căror
raportare este necesară în
lipsa indicatorilor de
suspiciune a fost scăzut de la
15.000 euro la 10.000 euro.
Astfel, toate tranzacțiile (chiar
dacă sunt divizate în mai
multe tranșe, cu condiția ca
între acestea să existe o
legătură) de peste 10.000
euro vor fi raportate în mod
automat către ONPCSB de
către entitățile bancare. De
altfel, o altă măsură
preventivă importantă (care
va ajuta și pe plan
sancționator) este obligația
cunoașterii beneficiarului real
al societăților, pentru a se
cunoaște care este persoana
în favoarea căreia se
efectuează anumite
operațiuni. 
Totodată, pentru a fi în ton
cu tehnologiile care au
devenit tot mai populare în
ultima perioadă, au fost
introduse măsuri de

cunoaștere și obligații de
raportare și în privința
monedelor electronice.

ce procent din companiile și
instituțiile românești
estimați că au în prezent un
responsabil / ofițer de inte-
gritate și conformitate? 

La nivelul multinaționalelor
care își desfășoară activitatea
în Romania, procentul cred că
se aproprie de 100%. Din
păcate, la nivelul companiilor
cu capital românesc nu există
încă o cultură a prevenției și
conformității deși în ultimii
ani s-au făcut pași importanți
în acest sens, atât din punct
de vedere al informării, cât și
din punct de vedere al
implementării. Pentru că
această componentă de
prevenție nu are un beneficiu
material pe termen scurt,
este de multe ori ignorată și
considerată a nu fi o
componentă prioritară a
business-ului. În fapt, un
sistem de conformitate și
compliance bine pus la punct
reprezintă o garanție
esențială de creștere
sustenabilă a business-ului, a
oamenilor care contribuie la
dezvoltarea lui și a evitării
unor conjuncturi nefavorabile
și care se pot solda cu dosare
penale în unele cazuri. De
multe ori, din necunoașterea
și nerespectarea unor
prevederi legale, prejudiciile
materiale și emoționale ajung
să fie considerabile și greu de
gestionat.

care sunt avantajele unui
sistem eficient de com-
pliance?

Avantajele sunt multiple și
voi enumera doar câteva
dintre ele: depistarea
timpurie a eventualelor
riscuri astfel încât acestea
pot fi remediate înainte de o
posibilă amplificare și
atragere a răspunderii
companiei și angajaților;
protejarea reputației
companiei; asigurarea
creșterii încrederii
investitorilor; reducerea
instabilității tranzacțiilor;
reducerea costurilor
reprezentate de eventuale
amenzi sau sancțiuni; crearea
unui mediu pozitiv de muncă,
de siguranță și apartenență,
în cadrul societății;
semnalizarea încălcării
normelor legale și a celor de
conduită socială și
remedierea acestora în timp
util. 
În SUA și în anumite state din
Europa, organele judiciare
iau în considerare existența și
calitatea programului de
compliance al unei companii
în luarea hotărârilor cu
privire la începerea urmăririi
penale sau condamnarea
unei companii. Astfel,
existența unui program de
compliance poate constitui o
circumstanță atenuantă atât
pentru companie cât și
pentru administrator. Deși în
România nu avem
reglementate aceste aspecte,
în practică, în cadrul
dosarelor penale, ele pot
face diferența și pot susține
apărarea societății, dar mai
ales a administratorului sau a
altor persoane implicate.

cum apreciați activitatea
judecătorilor care solu -
ționează dosare de drept

penal al afacerilor? cum
evaluați logistica umană și
tehnologică existentă în
prezent de care beneficiază
judecătorii? 

În munca noastră ne bazăm
foarte mult pe obiectivitatea
și logica judecătorilor și este
esențial ca aceștia să ia
hotărârile în dosarele penale
după o analiză a tuturor
datelor, a acuzării dar și a
apărării și să nu se lase
influențați de prima impresie
creată de rechizitoriul pe
care îl primesc de la organele
de urmărire penală, să aibă
în vedere atât litera cât și
spiritul legii. Penalul este
diferit de celelalte arii de
drept tocmai prin faptul că
un judecător de penal are în
mână și hotărăște asupra
celui mai important aspect al
vieții unui om: libertatea.
Este o responsabilitate mare
și care trebuie uneori
asumată mai profund.
În ceea ce privește logistica
tehnologică, cred că aceasta
poate suporta îmbunătățiri și
ultima perioadă ne-a
demonstrat din plin acest
lucru. În perioada stării de
urgență și de alertă au fost
probleme foarte mari în
gestionarea ședințelor online
și au fost instanțe care nu au
putut asigura modul acesta
de lucru ceea ce a dus la o
îngreunare a desfășurării
activității. În eficientizarea
modalității de lucru la nivelul
instanțelor ar trebui avute în
vedere și drepturile și
aspectele care țin și de
apărători și de inculpați și nu
doar cele care țin exclusiv de
instanță și, totodată, să se
asigure un echilibru pentru
toți cei implicați în proces.
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mediul de afaceri din ju -
dețul Buzău a cunoscut o
dezvoltare susținută în ulti-
mii ani. cum percepeți efec-
tele actualei crize econo-
 mice asupra companiilor și
managerilor cu care cola -
borați?

Companiile cu care, în
principal, colaborez, au o
experiență de peste 20 de ani
în domeniile în care activează
și, totodată, au o activitate de
producție diversificată, astfel
încât au reușit, în proporție de
90%, să se adapteze noii
situații și, prin urmare, să  își
continue activitatea, nefiind
nevoite să apeleze la măsuri
extreme precum închiderea
activității/ concedierea
salariaților.
Pentru sectoarele în care s-a
înregistrat, totusi, o scădere a
vânzărilor / o diminuare a
comenzilor, o parte dintre
salariații acelor sectoare au
intrat, pentru perioade scurte
de timp, în șomaj tehnic.
Pentru managerii acestor
companii principala provocare
atât pe durata stării de
urgență cât și în prezent, pe
lângă asigurarea continuării
activității companiilor,
asigurarea materiilor prime
necesare desfășurării
activității de producție,

identificarea de noi mijloace
de finanțare, a constituit-o și
o constituie asigurarea unui
mediu de lucru sănătos și
sigur pentru salariați.
Astfel, în vederea asigurării
securității și sănătății
salariaților managerii au luat
măsuri de flexibilizare a
raporturilor de muncă,
desfășurarea activității prin
telemuncă dovedindu-se a fi o
măsură extrem de utilă
pentru ca activitatea
companiilor să nu fie, în mod
semnificativ, perturbată.

cum apreciaţi condiţiile ofe-
rite investitorilor români şi
străini de către administra-
ţia locală şi de către Execu-
tiv?

Autoritățile locale au înțeles
că ceea ce trebuie să primeze
este interesul comunității,
folosul pe care respectiva
investiție  îl  aduce
comunității, și, drept urmare,
în ultimii ani a existat și există
și, în prezent, o  mai mare
deschidere din partea
acestora atât față de
investitorii români cât și față
de investitorii străini.
În privința condițiilor oferite
de către Executiv, investitorii
români și străini se confruntă,
din păcate, în continuare cu

birocrația excesivă, cu o
politică fiscală neunitară, cu
lipsa unei infrastructuri
dezvoltate, cu lipsa
transparenței decizionale,
astfel încât a fi astăzi
antreprenor în România este
cu siguranță un act de curaj.

cu ce experţi externi  - no-
tari, executori judecătoreşti,
practicieni în insolvenţă,
consultanţi fiscali, auditori,
evaluatori, contabili, tradu-
cători, topografi etc. - cola-
boraţi constant? 

În mod constant, atât eu cât și
colegii din cadrul
Departamentelor Juridice ale
Clienților pe care îi
consiliez/reprezint, colaborez/
colaborăm (în funcție de
complexitatea proiectului) cu
notari publici/executori
judecătorești/contabili/eva -
luatori din București și Iași, cu
auditori/ traducători/arhitecți
din București.

sunteți specializată în drept
comercial. cum reușiți să vă
descurcați în hățișul legisla-
tiv existent în țara noastră?
În ce domenii credeți că se
impune o codificare, o inte-
grare a actelor normative
actuale?

Bine spus  ”hățiș legislativ”.
Nu sunt puține situațiile în
care, involuntar, te întrebi
”Ce-a vrut să spună
autorul?”, în condițiile în care
pentru ca scopul legii să
poată fi atins aceasta trebuie
să fie clară, precisă și
previzibilă, o lege neclară
fiind „o lege care
retroactivează”
(A.Ashworth).
Întrucât Noul Cod Civil a
abrogat aproape în
integralitate Codul Comercial,
realitatea ne-a demonstrat că
un nou Cod Comercial este cu
adevărat necesar, astfel încât,
în prezent, se lucrează la
elaborarea acestui nou Cod.
Nenumăratele modificări și
completări legislative nu au
ocolit nici Legea nr.31/1990
privind societățile comerciale,
cele mai recente modificări
ale acestei Legi, al căror efect
se dorește a fi ,,înlăturarea
obstacolelor din calea
înființării de noi societăți prin
ușurarea procedurilor și
condițiilor de înregistrare a
sediului social și eliminarea
restricției persoanelor fizice și
juridice de a nu fi asociat unic
decât într-o singură societate
cu răspundere limitată‘’, deși
au fost adoptate de Camera
Deputaților (Camera
Decizională) încă din data de
18.12.2019, ca urmare a

A fi astăzi antreprenor în România
este cu siguranță un act de curaj
Interviu cu ANA-MARIA MOIse, Avocat titular, Moise C. Ana-Maria  - Cabinet de Avocat
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cererii de reexaminare formulată
de Președintele României și,
ulterior, a sesizării de
neconstituționalitate formulată de
Guvernul României, nu au intrat,
încă, în vigoare.

v-ați specializat și în dreptul
muncii. cum au evoluat numă-
rul și complexitatea dosarelor de
dreptul muncii, în ultimii ani?
credeți că va crește numărul de
litigii de muncă, în acest context
al disponibilizărilor și a crizei
economice? 

În cei 13 ani de activitate
profesională (2 ani în calitate de
consilier juridic și 11 ani ca avocat)
toți clienții pe care i-am
reprezentat în cadrul litigiilor de
muncă au fost angajatori, așadar,
raportat la acest fapt și la relațiile
de durată dezvoltate cu acești
clienți, rolul meu și al colegilor din
cadrul Departamentului Juridic a
fost, în principal, acela de a
preveni apariția unui potențial
litigiu / de a diminua riscul
apariției unui potențial litigiu, rol
pe care am reușit să-l îndeplinim
cu succes.
Cele mai complexe și, totodată, și
cele mai frecvente litigii de muncă
au fost cele cauzate de
concedierea individuală pentru
motive care nu țin de persoana
salariatului (desființarea
posturilor) /concedierea
individuală pentru motive care țin
de persoana salariatului (motive
disciplinare).
Nu cred că vom asista la o
creștere semnificativă a numărului
de litigii de muncă, salariații
disponibilizați vor fi, în primul
rând, preocupați de identificarea
unui nou loc de muncă, cu atât
mai mult cu cât obținerea unei
decizii definitive în instanță, este,
încă, un proces de durată.

cum vedeți evoluția pieței mun-
cii din țara noastră, ținând cont
de actuala structură universitară
și de faptul că unu din patru ti-
neri români cu vârsta cuprinsă
între 20 şi 24 de ani, (adică peste
270.000 de persoane), nu este
angajat şi nici nu se duce la
şcoală?

Lipsa forței de muncă calificată
constituie deja o problemă cu care
angajatorii se confruntă din ce în
ce mai des, astfel încât pentru
continuarea /dezvoltarea
activității, aceștia, în principal, fie
importă  forță de muncă calificată,
fie angajează pensionari.
Pentru diminuarea deficitului de
forță de muncă calificată este
necesar ca atât angajatorii cât și
tinerii să fie sprijiniți de către
autoritățile locale și centrale prin
măsuri economice concrete și prin
elaborarea unor programe
educaționale sustenabile care să
încurajeze tinerii să opteze pentru
o meserie și care să stimuleze
angajatorii să procedeze la

calificarea salariaților la locul de
muncă.

peste 65% din prestațiile profe-
sionale sunt asigurate de avocați
pe baza unor recomandări. care
ar fi celelalte surse prin care
avocații își asigură o clientelă sta-
bilă? 

Activitatea didactică în
învățământul juridic superior,
participarea la conferințe de
specialitate, aparițiile în presa
scrisă și audiovizuală, articolele în
revistele de specialitate,
constituie, de asemenea, surse
prin care avocații își asigură o
clientelă stabilă.
Ceea ce primează însă în relația
Avocat-Client și implicit
influențează durata acestei relații
sunt calitatea serviciilor oferite,
încrederea, flexibilitatea,
transparența,  abilitatea de a oferi
soluții practice la  diversele
probleme de drept  cu care
clientul se confruntă.

Există o criză acută de modele
bazate pe valorile constante ale
profesiei de avocat. ce soluții
vedeți pe termen mediu și lung
pentru ca elitele să fie respec-
tate și prețuite la justa lor va-
loare?

Educația este și în acest caz, cheia
pentru ca elitele să fie într-adevăr
respectate și prețuite la justa lor
valoare, așadar elaborarea unor
programe educaționale relevante
și captivante care „să pregătească
copilul pentru viață”, elaborarea
unor politici menite să
îmbunătățească formarea inițială a
cadrelor didactice sunt esențiale
pentru dezvoltarea unei societăți
în care respectul față de Valori să
fie cel care primează.

Nu cred că vom
asista la o creștere
semnificativă a
numărului de
litigii de muncă,
salariații
disponibilizați vor
fi, în primul rând,
preocupați de
identificarea unui
nou loc de muncă,
cu atât mai mult
cu cât obținerea
unei decizii
definitive în
instanță, este,
încă, un proces de
durată.
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ce v-a determinat să
deveniți avocat? care sunt
principalele provocări ale
acestei profesii pentru dum-
neavoastră?

Avocatura a fost pentru mine
un deziderat încă din vremea
copilăriei, nașii mei fiind de
formare juridică,
influențându-mi traseul de
viață prin personalitatea
acestora, stilul de viață
precum și conduita etică.
Aceștia mi-au insuflat încă din
fragedă copilărie percepția
legată de ajutorul necesar
individului, în particular, şi
comunității în general, în
„traducerea” şi traversarea
procedurilor juridice, de orice
natură. Între timp societatea
a evoluat iar provocările
meseriei de avocat
determinate de modalitatea
de legiferare şi lipsa de
transparenţă şi predictibilitate
a normelor, au crescut.
În ceea ce privește provocările
avocaturii, discuția ar putea fi
amplă, însă cel mai „fierbinte”
punct pe agendă, din
perspectiva mea, este cel
legat de problemele de
natură morală cu care
avocatul se confruntă,
neavând la îndemână o bază
legală solidă în abordarea

acestora, întrucât legislația
lato sensu care
reglementează profesia în
sine, nu oferă suport etic real
pentru avocatul care se
confruntă cu luarea unei
decizii la nivelul activității sale
profesionale.
În acest sens, se întâmplă ca,
în practică, în funcție şi de aria
de competență a avocatului,
să existe situații în care
conduita profesională a
acestuia şi deciziile luate în
abordarea unor situații de
natură juridică să intre în
conflict direct cu principiile de
viață şi propriul sistem de
valori, întrucât convingerea
intimă a avocatului poate să îi
confere în realitate altă
viziune.
De aici a pornit şi “teoria
amoralității” în avocatură,
abordată pregnant de avocații
din statele continentului
american precum şi din
Commonwealth.
În egală măsură, analizând
realitatea cotidiană şi pentru
că “avocatura de bară”
reprezintă o provocare în
sine, sunt de părere că, în
contextul actual, criza
generată de apariţia şi
infectarea cu noul coronavirus
(COVID 19) ne-a arătat nouă,
avocaților, o latură a profesiei
pe care nu o cunoșteam şi pe

care am fost forțați să o
abordăm din mers. De aici a
rezultat o serie de noi
provocări, precum
relaționarea cu clientela, cu
instituțiile statului şi cu
sistemul judiciar în sine, prin
raportare la legislația
netransparentă şi
nepredictibilă nou apărută în
aceste vremuri pandemice. 
Pe de altă parte, am observat
o organizare rapidă şi eficace
în activitatea unora dintre
instanțele de judecată, prin
raportare la abordarea
tehnologiei moderne şi a
procedurilor simpliste de
natură a aduce un suport
suplimentar şi care
corespunde scopului urmărit
în desfășurarea procedurilor
judiciare.

cum este organizat cabine-
tul dumneavoastră de avo-
catură? care este strategia
de dezvoltare? 

Cabinetul de avocatură își
desfășoară activitatea pe mai
multe arii de practică, atât
individual cât şi prin colaborări
profesionale strânse cu alte
forme de organizare a
profesiei cât şi avocați, atât
din ţară cât şi din străinătate.
Cu titlu de exemplu, Cabinetul
nostru oferă suport juridic
clienților străini care își
desfășoară activitatea
comercială sau au în intenție
realizarea de investiții pe
teritoriul României, printr-o
strânsă colaborare
profesională cu partenerii
uneia dintre cele mai mari şi
vechi firme de avocatură din
Cipru, Limassol. Menționez că
ariile de practică ne-au permis
atragerea şi deservirea unei
clientele în egală măsură
străine, colaborările
desfășurându-se cu cetățeni şi
societăți comerciale de
naționalitate daneză, turcă,
cipriotă, elenă, germană,
letonă şi nu în ultimul rând
britanică, cu interese pe
teritoriul țării noastre.
Printre principalele arii de
practică în care ne desfășurăm

În această perioadă am observat
o organizare rapidă în activitatea
unor instanțe de judecată
Interviu cu MINuCA PâRvulesCu, Avocat Partener, Cabinet de Avocat Minuca Catrinel Pârvulescu
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activitatea de consultanță
juridică, litigii, arbitraj,
soluționare alternativă a
diferendelor și de demersuri la
autorități / instituții se numără
dreptul civil (comercial),
financiar şi fiscal, insolvență şi
executări silite, dreptul
imobiliar şi al construcțiilor,
dreptul muncii, al achizițiilor
publice şi, nu în cele din urmă,
dreptul penal. Ne dorim
extinderea ariei de practică în
viitorul apropiat în ceea ce
privește dreptul mediului şi
dreptul datelor cu caracter
personal (GDPR), prin
atragerea de parteneriate
locale cât şi străine în aceste
domenii de practică.

care sunt principiile și valo-
rile după care vă ghidați, în
activitatea de zi cu zi?

Citeam zilele trecute un
articol cu privire la principiile
esențiale pentru a găsi
echilibrul între viața personală
şi profesie şi trebuie să
recunosc că, în mare parte,
chiar dacă nu am spus-o sau
gândit-o în maniera
prezentată în articol,
chintesența este aceeași, nu
trebuie să muncești împotriva
ta. Se întâmplă uneori ca în
activitatea profesională să
devii atât de focusat pe o
abordare sau pe rezultat,
încât să devii obsedat de
atingerea dezideratului
prestabilit şi să scapi din
vedere alte pârghii, soluții. Cei
aproximativ 12 ani de
avocatură m-au învățat de-a
lungul timpului că este de
preferat să ai şi momente de
detașare, să privești situațiile
apărute în sfera profesională
şi din perspectiva instituțiilor

publice sau private, a
sistemului judiciar şi a
clientelei cu care
interacționezi, tocmai pentru
a păstra un echilibru între
maniera în care tu, ca avocat,
poți deservi interesele
clienților şi „realitatea
juridică” o numesc eu, în care
cei de mai sus se desfășoară.

ați intrat în avocatură în
anul 2009, într-o perioadă
de criză economică pro-
fundă (PIB-ul a scăzut cu
7,1% - nr.). cum credeți că
va fi afectată societatea ro-
mânească de actuala criză,
generată de pandemia
covid-19? 

Din păcate, aşa cum am
constatat cu toţii, o serie de
sectoare au fost afectate în
mod definitoriu de către
această criză și aici amintesc,
cu titlu de exemplu, turismul
(hoReCa), transporturile (aerian,
terestru, feroviar) și comerţul.
Ca orice ţară afectată de
pandemia coronavirus,
România întâmpină şi
urmează să traverseze
momente economice grele.
Spre deosebire de crizele
economice anterioare,
determinate în general de
scăderea consumului, criza

economică generată de
apariţia noului coronavirus,
are la bază şi lipsa ofertei sau
a furnizării. 
Ceea ce este într-adevăr
îngrijorător este efectul de
domino al problemelor
economice pe care aceste
industrii le întâmpină, prin
raportare la restul lanţului
economic din România.
Practic, interconectarea
domeniilor de activitate va
face ca efectele negative să se
resimtă şi în alte sectoare ale
economiei, şi aceasta
pregnant.
Nu cred că putem avea o
măsură a impactului generat
de criza COVID în România la
acest moment, cu atât mai
mult cu cât în aceste zile
numărul îmbolnăvirilor încă
fluctuează.
Însă, din estimările analiştilor
reiese că peste un milion de
angajaţi din industriile
autohtone se află sub risc de
disponibilizare sau şomaj.
Ceea ce îmi doresc să
subliniez este că în toate
crizele globale pe care le
cunoaștem, implicarea
statului prin ajutorul dat
mediului economic şi
individului, a făcut diferenţa
în ceea ce priveşte
reconsolidarea/relansarea
economiei statale.

Există o serie de principii
etice profesionale ce tre-
buie respectate de către
companiile de colectare a
creanțelor în relația cu debi-
torii persoane fizice și juri-
dice. câți le aplică?

Analizând cauzele pe care le-
am instrumentat în ceea ce
privește activitatea colecto -
rilor de creanțe, vă pot spune
că, într-adevăr, au existat
cazuri în care principiile etice
profesionale au fost încălcate,
mergând chiar până la
nerespectarea legii.
Însă, ceea ce m-a bucurat să
observ este că în cazurile în
care debitorii persoane fizice
cât şi juridice au apelat la
ajutorul profesioniștilor,
instanțele de judecată au
intervenit fundamental prin
interpretarea şi aplicarea
corectă a legislației în
materie.
Cea mai benefică intervenție
din domeniul judiciar a fost
cea a Înaltei Curți de Casație şi
Justiție a României prin
pronunțarea Deciziilor 9/2016
şi 19/2018, având în vedere
că activitatea de reprezentare
convențională în faţa
instanțelor de judecată este
una necomercială, rezervată
prin lege avocaților şi
consilierilor juridici.
Nu mă pot pronunța cu
exactitate cu privire la numă -
rul companiilor de colectare a
creanțelor care aplică
principiile etice profesionale,
însă din experiența profesio -
nală, pot spune că în cadrul
acestor societăți există şi
profesioniști care își desfă -
șoară activitatea cu respec -
tarea conduitei etice profe sio -
nale şi a prevederilor legale.
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Prezenta analiză pornește de la
cazurile concrete întâlnite în
practica avocațială de zi cu zi și
a fost generată de curiozitatea
și uimirea pe care subsemnata
am încercat-o văzând dinamica,
juridică și psiho-emoțională, a
relațiilor copii – părinți și
respectiv foști soți.
Ca avocat specializat în mod
preponderent în litigii
comerciale și civile, cauzele
referitoare la relațiile de familie
nu m-au preocupat în mod
deosebit, mai cu seamă având
în vedere faptul că legislația în
acest domeniu nu este într-atât
de vastă încât să justifice o
abordare extinsă. Discutăm în
acest domeniu despre două
reglementări și anume Codul
civil –  articolele 258 până la
534 și despre Legea nr.
272/2004 privind protecția și
promovarea drepturilor

copilului, iar în cazuri izolate și
despre Legea nr. 217/2003
pentru prevenirea și
combaterea violenței
domestice. 
Interesul pentru acest domeniu
mi-a fost trezit de o speță,
extrem de simplă la prima
vedere, care a pornit cu o
acțiune civilă având ca obiect
exercitarea dreptului de a avea
legături personale cu minorul.
Părintele nerezident era lipsit de
o perioadă semnificativă de
timp de posibilitatea de a avea
orice contact cu minorul
datorită faptului că părintele
rezident, la care locuia copilul,
refuza să permită orice lagătură
cu minorul, izolându-l complet
de părintele nerezident. 
Am asistat cu surprindere la un
abuz pe care nu l-aș fi crezut
posibil: refuzul obstinat,
nejustificat prin absolut niciun
fapt obiectiv și exercitat cu
încălcarea evidentă a legii, al
părintelui rezident la executarea
unei hotărâri judecătorești
definitive și executorii. 
Concret, după ce părintele
nerezident a introdus cererea
având ca obiect exercitarea
dreptului de a avea legături
personale cu minorul (pe care
nu îl vazuse de aproximativ 1
an) și stabilirea unui program de
vizitare, părintele rezident prin
întâmpinarea formulată s-a

declarat de acord cu cererea.
Atât că, până la soluționarea
cererii pe fond și având în
vedere faptul că atașat
întâmpinării, părintele rezident
a formulat și o cerere
reconvențională de divorț,
cauza s-a amânat iar programul
de vizitare nu a putut fi pus în
practică, după care a intervenit
starea de urgență iar cauza a
fost suspendată de drept prin
Decretul 195/16.03.2020.
Părintele nerezident a formulat
cerere de ordonanță
președințială prin care a solicitat
stabilirea unui program
provizoriu de vizitare a
minorului. Ordonanța
președințială a fost admisă de
instanță.
Am constatat că executarea
acestei hotărâri provizorii este
în mod real imposibilă în
practică, aceasta depinzând în
mod exclusiv de voința
părintelui rezident, care sub
justificarea că minorul nu
dorește legătura cu părintele
nerezident, este liber să refuze
executarea. 
Este inutil a descrie propriile
sentimente de frustrare
încercate atunci când deși am
obținut o soluție favorabilă,
aceasta în realitate rămâne un
câștig golit cu totul de conținut,
întrucât partea beneficiară a
acestei soluții favorabile, nu își

putea totuși realiza dreptul
solicitat.
Însă de o gravitate extremă
consider că este imposibilitatea
obiectivă de a executa silit
drepturi legal obținute și
garantate prin întregul sistem
judiciar și de asemenea
pasivitatea nescuzabilă a
actorilor din domeniul asistenței
sociale. În mod egal, de aceeași
gravitate și cu efecte pe termen
lung este și lipsa totală de
protecție a minorului împotriva
abuzurilor parentale; cu toate
denumirile pompoase și cu tot
aparatul administrativ de stat în
acest domeniu, realitatea
demonstrează pe de-o parte că
mecanismul statal este total
neputincios în ceea ce privește
protecția efectivă a minorului,
iar pe de altă parte că de fapt
principalii abuzatori ai minorului
sunt chiar părinții acestuia. 
Conform Legii nr. 272/2004
privind protecția și promovarea
drepturilor copilului, în situația
în care părintele rezident refuză
executarea unei hotărâri
judecătorești privind minorul,
fără ca părintele nerezident să
poată fi acuzat de vreun abuz
împotriva acestuia ci doar
pentru satisfacerea unui orgoliu
personal, într-o primă fază
părintele rezident este consiliat
de către un asistent social, care
poate recomanda ședințe de

Probleme practice privind executarea 
hotărârilor judecătorești referitoare la minori. 
Conținutul și exercitarea dreptului de a avea legături
personale cu minorul – aspecte problematice
Articol de lAuRA GÎlCevesCu, Avocat Partener, Cabinet Avocat laura Gîlcevescu
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tratament psihologic. Aceasta
pentru că, la nivel teoretic,
instituțiile care realizează
servicii de asistență socială sunt
familiarizate cu psihologia atât a
adultului cât și a minorului și
cunosc bine efectele
devastatoare ale alienării
parentale asupra dezvoltării
psiho-emoționale a copilului.  
Atât că Legea 272/2004 privind
protecția și promovarea
drepturilor copilului generează
și întreține confuzia care
caracterizează întregul sistem
judiciar; astfel că a creat la nivel
centralizat direcții de asistență
socială și privind protecția
copilului (DGASPC-urile) iar la
nivel local serviciile de asistență
socială, primele în cadrul
prefecturilor iar cele din urmă în
cadrul consiliilor locale. Nimeni
nu poate spune cu precizie ce
atribuții are una și ce atribuții
are cealaltă astfel că, în dulcele
stil clasic românesc, aceste două
autorități sunt libere să paseze
de la una la cealaltă
responsabilitățile în ceea ce
privește minorul.   
Practic, în situatia de fapt
descrisă, părintele nerezident
are posibilitatea următoarelor
demersuri:
Să solicite consilierea părintelui
rezident și a minorului în
vederea stabilirii de legături
personale cu minorul, în
conformitate cu dispozițiile art.
18 alin. (4) din Legea 272/2004,
potrivit cu care: ”Pentru
restabilirea și menținerea
relațiilor personale ale copilului,
serviciul public de asistență
socială și, după caz, direcțiile
generale de asistență socială și
protecția copilului de la nivelul
fiecărui sector al municipiului
București au obligația de a oferi
consiliere, acordată de
specialiști atât copilului, cât și

părinților săi, la solicitarea
acestora”. 
După cum se poate observa,
textul de lege nu rezolvă
confuzia între atribuțiile celor
două instituții, neprecizând ce
înseamnă în practică acel după
caz la care se referă; se naște
întrebarea care ar fi acel caz
care atribuie competența uneia
sau alteia dintre cele două
instituții (DGASPC sau serviciul
de asistență socială din cadrul
consiliului local).
Să solicite monitorizarea
relațiilor personale cu minorul,
în conformitate cu dispozițiile
art. 18 alin. (5) din Legea
272/2004, potrivit cu care: ”În
cazul în care unul dintre părinți
împiedică sau afectează în mod
negativ legăturile personale ale
copilului cu celălalt părinte, prin
nerespectarea programului
stabilit de instanță sau convenit
de părinți, celălalt părinte poate
cere serviciului public de
asistență socială sau, după caz,
persoanelor cu atribuții de
asistență socială în
circumscripția căruia se află
locuința copilului, să
monitorizeze relațiile personale
cu copilul pentru o durată de
până la 6 luni”.
Trecând peste lipsa de claritate
a textului în ceea ce privește
atribuțiile celor două instituții,
alin. (6) al articolului redat
prevede, parcă pentru a face
înțelegerea și mai dificilă, că:
”Monitorizarea permite
reprezentanților serviciului
public de asistență socială sau,
după caz, persoanelor cu
atribuții de asistență socială, să
asiste la preluarea copilului de
către părintele la care nu
locuiește în mod statornic, la
vizitele efectuate la domiciliul
copilului de către părintele care
nu locuiește cu acesta, precum

și la înapoierea copilului de
către părintele care nu locuiește
cu acesta. Totodată,
monitorizarea permite
reprezentanților serviciului
public de asistență socială sau,
după caz, persoanelor cu
atribuții de asistență socială să
asiste și în timpul găzduirii
copilului de către părintele la
care copilul nu locuiește în mod
obișnuit, dacă instanța
judecătorească a dispus
monitorizarea printr-o sentință
definitivă. Dispozițiile tezei a II-a
se aplică în mod corespunzător
și în situația prevăzută la alin.
(1) lit. g)”.
Sintagma dacă instanța
judecătorească a dispus
monitorizarea printr-o sentință
definitivă generează de
asemenea confuzie și este
contradictorie față de
prevederea cuprinsă în alin. (5)
al textului, în cadrul căruia se
stabilește că posibilitatea de
monitorizare a modului de
exercitare a legăturilor
personale cu minorul se poate
realiza pe cale administrativă,
de către una – nu se știe care –
dintre cele două instituții. 
Părintele nerezident are
totodată posibilitatea de a
solicita serviciului de asistență
socială din cadrul consiliului
local întocmirea unui plan de
servicii, în conformitate cu
dispozițiile art. 40 din Legea
272/2004. 
Acest plan de servicii are ca
obiect asigurarea dezvoltării și
menținerii unor relații
apropiate, firești, calde între
părinți și copiii lor, obiectiv avut
în vedere prin toate
reglementările legale sau
jurisprudențiale în domeniu și
inclusiv în hotărârile Curții
Europene a Drepturilor Omului.
Interesul superior al copilului,

menținerea relațiilor acestuia cu
părinții săi, reprezintă concepte
de bază în evaluarea respectării
drepturilor sale fundamentale.
În situația în care părintele
rezident împedică inclusiv prin
violență executarea unei
hotărâri judecătorești privind
minorul, părintele nerezident
mai are posibilitatea de a
formula o solicitare către
direcția generală de asistență
socială și protecția copilului, în
temeiul art. 89 alin. (2) din
Legea 272/2004, care prevede
că ”orice persoană fizică sau
juridică, precum și copilul pot
sesiza direcția generală de
asistență socială și protecția
copilului din județul/sectorul de
domiciliu să ia măsurile
corespunzătoare pentru a-l
proteja împotriva oricăror
forme de violență, inclusiv
violență sexuală, vătămare sau
de abuz fizic sau mental, de rele
tratamente sau de exploatare,
de abandon sau neglijență”.
așa cum am arătat și practica a
demonstrat, aceste remedii –
promițător formulate – sunt în
realitate total ineficiente.
Într-o abordare filosofică și
detașându-ne de cazul concret
expus, este o realitate tristă că
societatea de astăzi nu înțelege
importanța asigurării unui
climat adecvat, psihologic și
emoțional, în privința creșterii
minorului. Minorii de astăzi sunt
adulții de mâine, iar adulții de
astăzi sunt foști copii, trauma -
tizați din neștiință sau nepăsare,
care perpetuează o stare de
lucruri ce exclude armonia,
cooperarea și empatia; iar fără
aceste valori societatea
constată – cu o uimire de
neînțeles – că este dominată de
abuzuri, de teamă și de o
competitivitate exacerbată, într-
o goană spre nicăieri.
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Sâmbătă dimineața, ora
9:30. Zi de început de aprilie
2020. Trei medici, din trei
spitale diferite, cu trei
specialități diferite, mă sună
cu aceeași îngrijorare.
Îngrijorare față de ceea ce
urma să se întâmple cu ei,
cu sănătatea lor, cu cea a
familiilor lor, cu modul în
care urmau și puteau – sau
nu – să își trateze pacienții,
cu protocoalele
intraspitalicești și
posibilitățile reale de
respectare a acestora, cu
felul în care trebuiau să
interacționeze cu colegii și
cu celelalte unități medicale,
și tot așa. Circuite, trasee,
protocoale, echipamente,
cronici, urgențe, operații
amânate sine die,
programări care nu mai
puteau fi respectate, teste,
lipsa testelor, medicamente,
lipsa medicamentelor,
tratamente inaccesibile,
tratamente necunoscute
încă, plângeri, amenințări,
presiuni, ciocniri, solicitări și
formulare. Din ce în ce mai
multe formulare.
Dreptul medical și, pe cale
de consecință, malpraxis-ul
medical, în vremea COVID-
ului, au dobândit valențe
noi, nebănuite până acum.
Urmările vor fi pe măsură. 
Am fost de la bun început

sceptică în privința
mulțumirilor și recunoștinței
față de medici. Aplauzele de
la balcoane nu ni se
potriveau. Românul are
multe calități, dar
recunoștința și aprecierea

eforturilor nu îl vizitează
prea des. Ca dovadă,
începând cu acea zi de
sâmbătă, am tot auzit de
nenumărate nemulțumiri
ale pacienților cât privește
imposibilitatea – sau

incapacitatea – medicilor și
a spitalelor să trateze
bolnavii cronici și să asigure
efectuarea intervențiilor
chirurgicale necesare,
programate sau nu. Au fost
numeroase decese, multe

Primum non nocere, 
varianta de pandemie
Articol de av. dr. RAluCA sIMION

Doamna Raluca Simion este printre
puținii avocați din România 
care are studii aprofundate în
medicină. Astfel, ea este absolventă 
a Facultății de Drept a Universității 
Al. I. Cuza din Iași (anul 2000).
Totodată, este doctor în medicină 
din anul 2009, având un doctorat 
în cadrul Universității de Medicină 
și Farmacie Gr. T. Popa din Iași,
specializarea „medicină legală”, 
cu tema „Malpraxis-ul medical:
realitate sau oportunitate?”. 
Cabinetul său de avocatură
colaborează cu medici prestigioși 
care activează în spitale de stat 
și în clinici private.
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însă și din această cauză. și vor
urma plângerile...
Chiar și în cazul urgențelor
medicale, pacientul trebuia să
aștepte un număr prea mare de
ore până la aflarea rezultatelor
testului, apoi să fie investigat și
tratat corespunzător, pentru
afecțiunea propriu-zisă.
În egală măsură, cadrele
medicale se acuzau reciproc de
nerespectarea circuitelor roșii și
verzi, între secții, cu atât mai
mult în cazul consulturilor
interdisciplinare, atât de
necesare.
Nu a fost permisă efectuarea
necropsiilor în cazurile în care
testarea fusese pozitivă, chiar și
atunci când decesul se datorase
cu totul altor cauze. În
consecință, întocmirea
rapoartelor de expertiză medico-
legală, probă definitorie în
cazurile care privesc
răspunderea medicală, va fi mult
îngreunată și marcată de
absența unor constatări
esențiale pe însuși subiectul
central: pacientul.
Pacienți și aparținători frustrați
și furioși pe întregul sistem pe
care îl consideră vinovat de
faptul că nu au fost investigați și
tratați corespunzător, pentru
atât de mult timp, se vor
întoarce împotriva unor medici
la fel de frustrați și furioși
întrucât, de fapt, nu li s-a permis
să profeseze așa cum și-ar fi
dorit, datorită diverselor carențe
logistice și chiar științifice. Nu au
deținut controlul nici asupra
spațiului, nici asupra dotărilor,
nici asupra protocoalelor pe
care, de multe ori, le-au aplicat
în limita posibilităților reale. Nu
au deținut – și nici nu dețin încă
– informații științifice esențiale
cât privește reactivitatea
pacienților testați pozitiv COVID-
19 dar cu importante patologii

asociate, și nici nu au știut care
este de fapt medicația pe care ar
fi trebuit să o administreze, și
schema optimă de tratament.
Măsurile luate de autorități au
fost în sensul protecției celor
vulnerabili, în fața unei boli noi,
a cărei amploare și agresivitate
nu sunt nici măcar acum
cunoscute. În fața unei astfel de
situații fără precedent, întreaga
planetă a fost luată prin
surprindere. Cât de mult au fost
înțelese noile reguli? Cât de
corect au fost și vor fi
interpretate?
și atunci, față de pandemia care
ne-a afectat pe toți, deopotrivă,
vom asista la o epidemie de
plângeri vizând răspunderea
medicală, cazuri în care se vor
ridica noi și noi întrebări,
deopotrivă de natură medico-
legală dar și pur juridică:
Cum va interacționa practic
legislația civilă și penală în

vigoare cu impunerile formulate
prin ordonanțele militare?
Cum vor putea fi invocate
drepturi fundamentale,
garantate constituțional, în
cazurile în care tratamentul
medical nu a putut fi administrat
și asistența medicală a fost
refuzată? Cine va răspunde
pentru un astfel de refuz? În ce
condiții?
Dreptul individului primează
asupra dreptului colectivității? 
Dreptul la sănătate, prin care se
înțelege, de fapt, dreptul de a
avea acces la servicii medicale
conforme standardelor
acceptate ale profesiei, va
căpăta valențe și accepțiuni noi?
Sau trunchieri altădată de
neconceput într-o societate în
care tocmai ne obișnuiserăm să
nu mai murim?
și lista poate continua...
Dreptul medical este departe de
a mai fi doar o nișă.

Dreptul medical și,
pe cale de
consecință,
malpraxis-ul
medical, în
vremea COVID-
ului, au dobândit
valențe noi,
nebănuite până
acum. Urmările
vor fi pe măsură. 
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Derularea procesului
complex de implementare a
unei economii de piață a
impus desprinderea
contractului individual de
muncă din rândul
contractelor civile. Prin
intervenția statului pentru
protejarea salariatului s-a
valorificat forța de muncă.
Cu toate acestea, într-un
context economic în care
agenții economici caută
soluții legale pentru a plăti
serviciile prestate de
persoane fizice, fără însă a
suporta și taxele fiscale
impuse salariaților, se poate
ajunge la determinarea
și/sau impunerea salariaților
de a activa în afara
raporturilor juridice de
muncă, prin încheierea unor
contracte civile (ex.
Contractul încheiat în baza
Legii nr. 8/1996 privind
dreptul de autor). Astfel, o
muncă dependentă se
transformă într-o muncă
independentă.
o activitate independentă,
desfășurată în raport cu un
agent economic – inițial, în
baza unui contract civil –
poate fi reconsiderată

dependentă, dacă
întrunește anumite criterii.
Activitatea desfășurată în
baza unui contract civil este
legală și fără risc atâta
vreme cât munca nu poate fi
reconsiderată, de organul
fiscal/inspectorii ITM sau de
către instanța de judecată,
ca activitate depdendentă.
Potrivit dispozițiilor Codului
Fiscal (art.7 pct.1)
”activitatea dependentă –
orice activitate desfășurată
de o persoană fizică într-o
relație de angajare
generatoare de venituri” și
art. 269 alin.4) din Codul
Fiscal ”Nu acționează de o
manieră independentă

angajații sau oricare alte
persoane legate de
angajator printr-un contract
individual de muncă sau prin
orice alte instrumente
juridice care crează un
raport angajator/angajat în
ceea ce privește condițiile de
muncă, remunerarea sau
alte obligații ale
angajatorului.”
Art.7 pct. 3) din Codul Fiscal
dispune ”activitate
independentă – orice
activitate desfășurată de
către o persoană fizică în
scopul obținerii de venituri,
care îndeplinește cel puțin 4
dintre următoarele
criterii:...”

Astfel, pentru a se aprecia
că o activitate este
independentă se impun
minimum 4 criterii de
independență:
n Libertatea de a alege locul

și modul de desfășurare a
muncii, precum și a
programului de lucru;

n Libertatea de a desfășura
activitatea pentru mai
mulți clienți;

n Asumarea de către
persoana fizică
prestatoare a muncii, a
riscurilor inerente
activității (muncii);

n Realizarea muncii
(activității) prin utilizarea
patrimoniului persoanei
care o desfășoară;

n Libertatea de a desfășura
activitatea direct, cu
personal angajat sau prin
colaborare cu terțe
persoane (fără a fi
angajate);

n Realizarea muncii de către
persoana fizică prin utili -
zarea capacitații intelec -
tu ale și/sau a pres ta ției
fizice a acesteia, în funcție
de specificul activității;

n Persoana fizică face parte
dintr-un corp/ordin

Piața Muncii, 

Provocările recalificării Contractului
încheiat în baza legii nr. 8/1996 -
privind dreptul de autor, 
în Contract Individual de Muncă
Articol de IOANA BăDRăGAN, Avocat Partener, sCP Bădrăgan și Asociații
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profesional cu rol de
reprezentare,
reglementare și
supraveghere a profesiei
desfășurate.

Potrivit răspunsurilor ANAF,
oferite în cadrul sesiunilor
interactive organizate pe
pagina sa de FaceBook: 
”În situația în care
activitatea desfășurată nu
îndeplinește criteriile mai
sus menționate, activitatea
desfășurată este activitate
dependentă.” Astfel s-a tras
un semnal de alarmă
agenților economici cu
privire la riscul recalificării
mai sus menționate.
Pentru a reduce obligațiile
de plată impuse în cazul
contractelor individuale de
muncă sau pentru a deduce
taxa pe valoare adăugată, în
practică, agenții economici
folosesc diverse metode:
n încheierea în paralel a

două contracte, în cadrul
aceluiași agent economic,
dintre care unul întemeiat
pe dispozițiile Legii nr.
53/2003 – Codul Muncii și
celălalt încheiat în baza
Legii nr. 8/1996 – privind
dreptul de autor. Astfel, se
împarte venitul în două
(cota cea mai mică pe
contractul individual de
muncă, iar cota mai mare
pe contractul de drepturi
de autor);

n Achiziționarea unor
servicii între doi agenți
economici din același grup
și /sau încheierea unor
contracte similare între
unul dintre agenții
economici și
microîntreprinderile
angajaților din cealaltă
firmă /agent economic.
Aplicarea acestei metode

poate fi apreciată și
sancționată ca o
”remunerare mascată” a
angajaților.
Din această perspectivă,
conform legislației fiscale,
orice activitate poate fi
reconsiderată  activitate
dependentă, dacă
îndeplinește cel puțin unul
dintre următoarele criterii:
l beneficiarul de venit se

află într-o relație de
subordonare față de
plătitorul de venit, prin
respectarea condițiile de
muncă impuse de
acesta. De exemplu:
atribuțiile ce îi revin și
modul de îndeplinire a
acestora, locul
desfășurării activității,
programul de lucru;

l beneficiarul de venit
folosește, exclusiv, baza
materială a plătitorului
de venit: spații cu dotări
corespunzătoare,
echipamente speciale
de lucru sau de
protecție, unelte de
muncă. În acest fel,
beneficiarul de venit
contribuie cu prestația
fizică sau cu capacitatea
intelectuală, nu și cu
capitalul propriu;

l în interesul desfășurării
activității, plătitorul de
venit suportă
cheltuielile de deplasare
ale beneficiarului de
venit. De exemplu:
indemnizația de
delegare-detașare în
țară și în străinătate,
precum și alte cheltuieli
de această natură;

l plătitorul de venit
suportă indemnizația de
concediu de odihnă și
indemnizația pentru

incapacitate temporară
de muncă pentru
beneficiarul de venit.

Astfel de practici sunt
impuse cu precădere de
către agenții economici ce
operează pe piața mass-
media, domeniul IT, instituții
private de cultură, etc.
Regimul fiscal aplicabil
contractelor de cesiune a
drepturilor de autor este mai
relaxat prin comparație cu
regimul fiscal aplicabil
contractelor individuale de
muncă.
Beneficiile agenților
economici sunt evidente și
fără dubiu. Neplata
contribuțiilor aflate în
sarcina angajatorului
constituie principalul motiv
pentru astfel de practici.
Prin urmare, din punctul de
vedere al contribuțiilor
sociale este mai avantajoasă
încheierea unor contracte
de cesiune a drepturilor de
autor.
În aceste condiții,
persoanele fizice
prestatoare a unei activități,
deși beneficiază de plata
prețului contractului, se află
în situația existenței unui
venit impozabil redus,
rezultat exclusiv din
Contractul Individual de
Muncă. Tot la venitul
rezultat din Contractul
individual de muncă se
realizează și plata către stat
a contribuțiilor. Această
practică produce însemnate
consecințe ulterioare asupra
valorii pensiei. În ipoteza
încheierii doar a contractului
de cesiune de drepturi de
autor, persoanei fizice
prestatoare a activității îi
este interzis dreptul de a
beneficia de regimul de

protecție reglementat de
Codul Muncii. De exemplu:
dreptul la egalitate de șanse
și tratament; dreptul la
demnitate în muncă; dreptul
la securitate și sănătate în
muncă; dreptul de acces la
formare profesională;
dreptul la informare și
consultare; dreptul la
protecție în caz de
concediere/reziliere a
contractului; alte drepturi
prevăzute de lege sau de
contractele colective
aplicabile.
Anterior luării oricărei
decizii, agenții economici
trebuie să aibă în vedere că
atât autoritățile fiscale cât și
inspectorii ITM pot recalifica
și sancționa încheierea
contractelor de cesiune a
drepturilor de autor.
Sancțiunile pot fi aplicate
doar dacă se apreciază că
aceste contracte au fost
încheiate cu scopul eludării
prevederilor legale
referitoare la impozitarea
veniturilor din salarii.
Am întâlnit nenumărate
situații în care, apelând la
una dintre metodele de mai
sus, societăți cu activitate în
domeniul mass-media s-au
aflat în situația de a suporta
consecințele recalificării
contractelor de cesiune de
drepturi de autor în
contracte individuale de
muncă.
Așadar, este recomandat
agenților economici și
persoanelor fizice
prestatoare a muncii să
solicite serviciile unor
specialiști. Prin valorificarea
cunoștințelor teoretice și
practice, aceștia vor adapta
contractul în funcție de
particularitațile fiecăruia.
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Marți, 16 iunie 2020, a avut
loc prima ediție a DEZBATERILOR
RRDP (REVISTA ROMÂNĂ DE
DREPT PRIVAT), transmisă
LIVE, cu tema: „măreția
dreptului – la confluența
intereselor publice, politice,
cetățenești”. A fost o ediție de
gală, cu invitați pe măsura titlului
propus, organizată cu sprijinul
direct al unor branduri bine
cunoscute – indaco, sToica &
asociații, țuca zbârcea și
asociații, ciTr (Parteneri
Principali) și The department
(Partener). 

moderatorul întâlnirii online a
fost prof. univ. dr. valeriu stoica,
fost Ministru al Justiției și
Founding Partner al Casei de
avocatură STOICA & Asociații.
Au răspuns invitației o serie de
personalități ale comunității
juridice și administrative, care au
creat laolaltă, prin intervențiile
Domniilor Lor, o reprezentație
memorabilă de accente și opinii. 
Spicuim din cele mai apreciate
idei exprimate:

Robert-Marius Cazanciuc,
Președinte, senatul
României, și fost Ministru
al Justiției
„Ne e dor de dezbaterile de
substanță pe tema Justiției,
organizate de nume importante
din domeniu la nivel național,

dezbateri la care ne uitam ca
studenți la Drept, visând la «o
țară ca afară». S-au realizat
foarte multe lucruri între timp și
în România, dar, desigur, mai
sunt multe de făcut! Curtea
Constituțională a statuat în
ultimul timp un principiu de bază
pentru democrația parlamentară:
operarea loială între puteri. Acest
principiu fundamental a fost pus
la îndoială și zdruncinat de niște
interese punctuale ale unor
oameni care nu au înțeles locul și
rolul lor în diferite poziții publice,
indiferent de eșichierul politic.
Discutăm adesea despre
doleanțele și așteptările
oamenilor din partea noastră. Ne
este ușor să spunem, într-o
instanță de judecată, că nimeni
nu poate invoca necunoașterea

legii. Avem 15.423 de normative
juridice în vigoare în momentul
de față. Este foarte ușor să
vorbim despre principii, dar e
foarte greu să cerem omului
obișnuit să știe despre ce este
vorba dacă un act normativ se
modifică, într-un an, de 73 de ori!
Avem în Parlament intenții de a
reduce acest hățiș, așa încât
cetățenii să știe conduita de
urmat.” 

Prof. univ. dr. valeriu
stoica, Founding Partner,
stOICA & Asociații
„Sunt foarte multe inițiative
parlamentare pe tărâm juridic,
dar acestea nu sunt totdeauna
corelate cu domeniul în care
există inițiativele respective, iar
abundența de inițiative ar putea

să mărească incoerența despre
care vorbim. Ritmul în care se
schimbă reglementările este de
natură să creeze o mare
dificultate pentru destinatarii
legii.”
„Cooperarea loială între Puteri
este esențială pentru a păstra
măreția Dreptului. Lipsa acesteia
ar conduce la riscul de a ajunge
în acele zone de decădere a
Dreptului, despre care nu dorim
să mai vorbim. Între agonie și
extaz, dar și între măreție și
decădere este un pas foarte
mic!”

emil Boc, Primar,
Municipiul Cluj-Napoca 
„Eu aș împărți lumea mai simplu,
în alb și negru, și regimurile în
două categorii: democratice și

Măreția Dreptului, tema fierbinte 
a primei dezbateri RRDP
organizate de universul Juridic
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nedemocratice. Consider că ceea
ce le diferențiază, în esență, sunt
două lucruri: drepturile omului și
separația puterilor în stat. În
statele democratice, s-a înlocuit
Dreptul forței cu forța Dreptului!
Ca și mersul pe bicicletă,
democrația se perfecționează în
fiecare zi și trebuie exersată,
dacă ne dorim să rămânem în
picioare. 
Montesquieu ne spune că oricine
are puterea are tendința de a
abuza de ea. Până unde merge?
Până unde întâlnește limitele
legii, ale statului de drept. Anul
acesta se aniversează 70 de ani
de la adoptarea Convenției
pentru Drepturile Omului. În art.
16 din Declarația franceză a
Drepturilor Omului se spune că
orice societate în care garanția
drepturilor nu este asigurată și
separația puterilor împlinită nu
este o societate democratică.
Chiar și în situații critice, cum a
fost starea urgență, statul nu își
permite să adoarmă.”

Av. Florentin țuca,
Managing Partner, țuca
zbârcea & Asociații
„În perioada studenției mele, am
fost realmente îndrăgostit de
măreția și frumusețea Dreptului.
O spun cu sinceritate, colegii mei
știu asta. Am crezut sincer în
relația de rudenie dintre Drept și
matematică, dintre Drept și spirit
cartezian. Credeam în zicerile lui
Cicero, care vorbea despre
Drept în termeni elogioși,
Dreptul fiind arta binelui și a
dreptății. 
Ulterior, după 1993, când am
început practica de avocat, am
decis să mă «mărit» cu măreția
Dreptului în practică, beneficiind
și de existența unor exemple
mărețe ale Dreptului dintr-un
splendid Cod civil napoleonian și
de o Constituție în facere, foarte

proaspătă, adoptată cât eram
încă în facultate și care, în ciuda
tuturor minusurilor și
inconsistențelor ei, era
remarcabilă prin aceea că statua
rolul Parlamentului de organ
legislativ suprem, marca
separația puterilor în stat,
consacra relativ clar rolul unor
instituții esențiale (CCR și
Avocatul Poporului) și
reglementa regimul drepturilor
și libertăților fundamentale.
Acestea au fost premisele
debutului meu de om proaspăt
«căsătorit» cu măreția
Dreptului. 
Într-o a treia etapă, «mariajul»
respectiv a început să scârțâie,
fiind confruntat, înainte de
toate, cu fenomenul instabilității
legislative cronice, dar și cu o
scădere a nivelului de
profesionalism al actului de
justiție, începând cu formarea
studenților și terminând cu
nivelul de profesionalism și de
rigoare al documentului și
actului de justiție în esența lui. 
M-am lovit apoi și de un exces al
legiferării prin intervenția
executivului, dar și de calitatea
legilor în sine, care sunt precum
crenvurștii – adică, în momentul
în care realizezi cum sunt făcuți,
te apucă greața! M-am mai lovit
și de o politizare excesivă a
actului de justiție. După mine,
deceniul trecut a debutat cu o
degradare a măreției Dreptului și
cu o descompunere a ei. Atacul
fulminant a venit din partea
Dreptului penal represiv. Au
existat abuzuri majore, înfrângeri
ale unor principii sacre de Drept
(prezumția de nevinovăție,
dreptul la apărare și la un proces
rezonabil etc.). Pentru noi,
avocații, aceste lucruri au
însemnat o subminare a poziției
noastre de apărători. Mai mult,
au existat chiar voci ale unor

formatori de opinie care au
declarat că «profesia de avocat
este una discutabilă sub aspect
etic»! De fapt, degradarea
măreției Dreptului se traduce
printr-un trist transfer al
autorității și competențelor
Parlamentului ca organ suprem
de legiferare către Executiv, o
erodare a democrației
reprezentative și o înlocuire a ei
cu o autocrație tehnocrată. Cu
tristețe, constat și o suprimare a
drepturilor și libertăților
fundamentale ale cetățenilor,
care este și aplaudată de
concetățeni. Constatăm că
democrația pe care ne-am dorit-
o este tot mai mult înlocuită de
un fel de totalitarism inversat!”
„Mă tem că măreția Dreptului
trebuie să-și caute niște avocați
foarte competenți, fiindcă
atacurile împotriva sa sunt
extrem de insidioase și foarte
bine orchestrate!”

Cătălin Predoiu, 
Ministrul Justiției
„Nu doar măreția Dreptului
trebuie să ne preocupe, ci și
problema aplicării Dreptului.
Dacă este să mă refer la măreția
Dreptului pozitiv, aș dori să iau în
discuție calitatea Dreptului, care
este dată de fundamentul ei
axiologic, de racordarea sa la
anumite valori fundamentale.
Aceste valori induc și ele ideea de
cultură (a Dreptului, dar și cultură
generală), plus integritate
morală. O lege elaborată
respectând acești parametri va fi
mereu o lege coerentă, dacă nu
și pozitivă, prin efectul ei. Tot
prin calitatea Dreptului mai
înțeleg logica și coerența sa. Dacă
luăm în seamă aceste lucruri, ne
punem întrebarea: de ce anumite
legi arată cum arată și ajungem
să discutăm cazuri patologice
aproape săptămânal? Se

întâmplă asta fiindcă, atunci când
vorbim despre calitatea
Dreptului, vorbim și despre
calitatea profesională a celor care
fac Dreptul: parlamentarii,
membrii cabinetelor, practicienii
Dreptului implicați în grupuri de
lucru etc.”
„Dacă este să vorbim concret,
trebuie spus că actele normative
se produc fie în oficiile juridice
ale ministerelor, fiind asumate de
Guvern, fie în Parlament, unele
fiind avizate, sub aspect
constituțional, de Ministerul
Justiției. Așadar, există mai multe
surse de proiecte legislative care
devin legi, izvorâte sub presiunile
momentului – de ordin politic,
administrativ, geostrategic sau
determinate de situații speciale.
Între aceste centre există prea
puțină comunicare și niciun fel de
coordonare. Aici trebuie
intervenit! Ar trebui regândite
toate reglementările ce țin de
metodologia elaborării și
adoptării actelor normative la
nivel de Guvern și ar trebui
regândite anumite proceduri în
Parlament, inclusiv înființarea
unui departament legislativ al
Parlamentului, specializat în
elaborarea legilor.”
Dezbaterea a depășit durata a
150 de minute, fiind urmărită cu
mare interes pe platforma
www.universuljuridic.ro și pe
Facebook. Au existat puncte de
vedere critice bine argumentate,
s-au enumerate frustrări și
neajunsuri, s-a vorbit, în
exclusivitate, despre noi inițiative
legislative, s-au fluturat, verbal,
„steaguri” de război și pace, s-au
propus soluții viabile pentru ca
Dreptul să-și recapete măreția
din teorie și în viața de zi cu zi. 
Înregistrarea integrală a emisiunii
poate fi accesată la adresa: 
https://www.facebook.com/watc
h/live/?v=760276958045284
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Raluca Năstase, unul dintre cei mai
experimentați avocați în real estate din
România, a fost cooptată ca Partener în
cadrul RTPR. Raluca se alătură lui Costin
Tărăcilă, Victor Pădurari, Alexandru
Retevoescu, Mihai Ristici, Valentin Berea
și Alinei Stăvaru, după ce a activat 14
ani, tot în calitate de Partener, în una
dintre cele mai importante case de
avocatură românești.
„Suntem extrem de încântați să ne
consolidăm echipa cu unul dintre cei mai
competenți și respectați avocați
specializați în real estate din România.
Venirea Ralucăi reflectă strategia
noastră de a consolida practica de real
estate și de a atrage la toate nivelurile,
inclusiv partener, avocați dintre cei mai
talentați și apreciați. Într-o perioadă cu
incertitudini, expertiza semnificativă a
Ralucăi în proiecte de insolvență și litigii
va completa și întări competențele RTPR

și ne va ajuta să aducem mai multă
valoare clienților”, a declarat costin
Tărăcilă, managing partner rTpr. 
„RTPR este un nume de referință pentru
firmele de avocatură din România. De-a
lungul timpului am urmărit cu admirație
și respect profesional performanțele
RTPR. Acum ne unim forțele și

experiența, împărtășind aceleași valori -
spirit antreprenorial, implicare,
flexibilitate, determinare și pragmatism -
de care clienții au atâta nevoie”, a
completat raluca năstase (foto), noul
partner rTpr. 
Raluca Năstase a coordonat peste 40 de
proiecte din domeniul real estate,
gestionând tranzacții complexe ce
implică restructurări, titluri de
proprietate, due diligence, litigii,
construcție și dezvoltare, închiriere. În
insolvență, Raluca Năstase s-a remarcat
ca unul dintre cei mai experimentați
profesioniști, activând și ca
administrator sau lichidator judiciar în
proiecte în valoare de sute de milioane
de euro pentru companii active în
domeniul imobiliar, transporturi și
farmaceutic. De asemenea, Raluca
Năstase este un avocat pledant/litigator,
cu o importantă rată de succes. 

Asociația Consilierilor Juridici din
Sistemul Financiar – Bancar anunță
lansarea noului site web, accesibil pe
https://www.acjsfb.ro/.
Noua platformă online are un design
modern și responsiv, care se adaptează
dispozitivelor de pe care site-ul este
accesat – telefon mobil, tabletă sau
calculator și oferă acces la informații
relevante despre cadrul juridic și
implicațiile asupra domeniului financiar-
bancar.
„Prin intermediul noului site, atât
membrii Asociației cât și persoanele
interesate pot obține informații despre
evoluțiile relevante în domeniul juridic și
bancar, cu implicații asupra produselor și
serviciilor financiare, despre dezbaterile
pe teme actuale pentru domeniul de
activitate financiar-bancar. De
asemenea, platforma oferă informații

despre evenimentele importante din
domeniu, conferințele, seminariile și
cursurile de perfecționare pe care
Asociația le organizează”, conform
președintelui consiliului director al
asociației, doamna mirela iovu.
Asociaţia Consilierilor Juridici din
Sistemul Financiar-Bancar din România
a fost fondată în 2004, în scopul creării
şi consolidării cadrului general necesar
promovării şi susţinerii intereselor
profesionale ale juriştilor din sistemul
financiar-bancar şi perfecţionării
cadrului juridic al activităţii sistemului
financiar-bancar, protejarea şi
promovarea drepturilor membrilor săi,
în exercitarea profesiei de consilier
juridic. Din noiembrie 2019 ACJSFB este
condusă de un Consiliu Director format
din: Mirela Iovu (CEC Bank), Preşedinte;
Ştefania Murariu (ANAF),

Vicepreşedinte; Ciprian Chiorean (Vista
Bank), Vicepreşedinte; Mihai Rotaru
(Banca Transilvania), Vicepreşedinte;
Ramona Georgeta Savu (Raiffeisen
Bank), Membru; Adrian Ispas (BNP
Paribas- Cetelem), Membru și Secretar
General.
Asociația are ca principale obiective:
susţinerea intereselor profesionale şi
promovarea acţiunilor necesare
perfecţionării cadrului juridic al activităţii
financiar-bancare, desfăşurarea unor
programe de pregătire profesională
continuuă în domeniul financiar-bancar,
organizarea examenelor de definitivare
în profesia de consilier juridic, respectiv
elaborarea/completarea şi transmiterea
tabloului anual al consilierilor juridici,
membri ai asociaţiei, şi comunicarea
celor în drept, conform prevederilor
legale aplicabile.

Raluca Năstase – noul Partener al firmei de avocatură RtPR

Asociația Consilierilor Juridici din sistemul Financiar – Bancar
are o nouă prezență web






